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“Buruz behera etzan nintzen frankis-
ten fronteari begira. Orain datoz nire 
bizitzako segundorik luzeenak...”

“Me tiré boca abajo mirando hacia el 
frente franquista. Allí comenzaron los 
segundos más largos de mi vida…”

Juan Casto Alberdi Agirregomezkorta

Hodei Otegi (Baiona, 1982)

Elgoibar1936 memoria historikoa 
berreskuratzeko herritarrek sortutako 
taldeko kidea da. Herrian ahozko 
testigantzen bitartez gerra zibila bizi 
izan zutenen bizipenak jasotzen aritu 
da azken urteotan, Iñaki Odriozola, 
Izaskun Belategi eta Felix Etxeberria-
rekin batera. Egia, justizia eta errepa-
razioa ardatz hartuta Elgoibarren ger-
tatutako giza eskubideen urraketak 
azaleratzen dihardu 2007az geroztik. 

Miembro del grupo local Elgoibar1936 

para la recuperación de la memoria 

histórica. Desde la creación del grupo 

en 2007, y junto a Iñaki Odriozola, 

Izaskun Belategi y Félix Etxeberria, 

recopila los testimonios orales de per-

sonas que padecieron la Guerra Civil 

en el municipio con el fin de aclarar 

las vulneraciones de derechos huma-

nos mediante los principios de verdad, 

justicia y reparación.
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HITZAURREA

0

Morkaiko mendi malkarrak. Elgoibar. (Indalecio Ojanguren).
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HITZAURREA

Elgoibar1936 elkartea helburu garbi batekin sortu zen 2007an, Elgoibarren, 1936ko altxamen-
du faxistak, eta eragin zuen gerrak, izan zuen eragina –ahazturik dagoena- ateratzea, eta galtzai-
leen oroitzapena gizarteratzea, egia, justizia eta erreparazioa eskatuz, alegia.

Hau lortzeko bidean, hainbat arlotan egin izan dugu lan, alde batetik artxibategiak behatu, 
aztertu; bestetik herritarren esanak jaso, euren sufrimendua, gorriak eta bi pasa zituztenen testi-
gantza jaso, eta abar.

Nahi izan duguna zera da, gertatutakoari buruzko zapalduen ikuspuntua jaso, eta oro har, he-
rrian izan diren borrokak eta gertaerak identifikatuz historia berreraiki, ahal den neurrian, faxisten 
sarraskiak eta astakeriak azaleratuz, herriaren eta herritarren aurka hartu zituzten erabakiak age-
rraraziz, mendekuak, konfiskazioak, atxiloketak, hilketak gogoratuz, eta frankismoan eratu zuten 
gizarte atzerakoi eta beltza salatuz.

Datu guztiak jasotzen aritu garen bitartean, mendian eta bide bazterretan ibili izan gara, faxis-
tek utzi zituzten lurperatuak kokatu, zehazki seinalatu eta, ahal izanez gero, ehorzketak egiten, 
hildakoak euren senideen esku jartzeko, euren eskubidea den lez.

Beste ildo batzuk ere landu ditugu; esaterako, ikur frankisten kentzea aldarrikatu eta salatu. 
Oroitzapen Historikoaren legearen aplikazioa udalari eskatu, eta Jaurlaritzaren ikerketan parte 
hartu, Elgoibarko ikur frankisten zerrendatze lanetan, oraindik ere kendu gabe daudenak.

Hainbat hitzaldi ere egin izan ditugu: antifaxista alemanekin, Sabino Arana Fundazioan, An-
doaingo omenaldian edo herriko gazteei, Gaztetxean; Estatuko instituzioek ezkutuan izan duten 
garai beltz hau argitzeko.

Erakusketak antolatzen aritu gara, urtez urte, irailaren 21eko gure egun madarikatuan, Zirarda-
mendiko “Goazen gudari danok”, edo “Izarren Argia”, edo Aranzadik antolatutakoa, hobi-komunei 
buruzkoa; eta azkenik, 2018an, “Emeek emana” erakusketa izugarria ere ekarri dugu gurera.

Herritarren parte hartzearekin eta Taupada antzerki taldearen zuzendaritzapean egindako he-
rri hartzearen errekreazioa eta dokumentala izan da, agian, egin dugun ekitaldi handiena, baina 
galtzaile horiei begira ere egiten ari gara, eta arituko gara oraindik, gure erreparazio xumea eskaini 
nahian, jendartearen besarkada eta babesa adierazteko.

Azken aldian, eta liburu hau da horren adierazle, daukagun informazio guztia txukundu eta 
egituratzen hasi gara, eta benetan asko daukagula: elkarrizketa idatziak eta bideoak, artxibate-
gietako orriak, egunkarietako berriak, udaleko aktak, Salamancako paperak, Aranzadi Zientzia 
Elkartetik ekarritakoak, Euskal Memoriarenak, hainbat liburuetatik ateratakoak, senideek urteetan 
ezkutuan gordetako gutunak... denetatik.

Nonbaitetik hasi behar eta, Hodei Otegi gure kideari esker, bera baita lan handi hau bere gain 
hartu duena, Elgoibarren fusilatutakoetatik hasi gara. Ea hemendik aurrera horrelako dokumen-
tu argitzaile gehiago ateratzen dugun, jendarteak irakur ditzan eta oroitzapenean betirako gera 
daitezen, botereak baztertu eta ahaztu nahi izan dituenak. Egiari zor. Justiziari zor. Erreparazioari 
zor diogulako.

Iñaki Odriozola

Elgoibar1936 Elkartea





1
TESTUINGURUA: 
Elgoibarko Frontea 

Matxinatutako soldadua Morkaiko mendiari begira Elgoibarko irteeran” 1936ko iraila.
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1. TESTUINGURUA: ELGOIBARKO FRONTEA 

”Cerca de Elgoibar subí a un coche que se dirigía a San Lorenzo dejando la carretera de 
Azkoitia. Esa parte del frente estaba muy movida y convenía saber su situación. Iban en él 
ocho milicianos que se incorporaban a las líneas montañosas procedentes de Durango...”

Manuel Chiapuso

1936ko iraila. Nazionalen tropek ia oposiziorik gabe aurrera egiten dute Gipuzkoan; herrietan 
defentsa gutxi antolatzen da eta Donostiaren erorketatik milizianoak atzeraka doaz erretiradan. 
Aurreko egunetan, herrietako jendea, zuten gauza apurrarekin, Bizkaiko herrietara joaten da, ahal 
zuten baliabide guztiekin ihesari ekiten diote, Elgoibarko 614 pertsonak ihes egin zuten, herriaren 
ehuneko 10ak. 

Elgoibarko herriak autobus eta tren bete-beteak zituen; batez ere emakume eta haurrez beteri-
ko trenak ziren, faxisten bonbardaketetatik ihesean zihoazenak. Berriak azkar iristen dira jendearen-
gana, eta laster jakingo dute Azkoitia faxisten eskuetan dagoela, irailaren 20an, beldurra nabaria da. 
Frente Popularreko kideek egunetan prestatu dituzte lubakiak Azkaraten, eta defentsa posizioak 
inprobisatzen dituzte. Milizianoek, Madarixako ersmitan posizioak hartu dituzte, baita Untzonek he-
rria Azkarate gainarekin konektatzen duten bideetan ere. Milizianoek burutu zituzten lan hauek, beti 
ere autoritate moral altuena zuen komandantearen agindupean. Formazio militarrik gabeko milizia-
noak ziren. Aldazabal baserriaren aurrealdean leherketa bat egiten dute milizianoek, Diez de Rive-
raren tropak geldiarazi nahian. Honako hauek osatzen zuten Diez de Riveraren columna: Tercio de 
Lacar, Tercio de Lesaka, Ingeniarien bi konpainia, Sicilia 8 batailoia, falangeko centuria bat eta lau 
blindatu. Milizianoek ahaleginak egin zituzten hauek geldiarazteko. Irailaren 21 goizaldean hasten 
da enfrentamendua; miliziano batzuk gudan erortzen dira, ez dira bakarrak, karlisten artean ere ba-
dira hildakoak. Eibarrera ihes egiteko aukera dute miliziano batzuek eta asko izan ziren Ballagoitxi 
eta Olazarran ezkutatu zirenak. Arratsaldeko seietan sartzen dira tropa faxistak Elgoibarren. Elgoi-
bar faxisten plaza militarra bilakatzen da, etxeak okupatu eta Elgoibartarrak behartu egin zituzten 
beraien etxe eta baserritan soldaduak hartzera. Hurrengo egunetan kolpista gehiago iritsi ziren, 
gero eta militar gehiago daude herrian. Molaren aginduak argiak dira, milizianoen toki ahulenak 
aurkitu Bizkaia eta Eibar hartzeko. Elgoibarko toki altuenak hartzen hasten dira: Karakate, Gara-
temendi, Armueta gaina… Blindatuak eta kanoiak Santa Clarako komentuaren ondoan ezartzen 
dituzte. Morkaiko da beraien helburua. Pablo Cayuela teniente koronela Altzolara bidean da eta 
mendigoizaleek posizioak hartu dituzte bertan. 

Nafarroako Montejurra tertzioa Azkoititik atera eta Hirukurutzetara hurbiltzen da. Lubaki atzean 
milizianoek ezin diote faxisten erasoari aurre egin. Atxolin mendian behera doaz Soraluzera eta 23an 
okupatuko dute Soraluze faxistek. Horrela hasiko dute Karakate hartzeko bidea, 24 arratsaldean 
lortuko dutelarik. 

Irailaren 25a da Molak ofentsiba handia egiteko izendatuta daukan eguna. Frankisten tropak ge-
hiago eta hobeto prestatuak dira guda latza eta gogorra gertatzen da. Miliziano asko atxilotu eta fu-
silatuak izan ziren erreketeen eskuetan erori eta gero. Kolpisten abiada bizia geldituz doa hemendik 
aurrera. Milizianoen defentsa frontea Moru, San Pedro, Morkaiko, San Migel eta Bioin baserria dira. 
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Miliziano konpainia ugari daude defentsa-lerroan: Gipuzkoako CNTko anarkistak Barakaldo 
batailoia, Arana Goiri EAJko batailoia, Azaña Izquierda Republicana-ko miliziak eta asaltoko 
goardia, besteak beste. Ez dute lubaki edo posizio argirik; frankistak nagusituko direla nabar-
mena da. Bizkaia aldera blindatuak aurrera doazen bitartean, artilleriak lagunduta, Morkaiko edo 
“Monte Conico” (Beraiek deitzen zuten modua) hartzeko bidean dira; leku estrategikoa dela ba-
dakite, Eibar okupatzea baita bidea. Eraso hauetan, milizianoek irailaren 27an hil zuten Carlos 
de Borbon y Orleans alfereza; hauek izan ziren guda odoltsuenak, momentu gogorrenak. San 
Pedro eta Morkaiko hartu ostean, Kalamua izan zen milizianoen defentsa-gunea. Aste horretan 
jaio zen Eusko Gudarostea, EAJk aktiboki gudan parte hartuko zuela erabaki ondoren. Frontea 
egonkortzearen momentuan gaude. Arrate, Kalamua eta Akondian izango dira gudak hurrengo 
zazpi hilabeteetan zehar. 

Joserra Sousa Lebaniegos

Elgoibar frankistek hartuta. (Argazkiak: Erich Andres funtsa).





2
AURREKARIAK.  
Elgoibar bigarren  
errepublikaren garaian  
eta Gerra Zibila  
hasi zen arte

Elgoibarko herriko plazaren arkupetan” 1936ko iraila.
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2. AURREKARIAK. ELGOIBAR BIGARREN ERREPUBLIKAREN GARAIAN 
ETA GERRA ZIBILA HASI ZEN ARTE

Errepublika garaia, askatasun garaia bezala gogoratzen dute elkarrizketatu diren pertsona guz-
tiek: manifestazioak, langile mugimenduak, askatasuna… Elizaren aurkako mugimendua ere handia 
zela diote, maiatzaren 1ean, langile egunean egiten ziren manifestazioetan edo apirilaren 14an Erre-
publika egunean, Elgoibarko bandak, errepublikaren aldeko abestiak jotzen zituen; “Si los curas y 
frailes supieran la paliza que les van a dar, subirían al coro cantando, Libertad, libertad, libertad!”, 
Kalegoen plazara iritsi eta elizatik ateratzen zirenei: “¡Abajo el Clero!” oihukatzen zieten manifesta-
riek. Manifestazioa eta gero dantzak egoten ziren Kalegoen plazan, gaueko hamaikak arte. 

Elgoibarko udaletxean, Balanzategi Altzolatarra zen alkatea, Partido Agrario alderdiko kidea, 
alderdi eskuindarra eta espainiarra zen. Hala ere, Errepublika onartu eta bera jarri zuten alkate, 
nahiz eta sekula ez zuen ezarri ez bandera errepublikarrik ez ikurrinarik2. 

Langileen artean langabezia handia zegoen eta diru-bilketak egiten zituzten langile horientzat, 
jatekoa edukitzeko eta diru pixka bat batzen zuten herritar guztien artean. 

1933ko azaroaren 5ean, Elgoibarko herriak Autonomiaren aldeko bozkan parte hartu zuen, 
emakumeak barne lehen aldiz. 2850 pertsonek zuten bozkatzeko eskubidea, 2708k aldeko bozka 
eta 17 aurkakoa eman zutelarik. 

1936ko uztailaren 18ko altxamendua iristean, ez zen bestelako arazorik egon Elgoibarren; 
1936ko irailaren 21era arte ez ziren frankistak sartu. 614 pertsonak, Elgoibarko herriaren %10ak 
ihesari eman zion egun bat lehenago, eta asko izan ziren gudari eta miliziano joan zirenak3. 

Etxeetatik joan zirenek, euren ondasun guztiak galdu zituzten, sakeoak gertatu ziren eta le-
kukoen arabera, sakeo horiek aurrera eraman zituztenen artean zegoen Santiago Arrese, erreke-
teen sarjentu izendatu zutena frankistek sarreran; bera joaten omen zen goardia zibil, errekete eta 
falangistekin etxeak miatu eta gauzak lapurtzera, herritarren dendak konfiskatzera ere; horrela, 
ordura artean Batzokia zena, Falangeko egoitza bihurtu zuten4. Erreketeak herritarren etxeetan 
sartu zituzten, milaka soldadu Elgoibarko etxeetan; batzuk frontean zebiltzan eta besteak, erre-
leboa noiz emango zain. 

Gudari joan zirenen emazteak, etxeetan gelditu ziren asko, haurrekin, eta 1937ko otsailean, 63 
haur eta emakume kanporatu zituzten Mendaro, Elgoibar eta Altzolatik. Lehenago, erreketeen 
sarjentua eta falangistak, beraien etxeetan aurkeztu ziren, udaletxetik pasa behar zutela esanez. 
Udaletxean, alkate ezarri berriak, Francisco Javier Ansuategui Alday falangista elgoibartarrak, be-
raien senarrak non zeuden galdetu zien banan-banan; ez baziren bertan aurkezten, herritik botako 
zituztela esan zien eta horrela egin ere. 

1 Julen Iriondo Bergaretxeren testigantza (Ahotsak).
2 Elgoibarko Udaleko akta liburua.
3 Salamancako artxibategia. 
4 Elgoibar 1936k jasotako testigantzak.
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Hau da emakume eta haur kaleratuen zerrenda: 

Higinia Agirrezabala, Joseba Argarate Unzilla, Sabin Argarate Unzilla, Iker Argarate Unzilla, Xa-
bier Argarate Unzilla, Candida Arregi, Jesusa Arrien Bilbao, Maria Koro Arrizabalaga, Santos Arriola 
Iriondo, Angeles Azkue, Jaime Azpiazu, Fernando Azpiazu, Jose Luis Azpiazu Etxebarria, Benita 
Bernedo, Gregoria Barrenetxea Areta, Belen Barrutia Urreta, Consuelo Barrutia Urreta, Esther Ba-
rrutia Urreta, Amalia Barrutia Beitia, Juana Barrenetxea Areta, Dominga Cendoya, Alberta Etxaniz 
Arrieta, Magdalena Etxebarria Arrillaga, Maria Etxebarria Arrillaga, Angelita Etxebarria Arrillaga, 
Eduardo Elortza, Jose Maria Elortza , Jesus Elorza Zabaleta, Teresa Etxabe Arrona, Clara Etxebarria 
Arrillaga, Justa Garate Zelaia, Karmele Gabilondo, Juana Gisasola Alberdi, Antonio Irigoien, Josefa 
Iriondo Bergaretxe, Manuel Iriondo Etxabe, Dolores Iriondo Etxabe, Jose Iriondo Etxabe, Miguel 
Iriondo Etxabe, Antonia Iriondo Etxabe, Manuel Iriondo Barrenetxea, Antonio Iriondo Barrenetxea, 
Maria Iriondo Barrenetxea, Jel Iriondo Barrenetxea, Libe Iriondo Mugertza, Maria Iriondo Txurruka, 
Maria Jauregi, Paulina Jubita, Maria Landa Iriondo, Miren Landaluze Ortiz, Juanita Landaluze Ortiz, 
Dominga Lariz, Elezar Lonbide Barrenetxea, Nerea Lonbide Barrenetxea, Xeber Lonbide Barrene-
txea , Joxepa Manzisidor Aristi, Joxepiñaxi Manzisidor Aristi, Trinidad Matas Koro, Maria Teresa Ma-
tas Koro, Beatriz Martinez Gomez, Paquita Mardaras Areta, Irene Okamika, Leonor Olaizola, Isidora 
Ondarza Gorriti, Maria Angeles Ondarza Martinez, Aurora Ozkorta Zabala, Pura Salaberria, Teresa 
Unzilla, Teresa Unzeta, Felisa Unzueta Arriola, Catalina Urtaza Salaberria, Concepcion Uribetxe-
berria, Rufina Urreta Garate, Blanki Urreta, Fernando Urreta, Josefa Urreta Garate, Teresa Unzilla, 
Pepita Zabala Arriola, Eugenia Zubiaurre Zabala eta Jesus Elortza Zubiaurre5. 

5 Sabino Arana Fundazioa, ‘Euzkadi’ eta ‘Eusko Deya’ egunkariak eta Elgoibar1936 taldea.

Kanporatuak izan ziren umeak gaur egun. Behean, gerra garaiko argazkia. (Argazkia: Barren).

Kanporatuak, 
Argazkia 

Elgoibar1936





3
EMAKUMEEN 
EGOERA GERRAREN 
TESTUINGURUAN 

Emakumeak kale nagusian. Elgoibar. 1936 iraila.
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3. EMAKUMEEN EGOERA GERRAREN TESTUINGURUAN 

“La única misión que tienen asignadas las mujeres en la tarea de la Patria es el hogar” 

Falange

3.1. Emakumearen boto-emate eskubidea

1931ko apirilaren 14an bigarren errepublikaren aldekoek espainiar hauteskundeak irabazita, bi-
garren errepublika ezartzen denean, berdintasunak bere lekua hartzen du estatu espainiarrean. 

Tirabirak izan baziren ere, Clara Campoamor “Partido Radical Socialista”-ko kidearen protes-
ten ondoren, konstituzio errepublikar espainiarrean honako puntu hau gehitu zuten: 

“No podrán ser fundamento de privilegio jurídico: la naturaleza, la filiación, el sexo, la 
clase social, la riqueza, las ideas políticas, ni las creencias religiosas. El Estado no reco-
noce distinciones o títulos nobiliarios. (art. 25)”.6

Bikoteen arteko banaketa ere onartua izan zen. Italiar eta Espainiar estatuak hau onartu zu-
ten lehenak izan ziren Europan. Askatasun haizea zebilen espainiar estatuan, Euskal Herriarekiko 
jarrera ez zen gehiegi aldatu, ordea; independentisten eta abertzaleen aurkako jarrera zabaldu 
zuen errepublika espainiarrak, Katalunian eta Euskal Herrian, lider politikoen atxiloketak gertatzen 
ziren sarri. 

Emakumeen bozkatzeko eskubidea ez zen egun batetik bestera lortu. Hasiera batean, bakarrik 
bizi ziren emakumeei eman nahi izan zieten bozkatzeko eskubidea. Errepublikarrek beldurra zeu-
katen, emakumeak elizarekiko zuen harreman estuak, emakumeen bozka errepublikaren aurkakoa 
izatera bultzatuko zuela, hau da, emakumeen gehiengoak eskumari emango ziola bere bozka. 

Emakumeek 45 urtetik aurrera bozkatzeko proposamena ere egin zuen Hilario Ayusok, emaku-
meek adin hartatik aurrera hasten zirelako pentsatzen bere esanetan. Clara Campoamorrek (Par-
tido Republicano Radical), emakumeentzako bozka eskatzen zuen eta Victoria Kent-ek (Partido 
Republicano Radical Socialista) ez zuen emakumeen bozkatzeko eskubidearen alde egin. Manuel 
Azaña (Izquierda Republicana) presidenteak ordea, barregarritzat jo zuen eztabaida hura; “Bi di-
putatu emakume daudenean ados jartzen ez badira, imajinatzen duzu 50 emakume daudenean?”7. 

Tirabira handiak egon ziren, ezkerra erdibitu zuen eztabaidak eta Indalecio Prietok (PSOE), 
emakumeen bozkatzeko eskubidearen legea onartu zenean, errepublikaren aurkako erasotzat jo 
zuen, emakumeek eskumari bozka emango ziotelakoan.

1931ko abenduan onartu zen emakumeen bozka eskubideen legea, 1933ko azaroaren 5ean lehen 
aldiz Gipuzkoa, Bizkaia eta Arabako emakumeek bozkatzeko aukera izan zuten. Euskal Autono-
miaren inguruko erreferendumean izan zen; diotenez, emakume guztiak joan ziren bozkatzera eta 
bozka eman zutenen %84ak autonomiaren aldeko bozka eman zuen. Nafarrek ez zuten bozkatzeko 
aukerarik izan, Nafarroako udaletxeen gehiengo sinpleak erreferenduma egitearen aurka bozkatu 
ostean; %53,7-a ziren.

6 Publicación Almendron, La mujer en la República (1931-1936)
7 Publicación Almendron, La mujer en la República (1931-1936)
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1933ko hauteskundeetan parte hartu zuten lehen aldiz emakumeek espainiar estatuan, eta 
eskuinak irabazi zituen hauteskunde horiek. Alderdi errepublikarretako kideek, emakumeei bota 
zieten horren errua. 

1936ko estatu kolpea eta gero, 1939an, lorpen hauek guztiak galduta geratu ziren 40 urte luzez. 
Europako herri aurreratuenetakoa izatetik, atzeratuenetakoa izatera pasa zen espainiar estatua.

3.2. Emakumeen Mugimenduak Elgoibarren

Beste hainbat udalerrietan bezala, Elgoibarko emakumeak antolakuntza politikoa izan zuten 
eta honen ondorioz erailketak, isunak, errepresioa, kartzela eta erbestea ere jasan zuten.

Emakume Abertzale Batza

1931n berragertu zen EAB, berezko autonomia lortu eta Hego Euskal Herri osora zabaldu zen. 
“Jaun-goikoa eta Lagi-Zarra” (JEL) eta euskara zituzten helburu; gizonezkoek gidaturiko lanaren 
menpeko ikusten zuten beren egitekoa. Irakaskuntza eta heziketa alorrean egindako lanaz gain 
(ikastola eta haurtzaindegietan, bereziki), propaganda eta gizarte-arazoak arintzen saiatu ziren. 
Jarduera honen emaitza, eta Juventud Vasca-rekin (EGI) batera, Euzko Irakasle Batza eta Euzko 
Ikastola Batza sortu ziren 1932an.

Elkartearen indarra eta eragina handia zenean, Espainiako Gerra Zibila piztu zen eta frankistek 
gogor zapaldu zituzten. Gerra ondoren, asko erbesteratu egin ziren eta euskal errefuxiatuei eman 
beharreko laguntza prestatu zuten.

EABko kide nabarmenenak Karmele Errazti, Polixene Trabudua, Haydée Agirre, Sorne Unzue-
ta, Robustiana Mujika Egaña eta Elbira Zipitria izan ziren.

Jarraian Elgoibarko EABko kideak: 

1931-11-15ko Batzarrean erabakia
Kandida Arregi Lehendakaria
Margari Muguruza
Florentina Muxika Idazkaria
Gregoria Gabilondo Diruzaina
Erremide Bereziartua Batzordekidea
Miren Nekane Ziaran Batzordekidea

Zabalkunde Batzakuak
Jone Andonegi Lehendakaria
Imanole Zubizarreta Batzordekidea
Miren Larreategi Batzordekidea

Kistar-Ikasbide-Batza
Polentine Leiaristi Lehendakaria
Agurne Bereziartua Batzordekidea
Erramone Egiguren Batzordekidea

Jantzitegi-Ropero-Batzakuak
Valentina Zendoia Lehendakaria
Andere Gabilondo Batzordekidea
Josebe Isasmendi Batzordekidea

1932-11-12 Batzarra
Miren Juaristi “Mirentxu” (Euskal Idazlea) Lehendakaria
Jone Andonegi Idazkaria
Kepe Juaristi Diruzaina
Berane Bereziartua Lehendakariordea
Andere Arriola Lehendakariorde

1935-05-31 Batzarra
Nekane Barrutia Idazkariaren hutsunea betetzeko hauek hautatu dituzte:
Miren Larreategi Idazkaria
Argi Abaskal Idazkariordea
Miren Arozena Diruzaina

EABko Gastetxu Batza
Miren Vallejo Lehendakaria
Pilar Garate Idazkaria
Begoña Latxa Diruzaina8

8 Sabino Arana Fundazioa: “Euzkadi”
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Baziren Alderdi Komunistako kide emakumeak Elgoibarren ere, Socorro Rojo Internacional, 
URRSeko elkartean afiliatuak zirenak, CNTko afiliatuak ere, Josefina Anguera Barrutia kasu, Elgoi-
barren oso militante eta borrokalaria zena. 

“Agrupación Repúblicana de Elgoibar” taldean ere presente egon ziren emakume elgoibarta-
rrak: Cristina Muguerza, Sebastiana Otegi eta Angelita Lizarralde kasu. 

Emakumeen aurkako errepresioa izugarria izan zen Elgoibarren, Euskal Herri osoan bezala. 
Asko izan ziren beraien lanetatik kaleratuak, beste asko espetxeratuak, kontzentrazio esparruetan 
sartuak. Fusilatzeko arriskuan ere egon ziren Jeronima eta Maria Alberdi ahizpak, azken unean 
haurdun zeudela esanez, bizitzari eutsi zioten.

3.3. Errepresioa jasan zuten emakumeak

Eraildako Emakume Elgoibartarrak

IZENA ERAILKETAREN ZERGATIA

Agustina Irigoien Manzisidor 3 urte zituen. Errosario kaleko hasieran, kultur 
etxetik hurbil bizi zen. Tropa frankistak herrian 
sartu zirenean, haien kamioi batek etxe aurrean 
zapalduta hil zen 1936ko irailaren 22an heriotza 
agiriaren arabera. Esan beharra dago, bere aita 
gudari joana zegoela eta otsailean bere ama eta 
anaia Elgoibarretik kanporatuak izan zirela.

Josefa Arrillaga Arrizabalaga Elgoibarren jaioa eta 1937ko martxoaren 30ean 
erreketeek hil zuten Soraluzen, Aldasoro Ba-
serrian. Soraluzen bizi zen eta 48 urte zituen. 
Bere izena eman nahi izan ez duen testigu baten 
arabera ezkonduta joan zen Soraluzera bizitze-
ra, senarra bertakoa baitzen (Pedro Aldazabal 
Urreategi).
Legarda inguruan zeuden erreketeak, nafarrak, 
irailaren 22an sartu ziren Soraluzen, Bergaratik 
zetozen. Erreketeak edozerri botatzen zioten 
tiroa, txakurra ateratzen bazen tiroa, oiloa bazen 
tiroa… “probamos la puntería” ” yo la tengo 
mejor” eta halakoak esaten zioten elkarri, eta 
Josefa leihora atera zenean, tiro egin eta bertan 
hil zuten, goizean, esnea leihora ateratzen ari 
zen momentuan. Jolasa zen beraientzat . Josefa 
hil eta gero, “iremos a donde la hija a dar el pé-
same” esan omen zuten tirokatu zuten berberek, 
eta bertako herritar batek hau esan zien; ” ¿ma-
táis a la madre y le vais a dar el pésame? ¿estáis 
locos?” Sekulako ekintza burutu balute bezala 
kontatzen zuten hau dena herrian9. 

Marina Abascal Gabilondo Gernikako bonbardaketan hil zuten, 1937ko apiri-
laren 26an (Gautegiz-Arteaga).

9 Familiaren testigantza, Elgoibar1936.
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IZENA ERAILKETAREN ZERGATIA

Teodora Unzueta Unzueta Durangoko bonbardaketan hil zuten Elizan zegoe-
la, 1937ko martxoaren 31ean hila, 41 urte zituela.

Purificación Iturzaeta Galtzakorta Aizarnazabalen jaioa eta Elgoibarren bizi zen, 50 
urte. Etxe aurrean harrapatu zuen bonba batek 
baratzean, “bonba galdua” omen zen, frontetik 
“ihes” egindako bonba.

Josefa ”La Extremeña” 1937ko otsailaren 7an Kalamuatik botatako 
kanoikada baten ondorioz hila. Extremeña ezize-
nez ezagutzen zuten emakumea.

Mikaela Lete 1937ko otsailaren 7an Kalamuatik botatako 
kanoikadak hila. San Frantzisko kaleko zerkan, 
erreka aldera, korta moduko bat zuten, eta bon-
betatik ihesi hara joaten ziren babestera. Hantxe 
harrapatu zuen bete-betean bonba batek.

Eratzukizun Politikoagatik errepresaliatutako emakumeak

IZENA ISUNA ISUNAREN ZERGATIA

Maria Arocena Unzueta 150 pezetako isuna ezarri zio-
ten 1940ko irailaren 4ean.

Emakume Abertzaleen Batza-ko 
zuzendaritzaren kidea (PNVko 
emakumeak) zen, idazkaria. Tropa 
faxistak sartzean, arropak josten 
zizkien dohainik, behartuta.

Kandida Arregi 2000 pezetako isuna. Emakume Abertzaleen Batza-ko 
kidea zen.

Maxima Izeta 2000 pezetako isuna. Emakume Abertzaleen Batza-ko   
lehendakaria.

Teresa Barrenechea Bernedo

Ez da daturik aurkitu.
Erantzukizun politikoa egotzi 

zitzaion.

Francisca Banca Rodriguez

Asunción Etxaniz Arrieta

Maria Elorza Arano

Antonia Ojanguren Gandarias

Irene Ormaetxea Urizabarrena

Kontzentrazio esparru eta espetxeetan egondakoak

IZENA ESPETXERATZE LEKUA ETA DATAK ATXILOKETAREN ZERGATIA

Maria eta Jeronima Alberdi 3 urtez Ondarretan eta beste 3 bat 
urte Saturraranen. 

1936ko abenduaren 26an 
fusilatu behar zituzten, Maria 
eta Jeronima Alberdi ahizpak; 
azkenean, haurdun zeudela 
eta, espetxeratuak izan ziren.
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IZENA ESPETXERATZE LEKUA ETA DATAK ATXILOKETAREN ZERGATIA

Josefina Anguera Barrutia 
Maria Luisa Garrido

Argelès sur Mer (Frantzia), 1937tik 
1940 ingurura arte.

Josefina CNTko afiliatua 
zen, oso aktiboa Elgoiba-
rren. Bere alaba adoptatua 
zen Maria Luisarekin Bartze-
lonara joan ziren ihesi. Gero, 
handik Terrassa, Perpignan, 
Marseilla, Toulouse eta azke-
nean, Parisera joan ziren.
Josefina lanean hasi zen 
Citroen kotxeen fabrika ba-
tean. Hango jabeak, faxista 
omen, Kamioi batean sartu 
zituen eta Konzentrazio 
eremura bidali.

Pilar Arregi Garate Argelès sur Mer-en atxilotua. UGTko afiliatua, zerbitzaria.

Aniceta Garate Echaniz 2 urte Saturrarango espetxean. 1906. urtean jaioa Elgoiba-
rren. Etxeko andrea.

Miren Joaristi “Mirentxu” 15 bat egun espetxeratua izan zen, 
Donostia edo Tolosan.

EABko bazkidea. Euzkadi 
egunkarian idazten zuen, 
“Mirentxin” ezizenaz sinatuta. 
Espetxetik bueltan argalduta 
itzuli omen zen Elgoibarre-
ra, itxura txarrarekin, gaizki 
pasatu zuela zirudien.

Josefa Osoro Mendikute Frantziako kontzentrazio eremu batean.

Julita Gorrotxategi Osoro Frantziako kontzentrazio eremu batean.

Maria Luisa Gorrotxategi Osoro Frantziako kontzentrazio eremu batean.

Beraien lanpostuetatik kaleratuak izan ziren emakumeak

IZENA OGIBIDEA

Antonia Ojanguren Gandarias San Migeleko Aiastiako udal eskola andereñoa, Don Ceferino Urres-
tarazu parrokoak salatu zuen “Roja y Separatista” zela esanez10.

Priscila Pinedo Arza Frankistek depuratu zuten eta gero moja sartu zen. Miren Vallejori 
esaten zion: “Sabes Miren que no hablas bien el castellano”.

Francisca Cincunegui Eco Andereñoa.

Martiana Del Val San Juan Andereñoa.

Adelaida Lopez Galarraga Andereñoa.

Hilaria Irazabal Burpide Altzolako Andereñoa.

10 Elgoibarko Udaleko akta liburua
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Isuna ordainduta lanera itzuli ziren emakumeak

IZENA GERTAERA

Natalia Arrien Bilbao Udal auzoko maistra, berriro lanpostuan onartua eta hilabetez solda-
tarik gabe zigortua.

Saturnina Ciaran Lizarriturri Ume txikien udaleko eskola-maistra, berriro lanpostuan onartua 
eta hilabetez soldatarik gabe zigortua.

Cristina García Iturrioz Udal auzoko maistra, berriro lanpostuan onartua eta hilabetez 
soldatarik gabe zigortua11.

Frankistek zituzten ondasunak kendu zizkieten emakumeak

Juana Aguirrebeña Iturricastillo
Josefa Arbilaga Leturiondo

11 Elgoibarko Udaleko akta liburua





4
ELGOIBARKO 
FUSILAMENDUAK:  
Argia ikusi ez duen  
historia ahaztezina 

Elgoibar. 1936 iraila.



Elgoibarko fusilamendua: argia ikusi ez duen istorio ahaztezina 

28

4. ELGOIBARKO FUSILAMENDUAK:  
ARGIA IKUSI EZ DUEN HISTORIA AHAZTEZINA 

4.1. Bi familien sufrimendua

1885 urtean, Espainiako gorteen lege baten ondorioz, instalazio elektrikoak beharrezkoak zire-
la onartu zuten, eta 3 urte geroago, 1888an, “Real Orden” baten bidez, Antzokien argitzea elektri-
zitatearen bidezkoa izatea erregulatu zuten, gas bidezko argiztatzea debekatuz eta olio lanparen 
argiztatzea larrialdi kasuetarako onartuz. 

1891 urte inguruan hasi ziren elektrizitatea sartzen Euskal Herriko herrietan, eta Elgoibarren 
ere hala izan zen 1893 urtean; Elektroindarraren herri-erabilera 1893ko San Bartolome egunean 
inauguratu zen12.

Energia hidroelektrikoaren bitartez hasi ziren lehen pausuak Elgoibarren, bertan ordura arte zeuden 
errotak kendu edo moldatu eta horrela Elgoibar zentralez osatu zen, Deba ibaiaren ura aprobetxatuz. 

Horrela jaso zuen “Madrid Científico - Ciencia e Industria” argitalpenak 1904. urtean:

“Se ha autorizado a D. José Agustín Arbillaga para construir dos fábricas de electricidad 
con canales de conducción de aguas, que afectan al ferrocarril de Malgaza a Elgoibar, en 
los kilómetros 21 y 22. (Olasope eta Barrena)13. 

Horrela hasi ziren Berdun, San Lorentzon kokatzen den baserrian ur depositutik hodi baten 
bidez ura jaitsi eta energia sortzen. Hor etorri ziren Laupao, Barrena, Olasope, Saturixo… zentral 
hidroelektrikoak Elgoibarrera, jende partikularrak zentral hauek zabaldu eta udalarekin adostasun 
batera iritsi ostean (kexak tarteko), energia hori udalari salduaz, Elgoibarko herriak elektrizita-
tea ezagutu zuen; Santiago Barrutiak, Goikoerrotakoak, ordezkatzen zuen Elorza, Arbillaga eta 
konpainia enpresari adjudikatu zion Udalak behin-betiko ustiakuntza aurreko urteko urrian, eta 
hitzarmena, berriz, 1893ko abenduaren 26an egin zen14.

Erdiko Barrenako Familia

Jose Alberdi Etxaniz, Azkoitian jaioa eta Elgoibarko Barrena Zentraleko enkargatua zen. Bere 
aita azkoitiarra zen eta Zumarragara doan bidean zuen baserria. Jose Eibarren ere, Txonta kalean, 
ikatza erabilita zentral elektriko baten arduraduna izan zen. Horren pabilioi zaharra oraindik ikusi 
daiteke. Eibarko batzuk gogoratzen zuten berak ikatza ematen ziela etxerako; gizon ona omen 
zen15.

Maria Agirregomezkortarekin ezkonduta zegoen. Maria Armazio baserrikoa zen, San Pedro gai-
nekoa, baina familia kalera joan zen bizitzera eta bera ere bai. Bikoteak hiru seme eduki zituzten: 
Jose Miguel Alberdi Agirregomezkorta, Jose Francisco Alberdi Agirregomezkorta eta Juan Casto 
Alberdi Agirregomezkorta. 

12 (Peio Arrieta, Elgoibar Modernitatearen Atarian 1870-1910)
13 Madrid Científico Ciencia e Industria (Publicación de 1904)
14 (Peio Arrieta, Elgoibar Modernitatearen Atarian 1870-1910).
15 Familiaren testigantza
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Jose Miguel Alberdi bere aitarekin 
batera atxilotu zuten espioitza egotzita, 
1936ko Abenduaren 13an, eta 30 urteko 
zigorra ezarri zioten. Ondarretako es-
petxean 1936ko Abenduaren 23an sartu 
zuten eta handik 1937ko urtarrilaren 19an 
San Kristobal espetxera eraman zuten.

Jose Francisco Alberdi San Kristobal-
go ihesean parte hartu zuen, berriro ere 
atxilotu zutelarik. 4 egunez biluzik eduki 
zituzten atxiloturik, jan gabe. Espioitza 
akusazioagatik 30 urteko zigorra ezarria 
zuen, eta ihesean parte hartzeagatik 17 
urte, 4 hilabete eta egun bateko zigo-
rra erantsi zioten. 1942ko Azaroaren 11n 
Astorgara (León) eraman zuten. 1942ko 
abenduaren 26an Figueridoko (Pontevedra) espetxera lekualdatu zuten. 1943ko irailaren 18an Bur-
gosko espetxera eraman zuten eta 1943ko urriaren 21ean Donostiako Ondarretara bueltatu eta ber-
tatik 1945eko Uztailaren 19an atera zen libre16. 

Juan Casto Alberdi anaia txikienak ere “Batallón de trabajadores”-ean pairatu zituenak orain arte 
argitaratu ez den idatzizko testigantzan utzi zituen, aurrerago irakurri daitekeena (ikusi 5. atala).

16 Familiaren artxiboa

José Alberdi eta 
María Agirrego-
mezkorta bere 
hiru semeekin: 
José Miguel, 
José Francisco 
eta Juan Casto. 
(Argazkia: Alberdi 
familia). 

Maltzagako errepidea Elgoibarrerako bidean. Atzekaldean, Barrena 
Zentrala. (Argazkia: Ojanguren). 
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Olasopeko Familia

Maria Ignacia Arrieta (Azkoitia) “Torrekua” baserrikoa zen, bere senarra Asensio Alberdi (Azkoi-
tia) “Zaldun” baserrikoa. 1908 urtean, lan bila etorri ziren Maria Ignacia, Asensio eta Manuel Alberdi, 
4 urteko semea, Elgoibarko Olasope zentralera. Bertan bizi eta bertan lan egiten zuten biek. Urteak 
aurrera joanda, lau seme alaba gehiago izan zituzten, Teodoro, Maria, Jeronima eta Jose. 

17 Familiaren testigantza

Jose Alberdi, ezkongabea zen. Maria, Isidro Mendizabal Ondarroarrarekin ezkondua zegoen 
eta seme bat eduki zuten, Asensio Mendizabal Arrieta. Jeronima, Antonio Elkoroiriberekin ezkon-
dua zegoen. Bi seme-alaba izan zituzten: Luziano Elkoroiribe eta Nati Elkoroiribe17.

Laburbilduta, familia honek Gerra Zibilean eta lehen frankismoan pairatu zituen gertakariak:

Familiaren funtsa.
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Olasope familia. Goitik 
hasita, ezkerretik esku-
bira: José, Jerónima, Ma-
nuel, María eta Teodoro; 
behean: Asensio, Guiller-
ma eta María Ignacia. 
(Argazkia: Elkoroiribe familia). 

KIDEA GERRA ZIBILAN ETA ONDORENGO URTEETAN JASANDAKOA 

Manuel Alberdi “Olasope” 
(1904-1981)

Azkoitiarra jaiotzez, 1908an lau urte zituelarik Olasope baserrira 
etorri zen gurasoekin bizitzera. Gudaria, Barbastroko kontzentra-
zio eremuan egon zen preso. Batallón 50 San Andrés, compañía 
chóferes y Armeros. Sargento Armero STV18.

Teodoro Alberdi Arrieta Batallón 50 San Andrés. Sargento Armero STV19.

Antonio Elkoroiribe Tropa frankistak sartzean, Donibane Lohizunera (Lapurdi) ihes 
egin zuen.

Isidro Mendizabal Tropa frankistak sartzean, Donibane Lohizunera (Lapurdi) ihes egin 
zuen. EAE-ANVko kidea zen, eta errepublikako komandante baten 
txoferra ere izan zen. Santanderretik Bordeleko portura joan ziren 
barkuz, eta gero Frantzian gelditu zen. “Maqui”etan ere egon zen20.

Maria Alberdi Olasopen jaioa, fusilatzeko eduki zuten, espioitza egotzita, Ondarre-
ta eta Saturraranen egon zen atxilotuta.

Jeronima Alberdi Olasopen jaioa, fusilatzeko eduki zuten, espioitza egotzita, Onda-
rreta eta Saturraranen egon zen atxilotuta.

Jose Alberdi Espioitza egotzita fusilatua.

18 Salamanca-ko artxibategia
19 Salamanca-ko artxibategia
20 Ondarroako urtekaria 2007. Asentzio Mendizabalen testigantza.
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4.2. Erailketak

1936ko abenduaren 11n goizeko 08:00etan, Teodoro Espila Fernandez (1º Compañía Tercio de 
Lacar, Nafarroako Azkona herriko erreketea) guardia zibilak Elgoibarren zuen kuartelean agertu 
zen (egun San Frantzisko kaleko LABen egoitza dena) bere testigantza ematera. Gumersindo Be-
nito Mozo (Bartzelona) Elgoibarren zegoen guardia zibilak jaso zuen bertan testigantza.

Teodoro Espilaren arabera, herrian zurrumurruak entzuten ziren, bi emakumek, ustez Maria 
eta Jeronima Alberdi, jendea Maltzagara ezkutuan pasatzen ibiltzen zirela, Gorrien aldera joateko.

Herrian esan ziotenez, falangista bat Eibarrera pasatzen lagundu zuten bi ahizpek. Teodoro 
Espilak dioenez, falangistaz mozorrotu, eta Olasope baserrira inguratu zen. Bertan aurkitu zituen 
Jeronima Alberdi eta Maria Alberdi ahizpei laguntza eskatu zien, beste aldera pasatzea nahi zuela 
esanez, gorriekin ihes egin nahi zuela. Hauek, beti ere Teodoro Espilaren esanetan, bidea erakutsiko 
ziotela esan zieten, arazorik gabe eta seguru beste aldera pasatzeko eta aurrerago zegoen zen-
traleko enkargatuak ere adieraziko ziola bidea; beraiek askotan joaten zirela ere esan omen zioten 
erreketeari, eta nahi izanez gero, lagunduko ziotela mugaraino. Jeronima eta Maria ihesean gorrie-
kin zebiltzan senarrak ikustera sarri joaten zirela esan zutela ere gehitu zuen Teodorok. 

Jose Maria Alberdi Etxanizek, Olaso zentraleko enkargatuak, bidea erakutsiko ziola esan zio-
ten Teodoro Espilari eta aurrerago Jose Alberdi Arrieta, Jeronima eta Mariaren anaiak, Ortusate 
zentraleko enkargatuak, ere lagunduko zuela; lehen ere falangista bat gorrien posiziora pasatu 
zuela kontatu zioten.

Teodoro Espi-
laren soldadu 
fitxa. 
(Nafarroako 
Artxibo Oroko-
rra, Nafarroako 
Gobernua). 
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Teodoro Espilak, Jose Maria Alberdi Etxanizekin hitzegiteko aukera izan zuen zentralean eta, 
beti ere bere hitzetan, Jose Maria Alberdik gorria zela esan zion, eta lagunduko ziola gorrienga-
na pasatzen. Pixka bat itxaroteko gomendatu zion, gorriek bi tanke berri zituztela Maltzagan eta 
laster Elgoibar erasotu eta hartuko zutela esanez. Beste aukera bat ere eman zion: Maltzagatik 
gertuen zegoen zentralean ezkutatzea, bera ere ezkutatuta egon zela kontatuz. Bere bila agertzen 
ez zirenez, bizitza normala egiten hasi zela aipatu omen zion. 

Alberdik, tentsio handiko kableak askatu eta tropa nazionalei, ahalik eta baja gehien eragiten 
saiatuko zela ere esan ziola dio Teodoro Espilak.

Ignacio Becerrak, Elgoibarko komandante militarrak, 1936ko abenduaren 17an bere txostenean 
dioenez, Jeronima eta Maria Alberdi, arropa garbitze lanean zeuden Eskolen Plazan eta gorriek 
plaza bonbardatu baino momentu bat lehenago, bi emakumeak desagertu egin ziren. 

Irailaren 22an, Nafarroako 3. tertzioko Guillem kapitaina Olasoko hilerria okupatzera zihoazela, 
tentsio altuko kable batekin elektrokutatu zen gauez (Ez da heriotza agiririk aurkitu udaletxean). 
Momentu hartan kasualitatea izan zela uste izan bazuten ere, informazio berriarekin hilketa izan 
zela dio txostenak. 

Jose Maria Alberdi Arrieta atxilotzeko lanetan, Teodoro Espila eta Jose Dominguez Ortiz (El-
goibarko Guardia Zibila) joan ziren, beste aldera pasatu nahi zutela esanda. Jeronimak eta Mariak 
ondo hartu zituztela dio Espilak eta bidea erakutsiko zietela. Aurrerago, Barrena zentraleko enkar-
gatuak pozik jasoko zituela; lehen ere eginda zutela lan berdina esan zieten bi infiltratuei.

Espilak hau entzunda, bi ahizpen atxiloketa burutu zuen eta Olaso azpiko baserrian, Laukon 
hartu zituen preso. Jose Maria Alberdi Arrieta agertu eta hau ere atxilotu egin zuten. Paretaren 
kontra jarri zituzten armekin apuntatzen, tiro egiteko abisuaren zain. Jeronima, bere alaba eta 
seme txikiagoarekin (oinez ez zekien oraindik) zegoen eta Maria bere seme txikiarekin eta haurdun.

Lauko baserria XX. mende hasieran. (Argazkia: Ojanguren). 
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Jose Maria Alberdi Etxaniz atxilotzeko, taktika berdina erabili zuten, baina Jose Dominguez 
goardia zibilari, gerrikoa ikusten zitzaion eta Alberdik, susmoa hartuta, ez zuen galderen erantzu-
nik eman. Hala ere atxilotu egin zuten, baita bere emaztea Maria Agirregomezkorta, Jose Alberdi 
Agirregomezkorta semea, Asensio Azkarate eta Isidora Gallastegi ere. Geroago atxilotu zituzten 
Antonio Aranberri, Paula Bedoya (emaztea) eta Casto Alberdi Agirregomezkorta.

Etxe guztia miatu eta errepublikarren gutun bat aurkitu zutela esan zuen Teodoro Espilak, beti 
ere bere hitzetan. Gutuna liburu batean agertu zela dio, eta 25 pezeta ere agertu zirela. Gutunak 
Alderdi Komunista Libertarioaren sinadura dauka.

Atxilotu guztiak espetxean sartu zituzten, eta epaiketa “sumarisimo”-aren zain gelditu ziren. 
Epaiketa Udaleko pleno aretoan egin zuten, Pablo Cayuela Teniente Koronela presidente eta Ar-
turo Iruretagoyena epaile militarra zirelarik. Testigantzak jasotzen dira bertan (ikusi I. eta II. erans-

Teodoro Espilak Alberditarrak salatzeko erabili zuen gutuna, Bertan Partido 
Comunista Libertario-ko kideak zirela dio. (Iturria: Archivo Intermedio Militar 
Noroeste Ferrol, Nº796/36). 
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kinak). Guztiek ukatzen zituzten karguak. Maria eta Jeronimak, kable mozketarena konfirmatu 
zuten, baina txantxetan bezala esan zutela adierazten dute, ez zutela benetan esaten.

Heriotza zigorra ezarri zieten, Jose Alberdi Arrieta, Jose Maria Alberdi Etxaniz, Jeronima Al-
berdi Arrieta eta Maria Alberdi Arrietari. Antonio Aranberri Iriondo absolbitu egin zuten, nazio-
nalista izanda ere, katoliko zintzoa zelako, baita Asensio Azkarate eta Isidora Gallastegi. Paula 
Bedoya eta Casto Alberdi Agirregomezkorta ere aske geratu ziren.

Becerrak telegrama batean esan zuenez, fusilamenduak goizeko 07:15etan izango ziren eta 
Maltzagara bidean zegoen lubakiaren erdiko aldean burutuko zutela ere aipatzen du. Gaur egun 
Sigmako etxeak dauden tokian, lehen zelaiak zeuden, eta zelai hauek banatzeko harrizko harre-
siak zeudenez, hura aprobetxatu zuten fusilamenduak egiteko. Fusilamendua “Grupo Mixto de 
Ingenieros”eko 5. konpainiako sekzio batek burutuko zuen. Abenduaren 23an izan behar zuen 
hasiera batean, baina gero abenduaren 26ra atzeratu zuten.

Abenduaren 25ean, Maria eta Jeronima absolbitu egin zituzten heriotza zigorretik. Testigantza 
batzuetan jaso dugunaren arabera, Don Jose medikuak, haurdun zeudela esan eta heriotza bikoitza 
izango zela esanez, atzera bota zituzten heriotza zigorrak, eta betirako espetxe zigorra ezarri zieten 
biei, espioitza egotzita.

1936ko abenduaren 26an fusilatu zituzten, Jose Maria Alberdi Etxaniz eta Jose Maria Alber-
di Arrieta, Maltzagako bidean zegoen lubakiaren erdiko aldean, espioitza egotzita. Testigantzek 
kontatzen dutenaren arabera, mareatu egin zen Jose Maria Alberdi Arrieta, eta erreguka ez zuela 
hil nahi oihukatzen zuen, negarrez. Badirudi hiltzaileek “Mirad vuestra casa por última vez” esan 
zietela, bertatik ikusten baitzen Olaso. Beste testigu baten hitzetan, apaizak “Tira tira mutil, hori 
segundu bateko gauza da eta lasai egon, azkar amaituko dute” esan zien bietako bati, irribarrea 
ahoan zuela. Lekukoak oraindik umea zelarik ikusi zuen fusilamendua21. 

Becerrak “Columna Los Arcos”-eko Evaristo Garcia de Vinuesa izeneko medikua hautatu zuen 
heriotza egiaztatzeko, eta horrela egin zuen. Jarraian Olasoko hilerrian lurperatu zituzten, segu-
raski hilobi amankomun batean. 

Irailaren 26an Jeronima eta Mariari, ilea moztu eta errizino-olioa eman zietela aipatu du testi-
gu batek. Familiak ez du honen berririk, baina herri gehienetan gertatu direnez horrelako kasuak, 
benetako datua izan daitekeela uste da, batez ere jarraian, kamioi batean hartu eta tente eraman 
zituztelako herri guztian zehar paseatuz, guztiek ikusi, lotsa pasa eta herritarren artean beldurra 
eraginez22. Bizitza osoko espetxe zigorra ezarri zieten bi emakumeei, Ondarretako espetxera era-
man zituzten eta bertan urtebete egin zuten. Saturrarango espetxera lekualdatu zituzten jarraian; 
beste sei urte eman zituzten bertan. Azkenean, 1942an beste anaia batek, Manuelek, espetxe-zi-
gorraren berrazterketa eskatu eta 1943an aske geratu ziren (ikusi III. eranskina).

Jose Alberdi Etxanizen semea, Jose Alberdi Agirregomezkorta, 50 urteko zigorrera kondenatu 
zuten espioitza egotzita, aitak laguntza izango zuela eta, berari egotzita. 1936ko abenduaren 21ean 
sartu zuten Figueirido-ko (Pontevedra) espetxean, 1943ko urriaren 29an Donostiako espetxera alda-
tu zutelarik. 1945ko uztailaren 19an askatu zuten. 1950eko urtarrilaren 29an barkamen osoa jaso zuen. 
Eibarren bizi izan zen orduz geroztik, denera 9 urte egin zituen espetxean eta aita fusilatu zuten.

21 Testigantza, ez du bere izena agertzerik nahi.
22 Testigantza, ez du bere izena agertzerik nahi
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5. JUAN CASTO ALBERDI AGIRREGOMEZKORTAREN LEKUKOTASUNA. 
GERRATEKO IBILERAK 

1918ko martxoaren 27an Elgoibarren, herria eta Maltzagaren artean dagoen trenbide ondoko 
Erdiko Barrenan, ibaia pasatzeko zubi bat daukan zentral elektrikoan jaiotako Juan Casto Alberdi 
Agirregomezkorta naiz.

Bost izan ginen gure familian; gurasoak eta hiru anaia: Migel, ni baino 9 urte zaharragoa; 
Frantzisko, bost urte zaharragoa eta ni neu. Aita zentraleko makinista zen; anaia nagusiak etxean 
egiten zuen lan eskopeten kaxak egiten eta Frantzisko Eibarren zebilen tornugintza lanetan. 

Nik, Juan, 14 urterekin utzi nuen eskola, lanean hasteko. Orduan normala zen hori; irakurtzen, 
idazten eta lau erregelak ikasi nituen. Don Felix izan nuen maisu, hasi eta amaitu arte. 

Nire anaia Migelekin hasi nintzen eskopeten kaxak egiten ikasten, baina 15 urterekin utzi nuen 
lan hori, aitak Eibarrera eraman ninduelako Bidebarrieta kalean, Gallo tabernaren ondoan eta gaur 
ere hantxe dagoen Rialto zinearen aurreko Makario Zamakola elektrizitate tailerrera. 

18 urte nituenean Makariorekin jarraitzen nuen. Lanbidea ikasten ari nintzen baina egun batean, 
1936ko abuztuaren azken zapatuan (29an), goizeko 11ak inguruan, Errepublikarekin lortutako “za-
patu ingelesa” genuelako, ordubete geratzen zitzaidan jai hartzeko, arratsaldea libre geneukan eta; 
bizikleta hartu eta etxera pozik joateko. Baina ordu horretan, hamaikak aldera, bonba-hots handi 
bat entzun genuen eta tailerrak atzeko aldean mendi aldera zeukan leihotik barrura lur multzoak 
sartu ziren. Ikusitakoarekin beldurtuta, niretzat aita baten antzekoa zen lankide zaharragoarekin, 
Diego Aristegirekin, kanpora irten nintzen. Rialto zinearen aurrean geunden. Gaur egun bezala, 
eraikuntzaren aurrean porlanezko plaza bat zegoen. Ibaia estali gabe oraindik. Plazaren azpira 
jaitsi ginen Diego eta biok. Amen batean jaitsi ginen. Plazatxo horrek erdian errekak bi aldeetatik 
pasatzen duen harrizko horma bat dauka. Abuztua izanda eta eguraldi onak egiten zituelako, ur 
gutxi zekarren ibaiak. Erdi batetik zihoan ura eta bestea lehor zegoen, urak biribildutako harriz be-
teta. Hara iristean zerura begiratu nuen eta hegazkina bazetorrela Maltzaga aldetik ikusi nuen eta 
Diegori esan nion bonba bat bota zuela, eguzkitan diz-diz egiten zuen eta. Ahozpez etzan ginen 
ibaiaren alde lehor horretan eta lurretik altxatu egin gintuen sentitu genuen bonba-hots ikaraga-
rriak. Ez dakit esaten noraino jaso gintuen baina min handia hartu nuen bularrarekin zorua jotzean.

Gero ke beltzak bete zuen dena eta ezin genuen arnasarik hartu. Saltoka alde egin genuen 
handik; eskailerak eta pasabidea zeuden bertan eta handik Ibarregurutzen agertu ginen. Krista-
lezko Rialto izena zuen atarian sartu ginen eta, sartu bezain azkar, beste bonbakada izugarri batek 
Rialto izena zeraman kristalaren puskak bota zituen gure gainera. – Zer da hau, baina! Geuri segika 
dabilela ematen du! Atari horretatik berriro irten eta Banco Guipuzcoano-an fijatu ginen. Hobeto 
esateko, banku hori eraikita zegoen baina hormigoi hutsean, paretarik gabe. Kanpoko aldea tau-
lekin itxita zegoen; bultzatuz zati bat bota eta gero barrura sartu ginen; barkatuko digute, oso 
larri genbiltzan eta. Sotora jaitsi eta gure artean esan genuen: - Hau ez dute zulatuko. Eta hantxe 
egon ginen zain apur batean. Hiru hegaldi egin zituzten eta gero dena geratu zen isilik. Handik 
irten eta... zelan zegoen Ibarregurutz! Zelako txikizioa! Orain Trinkete taberna dagoen lekuan ze-
goen Boneta farmazia deseginda. Lurrean zegoen beira edo kristal zati piloarekin ezinezkoa zen 
ibiltzea ere. Arikitzako zubitik jaitsi ginen. Mendiguren Zarrauaren etxea dagoen lekuan, orduan 
GAC zegoela uste dut. 
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Juan Casto (eskubian) bere aita eta anaiekin. (Argazkia: Alberdi familia). 
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Guztia hondatuta zegoen eta Zamakola tailerrera, gure lantokira, gindoazela Diegori esan nion: 
- Rialton bota duten lehen bonba hori oso hurbil lehertu da. Eta halaxe zen; beste aldean jausi zen 
eta metroerdigatik ibaia bitan banatzen duen horma horrek salbatu gintuen. Lehergailuak 90 cm 
inguruko zulo biribila egin zuen. Ez zait ahaztu erdi-erdian zeukan barilazko X hura. Hori guztia iku-
sita, bizikleta hartu eta azkar joan nintzen etxera. Ezin dut imajinatu ere egin nola joango nintzen. 

Baditut biloba bi, neska eta mutila, eta historia horiek entzutea gustatzen zaie. Batez ere Gas-
teizen euskarazko klaseak ematen dituen Aitziberri. Historia horiek idatzi egin behar nituzkeela 
esaten dit, baina zail ikusten dut 89 urterekin orain dela 70 urte baino gehiagoko historiak idaztea, 
adierazteko esperientziarik ez daukadalako.

Eibarreko lehen sustoak 1936ko abuztuko azken larunbat hartan pasatuta, irailaren 21ean Fran-
coren tropak sartu ziren Elgoibarren eta Olaso baserriko bi lagun, Paskual eta Joan Mari, Patxi nire 
anaia eta neu, Juanito, etxetik atera ginen Moru menditik Markinara joateko asmotan. Hiru lagunak 
ni baino zaharragoak ziren eta babestua sentitzen nintzen. Haiei jarraitu besterik ez nuen egin be-
har. Nahi baino lehenago ilundu zitzaigun eta Markina Etxebarrira heldu ginenean baserri bateko 
atea jo genuen eta Elgoibarrera frankistak sartu zirela esan genien. Kezkaturik geratu ziren eurak 
ere. Kontua da baserri hartako sabaian, lasto artean lo egiten geratu ginela. Hurrengo eguneko 
eguerdirako Markinan geunden eta han beste elgoibartar batzuekin elkartu ginen. Niretzako tris-
tea zen giroa. Kezkatuta nengoen, etxetik inoiz irten gabea eta inoiz ezer falta ez zitzaiona izanda. 
Mundua gainera jausiko balitzaizu bezala.

Baina mugitu beharra zegoen nora edo hara eta Santa Eufemia mendi aldera abiatu ginen 
eta baserri baten ondoan eseri. Bageneukan jateko zerbait eta gure arteko bat, ziurrenik Paskual, 
edatekoa eskatzera joan zen; sagardo botila bat izan zela uste dut eta hala hasi ginen hizketan El-
goibarretik alde egin genuela han Francoren aldekoak sartu zirelako. Familia zoragarri bat tokatu 
zitzaigun, zorionez; baserriaren izena Montomar goikoa zen. Baserria baino gorago zuten txabola 
bat laga ziguten, ehun bat metrora. Belar sikuz beteta zegoen. Hura izan zen, aldi batean, gure 
etxea. Esnea eta beste gauza batzuk ere ematen zizkiguten, baina guk geneukan diru apurra gas-
tatuz joan zen eta zerbait egin beharra geneukan, frontea geldirik baitzegoen. Paskual mandoekin 
lanean hasi zen frontean zeudenak hornitzeko. Joan Mari nire lagunak eta nik hasieran Montoma-
rretik hurbil dagoen Ugarte baserrian jaten genuen. Baserri horretan bazuten mutiko txiki bat, 
gero probalari ospetsua izango zena, “Markinako lehoia”. 

Lehen aldi hori amaitu eta gero, ez dakit zelan esan, brigada bat antolatu genuen, gehienok 
iheslariak, babeslekuak, lubakiak eta ametrailadorentzat nitxoak egiten jarduteko. Egun batean, nire 
ondoan lan egiten zuen batek kolpera bota zidan egia gordina: - Zure aita afusilatu egin dute. –Ez 
egidak hori esan; ezinezkoa da; nire aitak ez du inoiz inorekin arazorik izan. Handik denbora batera, 
ametrailadorentzat nitxoa egiten geniharduela, Jesus izeneko Donostiako dekoratzailea egunkaria 
irakurtzen hasi zen ahots goraz, gu lanean genbiltzan bitartean eta entzun nion Maltzagan zeuden 
errepublikarrek Barrenako zentrala bota zutela eta han zeuden pertsonak Eibarrera eraman zituz-
tela. Hori entzunda, berehala esan nuen nik: - Hori neure etxea da, barren! Irakurlea mutu eta serio 
geratu zen, berri hori niri eman izanaren damuz bezala. Markinako komandantziara bidali ninduten 
eta han esan zidaten zentral horretakoak Bilbora eraman zituztela eta non zeuden helbidea ere 
eman zidaten. Gogoan dut nola joan nintzen Bilbora. Etxe hartan sartzean etxekorik ama ikusi nuen 
bakarrik, beste zentral elektrikoko senar-emazteekin eta egia zen nire aita hil egin zutela 1936ko 
abenduaren 26an. Migel, etxean geratu zen seme nagusia, Iruñeko San Kristobalen zegoela preso. 
Ezin da imajinatu ere egin zein tristea izan zen elkarganatze hura.
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Barrena Zentrala gerra lehertu baino lehen. (Argazkia: Alberdi familia). 

Nire aitaren heriotzaz zer esan. Krimena izan zela uste dut. Niri kontatu didatenez, baserritar 
batek abereentzako txabola bat zeukan Francoren aldekoen menpe zegoen lurrean eta baserria 
errepublikarren gunean. Txabola hartara joan zenean atxilotu egin zuten erreketeek eta espioitzat 
(salataritzat) hartu zuten. Baserritar horrek esan omen zuen bera ez zela espioia. Salatariak be-
hean zeudela. Zoritxarrez, gu bizi ginen zentral hori, frontea geldirik egon zeneko hilabeteetan, bi 
lerroen artean geratu zela, baina zati handiagoa Francoren aldekoen aldean. Hauek behartu zuten 
aita zentrala martxan izateko, gure zoritxarrerako. Horregatik hil zuten gure aita. 

Horrela zihoan aurrera gure zoritxarreko bizimodua eta 1937ko apirilaren 1ean, Durango bon-
bardatu eta hurrengo egunean, kamioi batean hartuta eraman gintuzten gure piko, pala eta ota-
rrekin. Orduan ez zegoen besterik. Kanposantuaren ondoan utzi gintuzten. Han bonben leherke-
tek egindako zulo handiak zeuden errepidearen erdian. Haiek bete beharra zegoen. Kanposantura 
sartzea bururatu zitzaigun... Zer beldurgarria, neure Jainkoa! Ezin sinetsi ikusi ezean. Dena gorpuz 
beterik. Denak batera jarrita buruz gora, erdian pasabidetxo bat lagata. Hilobien gainetan ere 
bazeuden gorpuak eta... oraindik izugarriagoa dena... hildako neskato eta mutikoak pila handi 
batean, zabor multzoa izango balira bezala; han geundela gudari bat agertu zen eta zera esan 
zigun: - hemendik zebilen anaia baten bila nabil. Durango esan nahi zuen. Hori esan eta segituan 
gehitu zuen: - hemen dago. Poltsikoak arakatu eta oraindik martxan zebilen katedun erlojua hartu 
zion. Beste gauza bat, ahaztu ez dakidan. Kanposantu horretan ikusten zen hilda zegoen abadea 
meza ematen hil zela, halako soinekoz jarrita zegoen eta. Besteak bezala buruz gora etzanda eta 
zapaten zola berri-berriak ikusten zitzaizkion, egun hartan estreinatu izan balitu bezala. Atentzioa 
eman zidan zapaten zolak metrailak egindako urratua zeukala. 

Gogoan ditut, era berean, kanposantuaren inguruan zeuden belar eta sasiak. Zeharo orraztuta 
zeuden, uholde handi batek ibai ertzak lagatzen dituen bezala. Bonben leherketen uhin hedako-
rrak eragindakoa eta itomena sortzen duena. 

Batzuek esaten dute zauri zaharrak laga egin behar direla, orbainduta daudelako, baina hori 
bizi izan dugunontzat, bizitza guztirako daude zabalik. Horrela, 1936ko irailaren 22tik 1937ko api-
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Barrena Zentrala txikituta. (Argazkia: Alberdi familia). 
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rilaren 27 arteko aldia Markinan eman genuen, egun batzuk gorabehera. Horixe izan zen frontea 
geldirik egon zen tartea. Bilbora eraman gintuzten Defentsako Departamentura, Guda Zaingoa 
euskaraz. Datuak hartu eta Gudari-txartela eman zidaten Ingeniarien batailoi mistorako, 1937ko 
apirilaren 28an. 19 urte neuzkan. Oraindik badaukat txartel hori. Patxi nire anaia infanteriara des-
tinatu zuten. 

Niri Markinan erabilitako erremintekin jarraitzea tokatu zitzaidan, piko eta pala (ingenieria gu-
txi). Lubakiak egitea eta alanbre-hesiak jartzea zen nire eginkizuna. Gogorrena gauez lan egitea 
izaten zen; egunez kanoi, bonba-hots eta etengabe metrailatzen zuten ehiza-hegazkinen zarate-
kin ez zegoen lo egiterik. Gure aldetik ez zegoen hegazkinik. Zurrumurruak bai (Radio Makuto), 
gerretan ohi denez, baina beti zeuden iristear; bidean galtzen ziren, itxura denez. 

Juan Alberdiren Gudari txartela, 
1937ko apirilaren 28an egindakoa. 
(Argazkia: Alberdi familia). 

Aspaldi gertatuak dira eta ezin dira gogoratu jasandako guztiak eta ezin idatzi ere nahiko 
nukeen moduan, baina saiatuko naiz gogoan ditudanak eta inoiz ahazten ez direnak kontatzen. 

Bilborako ibilaldi horretan bi momentu ditut gogoan, ahazten ez zaizkidanak. Lehen esan du-
danez, egunez ez ziguten uzten lo egiten eta gauez lan egin behar. Ba, egun batean benetan egin 
nuen lo sakonune batean eta esnatu nintzenean eguzkia ezkutatua zen eta tiro-hotsak entzun 
nituen. “Ene Jainkoa” esan nuen. Frankistek aurrera egin zuten eta gertu neuzkan. Sakon hartatik 
zeharo beldurtuta irten nintzen. Lagunak utzi nituen lekura igo behar nuen baina bidean errepide 
bat zeharkatu behar. Errepide hartara iritsi eta berehala ametrailadorak disparatzen hasi ziren 
bideko hautsak harrotuz nire hanken inguruan. Eseak egiten zeharkatu nuen errepidea eta buruz 
behera ahozpez egin nuen mus sastraka artera eta nire lagunak egondako lekura iritsi nintzen. 
Haiek joanak ziren atzerantz baina gaututa gero aurkitu egin nituen. 

Bigarren une larria gauez izan zen. Mendira igo eta gure lagun gudariak zeuden lubakietara hel-
du ginen. Gure lana, haien aurretik metro batzuetara alanbre-hesiak jartzea zen. Lan horretan hasi 
eta laster frankistek, bat-batean, esku-bonbak botatzen eta metrailatzen hasi ziren. Mendi guztia 
argitu egin zen, suzko erroberak balira bezala. Buruz behera etzan nintzen frankisten fronteari 
begira. Orain datoz nire bizitzako segundorik luzeenak. Ezin nituen begiak irekita eduki, balek as-
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tindutako lurra zetorkidan eta. Balak lurrean sartzen ziren nire bekokitik 10 cm-ra. Oso ondo ikusten 
nuen nola jasotzen zuten lurra, belar eta guzti. “Ene Jainkoa! Noiz amaituko duk tiroketa hori!”.

Argi dago metrailadore hori puntu finko batean kokatua zegoela eta horrek salbatu zidan bi-
zia. Nire bizitzako segundorik luzeenak pasatu eta gero, tiroketa geratu zenean dardaraka jaiki eta 
gure lubakietan sartu nintzen, buruz behera salto eginda, beste gudarien gainera. 

Gernikakoaz gogoratzen dudan bakarra, handik pasatu nintzela bonbardatu ondorengo gau 
erdian eta han ez zela etxe hondakinak eta sua besterik ikusten. Horrela gindoazen, beti atze-
rantz, hegazkinek zanpatzen gintuztelako. Mendiak ukitu gabe lagatzen zituzten, baina gogoan 
dut haietako bat, Bizkargi, egun askotan bonbardatu zutela etengabe eta han ez zela ezer berde-
rik ikusten; denak zeukan lurraren kolorea. 

Dena tristea izan ez dadin, kontatu nahi nuke txiste baten antzekoa, baina txistea ez dena. Tren 
baten tunelaren ahoan geunden, egun hartan tunelean lo egitea tokatu zitzaigulako, gauez lan 
egiteko. Arratsaldean gure platerrekin lerroan jarri ginen afari- arrazioa jasotzeko han, trenbidea-
ren erdian. Sukaldaria bere lapiko eta burruntzaliarekin banaketa egiten. Frankisten balak iristen 
ziren; hurbil zeuden eta bala galduak inguruan jausten ziren. Lurra jotzean txort! zarata egiten zu-
ten baina sentipen ezatsegina zen. Sukaldariak, balen zarata hori entzunda, burruntzalia jaso eta 
esan zuen: - bota, koldar halakook! (tirad cobardes!). Burruntzalia jaso zuenean tac! zarata entzun 
zen. Denok entzun genuen. Burruntzalia jo zuen bala hark. Barre egiteko motiboa, baina berak ez 
zuen barrerik egin. Txistea dirudi, Don Celes-en agertzen direnen antzekoa. Hari ere ez zitzaion 
halakorik bururatuko. Baina ez zen txistea.

Hala iritsi zen 1937ko abuztuaren 24a. Santanderrera goaz kamioian; zurrumurru txarrak ze-
biltzan Santander laster jausiko zela eta Torrelavegarantz joan behar izan genuen. Ideia horrekin 
jarraitu genuen baina kilometro gutxitara gure gudarosteko bi motordun etorri ziren, besoekin 
keinuak eginez ezin zela pasatu. Horrela, kamioiak buelta eman eta Santanderrera berriro ere. Ka-
mioitik jaitsi eta ez geneukan nork agindu, denak desagertu baitziren. Gaua iritsi zen eta portuan 
geunden. Batzuek esaten zuten gu handik ateratzeko ingeles itsasontziak etorriko zirela. Baina ez 
zen ontzirik azaldu. Demaseko sakeoa edo lapurreta egon zen; arropa, janari eta likore almazene-
tako ateak apurtu eta jendeak bizkarrean eraman zituen betetako kaxak euren etxeetara. 1937ko 
abuztu horretan, Elgoibarko patroia den San Bartolome eguneko jaian, hain zuzen, nire herriko 
jaiak ziren eta gogoratu nintzen, bai, baina jaietan egon beharrean ni gerrako presoa nintzen eta 
nirea nola bukatuko ote zen pentsatzen nuen.

25a ere iritsi zen eta berdin jarraitzen genuen; ez ziren iristen Francoren tropak; baina 26an, 
arratsalde erdian, orduan erabiltzen ziren erako bi auto beltz azaldu ziren; ate ondoan zutik egote-
ko plataforma zuten eta haietan, ziurrenik poliziak izango ziren gizonak beltzez jantzita eta pisto-
lak eskuetan. Haien atzetik zetozen infanteriako tropak desfilatzen, baina gehien harritu ninduena 
zera izan zen: bat-batean leiho et balkoi guztiak bandera gorri eta horiz bete ziren. Sinestezina! 
Bandera haiek eskuetan izango zituzten eta, orkestrako zuzendari baten agindua jarraituz bezala, 
denek batera atera zuten.

Benetan txundituta geratu nintzen, ez zegoelako bandera harekin apaindu gabeko leihorik 
ez balkoirik. Lehen nire kemena oso ondo ez bazegoen egoera hartan, hura errematea izan zen. 
Nerekiko esaten nuen: - Non nago ni, baina? 

Gerora pentsatu izan dut niri ere, etxe horretan bizi izan banintz, kolore horiek jartzea kome-
niko zitzaidala. Han bizi ziren askori ere gauza bera gertatuko zitzaien, beharbada, oso arraroa 
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baita jende guztia kolore berekoa izatea. Haiek sartu eta hurrengo egunean, 1937ko abuztuaren 
27an, egoera hunkigarria eta tristea zen. Gure gudariak eta milizianoak armak bota eta kalean 
arma piloak zeuden. Horrela, talde handietan batu gintuzten eta niri Santanderreko zezen plazan 
itxita egotea tokatu zitzaidan. Dena bete-beterik geratu zen, palkoak eta erdiko zelaia. Bakoitza-
ren beharrak egiteko lekuak ere -komunak beteta. Hori hasteko. Gogoan dut zezenak irteten diren 
lekua nola jarri zen egiten zuen beroarekin; begiak ere erre egiten zitzaizkizun, baina harrigarriena 
zen handik ez zela inor (agintaririk) agertzen. Egun bat, bi eta hiru pasatuta, laugarrena ere bai, 
uste dut, kontua da ez genuela mokadurik probatu denbora horretan guztian. Esan dudan bezala, 
lau edo bosgarren egunean kamioi bat agertu zen zezen-plaza barrura ogi-puskekin eta soldadu 
batzuk lerroak egiten hasi ziren horiek banatzeko, baina zezen-zelaia jendez beterik zegoenez eta 
palkoak ere halaxe, ezinezkoa egin zitzaien gu lerrotan jartzea eta soldaduak ogi-puskak airera 
botatzen hasi ziren. “Ze desastre, ene Jainkoa!” Momentu haiek nola pasatu nituen esango di-
zuet. Kamioiaren atzeko partean nengoen eta jendearen uholdea nire bularraren kontra etorri zen. 
Pentsatu nuen bertan hilko nintzela zapalduta, baina makurtzea lortu nuen eta kamioiaren azpira 
sartu nintzen. Hantxe egon nintzen ogi zatiak amaitu ziren arte. Ezer lortu nuen galdetzen badida-
zue, zerbait lortu nuela esango dizuet; izan ere, badut eman beharreko xehetasun bat: zezenplaza 
horretan aurkitu nuen lehengusu bat, Mariano Agirregomezkorta, eibartarra eta ile-apaintzailea 
zena. Elkarrekin geunden eta istilu haren ondoren galdetu zidan ia ezer lortu nuen eta baietz 
erantzun nion, ezkutuan neukala. Lehengusu horrekin banatu nuen lortu nuena. Nahaste hura 
amaitu zenean palkora begiratu nuen, agintarien palkora, eta han zeuden italiar militarrak guk 
gorriok, bost egunez ezer jan gabe egon ondoren, Francoren ogia lortzeko nola saiatzen ginen 
grabatzen, pelikula egiten. 

Bi egun geroago, zezenplaza horretatik irtetea tokatu zitzaidan eta merkatal-ontzi zahar bateko 
sotoan sartu gintuzten. Lapiko handi baten antzekoa zen hura. Egun haietan bero egiten zuen eta, 
gainera, itsasontziaren txapak ere asko berotzen zuen. Urik edan gabe eta ontzia ez zela mugitzen.

Iritsi zen gaua eta, halako batean, hasi zen mugitzen. Ez nekien non nengoen ere. Santoñara 
gindoazela jakin nuen. Ez dakit zer distantzia dagoen Santanderretik Santoñara baina halako bal-
dintzetan oso luze egin zitzaidan. Hala, guztiok lerrotan jarri eta soldaduek gidatuta, Santoñako 
gotorlekuan sartu gintuzten. Uste dut herriaren goiko aldean zegoela eta harrizkoa zela. Han egon 
nintzen bost edo sei egun eta Mazarredo institutura jaitsi ninduten. Hura, gotorlekua baino txarra-
goa zen. Ezin da hainbeste jende eta miseria imajinatu ere egin. Gure aurrean zegoenari begiratu 
eta zorriz josita ikusten zenuen, hori kanpotik; zer ez zen izango barrutik. Egunean behin jateko 
ogi puska bat eta bi pertsonentzat 300-350 gramo izango zituen indibaba pote txiki bat ematen 
ziguten goizeko 8etan. Baita idiaren haragia deitzen zioten pote bat ere, 600 gramo ingurukoa, 
lauren artean jateko. Haragi hori seboz estalia egoten zen. Zer banaketa egingo genuen, ba! Miseria 
bat egun guztia pasatzeko. Patioan lubakien antzeko zuloak zeuden, 50 cm inguru sakon, komunen 
ordez. Han ez zegoen ezer ezkutuan egiterik. Gogoan dut ez neukala kakarik ere; egiten nuena 
mukiaren antzekoa zen, odolez nahastuta. Beldurra ematen zidan ikuste hutsak eta pentsatzen 
nuen handik ez nintzela bizirik irtengo. Lo egiteko moduak, Durangoko kanposantuan ikusi nuena 
gogorarazten zidan, elkarren ondoan etzanda eta erdian pasabide estuarekin eta sabaian zintzilik 
watio gutxiko bonbila, baina nahikoa zen hura nola zeuden edo geunden erdi lo, hazka eta hazka, 
jasan ezinik, ikusteko. Baina institutuko departamentu hartan altuera handi samarreko armairu 
bat zegoen eta armairuaren gaineko ertz batean ogi zati txiki bat ikusi nuen eta hura hartzeko 
tentazioak zirikatu ninduen. Beldur nintzen norbaitek ikusi egingo ninduela, baina hartzea erabaki 
nuen. Jaiki eta inor ez zapaltzeko tentu handiz, hartu egin nuen eta nire lekura itzuli. Altxor bat 



Juan Casto Alberdi Agirregomezkortaren lekukotasuna. Gerrateko ibilerak  

46

lortu banu bezala etzan nintzen. Jainkoak daki noizkoa zen ogi zati gogor hura, hagina sartzean 
zarata egiten zuen eta. Noraino irits daitekeen gosearen miseria! Orain, ostera, aurreko egunetako 
zakukada ogiak eramaten dira baserrietara abereei emateko eta bezeroak ikusten ditut ogia eros-
ten eta erabaki ezinik zein ogi hartu, bigunagoa ala xigortuagoa. 

Egoera horretan amaigabeak egiten zitzaizkidan egunak, niri noiz deituko zain, eguerdi aldera 
posta iristen baitzen, dirudienez, eta patioan gutako bakoitzaren herritik iritsitako gure portaera-
ren berri ematen zuten agirien izenak ahots goraz esaten baitzituzten, Egunero egoten nintzen 
ordu horren zain eta nire kolkorako esaten nuen nolako portaeraren berri emango ote zuten nitaz, 
aita afusilatua eta anaia nagusia Iruñeko San Kristobalen preso izanda. Beldur nintzen. Azkenean, 
1937ko irailaren azken egunean eman zuten nire izena. Joan nintzen eta gela batean sartu. Mahai 
batean militar bat zegoen; nahiko adinekoa iruditu zitzaidan. Gogoan dut ilea oso zuritua zeukala 
eta haren aurrean, militarrari bizkarra emanda, sei bat neskato, falangista jantzita, euren bularretan 
gezi brodatuak zituztela. Ni ate ondoan geratu nintzen, militarra eta neskatila falangistak ikus-
teko moduan. Militarrak paperezko orri bat zeukan eskuan, ez oso handia, 20x15zm. ingurukoa 
eta irakurtzen hasi zen eta ozenki hau esan zidan, soilik: - Mozkortu egiten zarela e! Mozkortu, e! 
Neskatoak euren eserlekuetan biratu eta niri begiratzen zidaten. Ni, lotsatuta. Zer pentsatuko ote 
zuten nitaz...! Hain gaztea eta mozkortia! Une hartan pentsatu nuen: “zoratuta daude nire herrian 
portaera agiri hau bidaltzeko” Ez dakit zenbat aldiz esan zidan ere “ mozkortuta, e!”. Paperaren 
goiko aldean arkatzez bi letra idatzi zituen, A-D, eta honako hiru hitz esan zizkidan mozkorraren 
kontu horretaz: - Egia da hori? – Ez, erantzun nion. Orduan besoa jaso eta haserre hasi zen indar 
guztiarekin oihuka; - Alde hemendik, alde hemendik!!! Oso bizkor alde egin nuen, izututa. Handik 
irtenda, nire artean pentsatu nuen pozik irteteko arrazoiak neuzkala, bidali zuten portaera agiriare-
kin zerbait txarragoa bururatzea ere gerta zitekeen eta. Izan ere, laster jakin nuen han jarritako A-D 
haiek Adicto Dudoso esan nahi zutela. Mozkorraren kontu hori ez zela ziurra, alegia. 

1937ko iraila gose eta zorri artean pasatu ondoren, nire portaera irakurri eta hurrengo egu-
nean, beste atxilotu batzuekin batera atera ninduten ahaztu ezinezko Santoñako Mazarredo ins-
titutu hartatik. Ez daukat inon idatzita, baina ez zait izen hori ahazten. Ez naiz berriro Santoñara 
itzuli eta askotan gogoratzen dut institutu hori. Han ote dago oraindik? Kalera irteteko atea bur-
dinazko barraz egina zegoela akordatzen naiz eta ate horretan menua iragartzen zuten kartel 
batean, jatetxeek kaleko atean jarri ohi duten antzekoa, jendeak ikus zezan zein ondo tratatzen 
gintuzten. Hori ikusi eta aguanta egin behar, zer erremedio!.

Hurrengo helmuga Miranda de Ebroko kontzentrazio esparrua izan zen. Arratsaldeko hirurak 
edo laurak izango ziren, gutxi gorabehera. Gogoan dut ezusteko bat izan zela heldu eta bereha-
la indibaba gorriak eman baitzizkiguten. Oso saldatsuak zeuden baina Santoñan hilabetez ezer 
berorik hartu gabe pasatu ondoren, hura ederra zen. Eman ziguten ogia ere gogoan daukat, elu-
rra bezain zuria, akaso arroz irinez egindakoa. Kontzentrazio esparru hori zabalgune handia zen, 
arantzadun alanbrez itxia eta zelai horren ondotik ibai bat pasatzen zen eta egurrezko zubi baten 
antza zeukan, ontziak lotzeko plataformen modukoa, komunaren zeregina betetzeko balio zuena. 
Beraz, zuzenean ibaira. Ez zen oso higienikoa izango baina Santoñakoaren aldean hobea, hangoa 
ez zelako komuna, patioan egindako zanga bat baino.

Miranda de Ebrotik Zaragozako San Juan de Mozorrifar-eko zelai edo esparrura eraman nin-
duten. Han, destinoa Jakan zeukan Batallón de trabajadores 23-an sartu ninduten, 1937ko urriaren 
1ean. Tropa frankistek aurrera egiteko, gure eginkizuna kaleetako trabak kendu eta tropa zein 
ibilgailuentzat bideak libre lagatzea zen; berdin bonbek bideetan egindako zuloak betetzea ere. 
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Asko gustatuko litzaidake pasatutako leku guztien zerrenda bat izatea. Jakara artekoa esanda 
daukat baina handik aurrerakoak ez ditut gogoan; banaka batzuk baino ez. Aierbe, Barbastro, 
Caspe, Monzón, Huesca, Plasencia del Monte, Lupiñán, Lérida, Gerona, Madrid, Alto de los Leo-
nes... Zenbat aldiz pentsatu izan dudan idazteko aukerarik izan banu liburu potoloa egiteko beste 
datu izango nituela, baina ezinezkoa izan zen eta orain, 70 urte geroago, zailagoa da; baina jarrai-
tu egin nahi dut, ahaztu ez zaidan kasuren bat edo beste kontatzeko. 

Zehatz esateko ez dakit sei ala zazpi izango ginen lanean, baina horrek berdin dio; gure erre-
mintak piku eta pala ziren. Pikatzean harri txintxarren antzeko bat ateratzen genuen, ibilgailuak 
zirkulatzeko bidean botatzeko oso ona. Harri txintxar horrekin kamioiak zamatzea zen gure egin-
kizuna. Nire lankideak euskaldunak ziren eta eskoltaturik geunden: guardia zibilak, falangistak, 
soldaduak... leku horretan egin genituen egun batzuk kamioiak kargatzen. Soldaduak zeuden gu 
zaintzen; egunero soldadu berdinak. Haiekin konfiantza hartu zuten nire lagun batzuek eta gerra 
hartaz hizketan hasi ere bai. Esan ere bai nire lagunek, guk hegazkinak izan bagenitu ez zutela 
Bilbo hartuko... Gernikako bonbardaketa alemaniarrek egin zutela... Elkarrizketa honen ondoren, 
hurrengo igandearen arratsaldean, konpainia osoa lerrokatu gintuzten eta hantxe ikusi nuen gu-
rekin hitz egiten egon zen soldaduetako bat, ofizial baten ondoan. Berehala konturatu nintzen 
arazoa larria izan zitekeela, gu identifikatzeko asmoa zutela, soldadu harekin hitz egin zutenak, 
bereziki; nik elkarrizketa hura entzun baino ez nuen egin, baina talde horretakoa nintzenez, neu 
ere beldurtu eta izutu egin nintzen. Beti neukan gogoan nire aitari gertatu zitzaiona. Horrela, sol-
dadu hori eta ofiziala gure aurretik pasatu ziren, astiro-astiro, gure aurpegietara ondo begiratuz. 
Nire parera iritsi eta gelditu ondoren, aurrera egin zuten eta nerekiko esan nuen: “Ene Jainkoa! 

Juan Alberdi Batallón de traba-
jadores 23an lan egitera behartu 
zutenaren agiria. Bertan, Miranda 
de Ebro, San Juan de Mozorrifar 
eta Jaca aipatzen dira.



Juan Casto Alberdi Agirregomezkortaren lekukotasuna. Gerrateko ibilerak  

48

Oraingotik libratu naiz!” Azkenean hiru lankide atera zituzten lerrotik eta gehiago ez nuen haietaz 
ezer jakin; ziurrenik ez zuten azken onik izango. 

1937ko urriaren 1etik 1938ko apirilaren 20ra arte, 23. “Batallón de trabajadores”-en ibili nintzen. 
Data horrekin desegin zuten eta Deustuko kontzentrazio esparruan sartu ninduten, hau da, Deus-
tuko Unibertsitatean. Han sartu nintzenean sentipen ezatsegina izan nuen. Hainbeste jende egonda, 
komunak trabaturik gainezka eta kaka pasabideetaraino iristen zen. “Hau desastrea! Hau nazka!”- 
esan nuen nere kolkorako; “Batallón de trabajadores” ona ez bazen, hau ere ez zen atsegina. Ho-
rrela, sartu ginenetik hamar egunera, hau da, 1938ko apirilaren 30ean bazkaltzeko eseri ginen eta 
jaten hasi baino lehen ahots bat entzun nuen oihuka: - Bolondres bat Amorebietarako! Berehala 
jaiki nintzen pentsatuz Amorebieta Elgoibarretik hurbilago zegoela, nahiz eta Elgoibarren ere jada 
etxerik ez nuen. Bonbardaketak eragindako trabak libratzea izan zen han ere gure lana. Lehendik 
ere ezagun nituen piku eta pala. Horrela, urte bereko azaroaren 10a iritsi zen eta, bat-batean, be-
rriro ere Deustun sartu gintuzten. Laster jakin genuen zein izan zen arrazoia: Iruñeko San Kristo-
baletik alde egin zutela presoek. Beste kezka bat niretzat, hantxe baitzeuden nire bi anaiak eta ez 
nekien ezer, non eta nola izango ziren. Berriro Deustun sartu eta bi egunetara, 1938ko azaroaren 
12an, Caspera eraman ninduten, hango 6. batailoiko 1. konpainiara. Hauek gogoan ditut, agiriak 
oraindik neuk dauzkat eta. 

Deusto eta Caspeko egonaldiak egiaztatzen dituen dokumentua, 
1940. urtean Depósito de Concentración-etik igorrita.
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Inoiz ahazten ez zaizkidan gertaerak kontatzen saiatuko naiz. Lautada handia zen eta garia 
jasota zegoen. Lautada horren erdian etxe handi bat zegoen eta hantxe giltzapetu gintuzten, lo 
egiteko. Bazegoen argi bat eta barruan gariz betetako zakuak zeuden. Han etzan ginen zakuen 
gainean eta bertan hartu ninduen loak, baina aztoratuta iratzarri ninduten nire gainetik zebiltzan 
arratoiek. Pentsa dezakezue zelako sustoa eta nazka. Benetako tortura. Ez dakit ziur esaten zenbat 
gau izan ziren; kontua da gaua leku hartan nola pasatu behar nuen pentsatzen ematen nuela eguna. 
Gogoan dut burua ere mantapean gordetzen nuela arratoiek hozka egingo zidaten beldur. Potoloak 
ziren eta ez naiz harritzen, hainbeste gari bertan izanda. Gau haiek izan ziren nire bizitzako gaurik 
ezatseginenak. 

Oroitzapen atseginik izan gabe, gogoan dut Huescara heldu ginela. Huesca zartagin baten 
antzera zegoela esan ziguten. Konturatzen ginen gure buruzagiak ere kezkatuta zeudela Hues-
cara iristean. Zartaginaren irudiak esan nahi du Huesca hiri barruan Francoren tropak zeudela eta 
Huescaren kanpoko aldean errepublikarrak. Errepide bakarra zegoen hirira sartu eta handik irtete-
ko. Benetako zartagina. Gogoan dut, errepublikarrek hiria kanoikadaz erasotzen zutenean kotxeak 
ateratzen zirela abiadura guztian: buruzagiak ziren, preso hartuko ote zituzten beldur. Kanoikadak 
isiltzean, berriro sartzen ziren hirira. 

Baina itzul nadin gurera. Beti bezala gure erremintak genituen lagun: piku eta pala. Laster 
sartu gintuzten gure arloan. Dena zegoen hurbil eta Francoren soldaduen trintxerak ziren gure 
lantokia. Pentsatu nuen lubaki haietan egin beharko genuela gure lana baina hori baino arris-
kutsuagoa zen: “avanzadilla” izeneko lubaki berriak egin behar genituen. Ez dakit nola azaldu 
hau nire biloba Aitziberri. Lubaki horiek atzeko trintxera edo lubakien aurrean goardia egiteko 
ziren, gauez erasotzen bazuten, atzekoei abisua pasatzeko. Normalena eta logikoena lan hori 
gauez egitea zen. Egun argiz jardun behar, arrisku handiak hartuta, soldaduak eta haien buruak 
euren lubakietan zeuden artean. “Zer egoera larria! Berehala akabatuko gaituzte!” Hala hasi ginen 
pentsatuz hura izango zela gure azkena. Aurrera egin ahala, Huescako kanposantuaren aurrean 
gaudela ikusten dugu. Haren hormak ikusten ditugu eta hormen gainean mantak zabalduta. Dena 
zegoen isilik eta hantxe hasi ginen lubakiak egiten 50-60 m. inguruan. Ni kanposantuaren hor-
mara begira eta harrituta nola zekiten gu presoak ginela eta haien aurka lanean ibili arren, bizitza 
barkatzen zigutela. Nik, ahal nuen guztietan begiratzen nuen kanposantu hartara eta ukabila 
jasotze nuen, ikus nintzaten, baina atzekoek ni ikusi gabe. Nik ikusi nuenagatik esan dezaket erre-
publikarrak gizatiagoak izan zirela eta seguru nago Huesca hiri barruan errepublikarren ordez 
frankistak egon baziren, ez zutela zibilak akabatzeko kezka handirik erakutsiko. 

Horrela egin genituen lanean hiru egun. Eguerdiko hamabietan lubakitik atera eta bazkaltzera 
joatea gustatzen zitzaigun, baina laugarren eguneko eguerdian, kabo bat bere fusila sorbaldan 
zuela lubakitik irten eta guregana lasai-lasai zetorrenean, guregana heldu baino lehen, tiro bat 
entzun zen eta kabo hori lurrera jausi zen izterra zulatuta. Guk, egiten ari ginen lubakitik atera eta 
jaso egin genuen kabo zauritua eta bere lubakietara eraman. Ez zen tiro gehiagorik izan. Xeheta-
sun hori harrigarria izan zen; prismatikoekin etengabe bijilatuta geunden. Kasu honetaz askotan 
gogoratzen nintzen; izan ere, nik ahal nuen guztietan jasotzen nuen burua eta bular gainean uka-
bila estutu, haien etsaia ez nintzela adierazteko. 

Gertaera honen ondoren, ez ginen egunez gehiago joan. Gerora, gauez egun batzuetan. Ho-
rrela bukatu zen historia hori. Ahaztu ez zaidan beste oroitzapen bat ere badut. Huescan bertan 
lubakiak egiten ari ginela, ni une hartan palarekin nebilen eta laguna pikarekin. Lubakia nahiko 
sakona zen, sorbaldaraino altueran. Nik aterata neukan lagunak pikatu zuena eta behera begira 
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nengoen lagunak pikatzen zuena ikusten. Eta une horretan oihu bat entzun nuen: -“ Ez dut inor 
ikusi nahi segundo bat ere geldirik! Zuek apurtu duzuena zeuek jaso behar duzue!” Begiak gora 
jaso eta guardia zibil bat ikusi nuen eta fusilaren kanoia nire buruari begira. Harri eta zur geratu 
nintzen; oraindik ez nuen palakadarik ateratzeko; pikatzaileak hankapean zeukana bakarrik. Ez 
nekien zer egin. Une oso larria izan zen. Pentsatu nuen burua zanpatuko zidala, Hitlerren mo-
duko bibotetxoa zeukan goardia hark. Gorrotoz gainezka zegoen eta oso erraz zeukan niri burua 
apurtzea; hilobia geuk eginda geneukan, gainera, eta bera libre geratuko zen, nire alde ez zuelako 
inork egingo eta haren gezur batek gure egia guztiek baino gehiago balio zuelako. 

Baliteke nik ez kontatzea gertaerak dagokien loturaz, baina gogoan dut nola ibili ginen Katalu-
niako iheslarien atzetik. Uste dut Gironan izan zela. Frantziaren mugan. Ezin da imajinatu ere egin 
zenbat arropa, koltxoi, errediza eta abar utzi zuten botata. Guk, pilatu eta erre egiten genituen. 
Frantziako mugalerroan ikusten nuen Frantziako guardia, metro gutxitara. Eta pentsatzen nuen 
oso erraza izango zela muga pasatzea. Nire ama neukan gogoan, banekielako Bilbotik Frantziara 
eraman zutela. Gauza asko pentsatu nituen denbora gutxian, baina ez nintzen muga pasatzen au-
sartu. Askotan pentsatu izan dut Frantziara joan izan banintz Alemaniarrek atxilotuko nindutela. 
Gogoan dut, halaber, nahikoa denbora egon ginela lanean Lleidan ere. Behiak garraiatzeko era-
biltzen zituzten bagoietan sartu gintuzten. Bagoi itxiak ziren, burdin hesia zuen leihatila batekin. 
Ezagun egiten zitzaizkidan tren mota horiek, ni trenbidearen ondoan jaiotakoa bainintzen, Elgoibar 
eta Maltzagako zentral horretan. Grazia egin zidan behien antzera bidaiatuko nuela pentsatzeak, 
baina txarragoak pasatzetik netorren eta berritasun baten antzekoa izan zen niretzat, aspaldian 
trenean ibili gabe nengoen eta.

Bagoi horretako lagunik gehienak Azpeitia eta Azkoitikoak ziren eta bazekiten egur-lanak 
egiten eta laster egin zuten geltokietan hartutako zehar-habeak erabilita, tarteko zoru bat eta 
horrela batzuk goian etzaten ziren eta besteok behean. Oso ondo konpondu ginen. Tren hori 
oso-oso astiro zihoan eta ez genekien nora gindoazen. Gehienetan gauez mugitzen ginen eta 
egunez geltokietako bide itsuetan uzten gintuzten. Egunez tropak pasatzen ziren. Gu baino ga-
rrantzitsuagoak ziren haiek. Bidaia horretan ez genuen lanik egiten eta sardina-lata eta ogi-puska 
bana ematen ziguten egunero. Zinkezko kubo bat geneukala gogoratzen dut, orduan plastikorik 
ez zegoen eta; baina guretzat bera hobea, kubo horretan garbitzen genuelako gorputza eta gero, 
ontzi berean egiten genuen zopa. Bakoitzak sardinen olio apur bat eta ogi zatitxo bana ekartzen 
zuen eta horrela, familia elkartu baten modura zopa beroa jaten genuen eta sardinak gainetik. 

Horrela zihoazen egunak eta gauez ibili eta gero, goizean esnatzean Cantalapiedrako gel-
tokian geundela ikusi nuen. Grazia egin zidan. Nork esan behar zidan ni Cantalapiedrara iritsiko 
nintzenik. Izan ere, mutiko denboran entzuna nien nagusiei:- Zu Cantalapiedrakoa izango zara. 
Gustatzen zait herri horren izena eta ez zait ahazten. 

Horrela, bagenekien behintzat Salamancako probintzian geundela eta beste geltoki batean 
10-12 urteko mutiko talde batekin aurkitu ginen eta guri begira harrituta zeuden adarrik ez geneu-
kala elkarri esanez. Hori entzutean, barregura sartu eta esan nien: -Gorriek adarrak zituztela uste 
al zenuten? Eta eurek erantzun: - Hori esaten ziguten. Han ez zuten gerrarik ikusi baina edozerrek 
balio du propaganda egiteko. 

Lurralde haietatik genbiltzala, ohartzen nintzen lurralde haiek oso ezberdinak zirela. Ez zen 
hemengo berderik ikusten. Zezenak bai eta meloiak. Trenaren bidetik txori aldrak ikusten ziren. 
Horrela, iluntzerako gutxi falta zenean, gelditu egin zen trena eta berriro ez zela martxan jartzen 
ohartuta, aurrean lur laua eta 200 metrotara txabola bat ikusita, hiru edo lauri bururatu zitzaigun 
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trenetik salto egitea eta txabola bisitatzea. Ez dut gogoan aterik bazuen ala ez. Gogoan dut, os-
tera, piku-pasaz betetako zakuak zeudela. Hain handiak izanda zakuak, pisu handia hartzen zuten. 
Sendoenaren bizkarrean zaku bat hartu eta atzetik besteok lagunduta, bagoira eraman genuen. 
Berehala sartu zitzaidan hori egin izanaren damua, nik ez nuelako inoiz horrelakoetan parte hartu, 
baina egindakoa egina zegoen eta orain berandu da pikuen jabeari barkazioa eskatzeko. Ez dakit 
zenbat piku jango nituen; gehiegi, ziurrenik, baina gogoan dut gauerdi aldera ezin nuela piku haiek 
eragindako egarria jasan eta trenaren geldialdi batean iluntasun osoan trenetik salto egin eta nire 
urontziarekin joan nintzen trenaren makinistengana. Baporezko makina zen, ikatzez zebilena. Urez 
bete zidaten ontzia. Hurrengo egunean pikuak bagoiko guztien artean banatu genituen. Treneko 
bidaia hori bukatu eta gero ere luzaro iraun zuten piku horiek, bakoitzean batzuk janez eta beste 
egun batzuetan gosea berdintzeko aukera eman ziguten. 

1939ko martxoaren 29a izango zen; pikuen historia izan eta bi egunera. Madrilera heldu 
ginen Lleidatik irten eta bi astera; frankistek Madril hartu eta hurrengo egunean, hain zuzen. Ma-
drileko ingurura iristean etxe guztiak apurtuta ikustean hunkituta geratu nintzen. Zutik zeuden 
etxeak ere, balek eragindako zuloz eta lubakiak bata bestetik hain hurbil. Bidearen bi hegaletan 
zeuden. Horrela heldu ginen Madrileko Embajadores kalera. Eskola bat zen, burdinazko hesiz 
kanpotik itxia eta material berekoak ziren atea, ohea eta zorua. Onena bidaia izan zen. Berehala 
hasi ginen lanean, lubakiak estaltzen; gero Castellana ibilbidean lan egitea tokatu zitzaidan zo-
rioneko “Desfile de la Victoria” prestatzeko. Altuera handiko egurrezko zutabeak muntatu ziren. 
Neurri handikoak Nola esan! Barrutik igogailu bat ibiltzeko modukoak... Kanpotik egurrezko 
taula handiz estalita. Tribuna handi bat ere egin zen, Franco eta haren lagunentzat, noski; zutabe 
horietako batean nebilen lanean, altuera handian, eta norbaitek Joanito! Deiadar egiten zidala 
entzun nuen. Behera begiratu eta soldadu bat niri deika zebilela ikusi nuen; jaisten ari nintze-
la konturatu nintzen Casto, nire lehengusua zela. Hura poza! Zer besarkada! Lehengusu hori 
Elgoibarko Aizbizkar baserrian bizi zen, gure zentraletik hurbil. Ez dakit nola aurkitu ninduen; 
ziur nago esango zidala baina ez naiz gogoratzen. Gogoan dudana da obraren arduraduna zen 
ofizial militarrari hurrengo eguna elkarrekin pasatzeko baimena eskatu geniola, bi urtez elkar 
ikusi gabe geundela eta. Lortu genuen baimen hori baina ez dut gogoan nondik ibili ginen. 
Elkarrekin bazkaldu genuen eta azkenean egin genuenaz oso ondo gogoratzen naiz. Gaua zen, 
ez dakit zer ordu. Taberna bateko mostradorean besoak jarrita nengoen eta eskuin aldean nire 
lehengusua; ezkerretara zuriz jantzitako pertsona bat. Beltz erraldoi bat zen. Gorantz begiratu 
nuen haren aurpegia ikusteko eta berak “nola zaude?” galdetu balit bezala begiratzen zidan. 
Mozkortuta zegoen. Ia ezin zituen begiak ireki ere. Nano bat nintzen haren ondoan. Beldurra 
ematen zidan haren begiradak, nahiz eta mozkortuta zegoela ikusi. Berehala abiatu ginen taber-
natik kanpora, ni aurretik eta lehengusua nire atzetik. Ni bizkor eta estropezuka ahalik azkarren, 
gorputza aurrera botata. Kale estu bat pasatu genuen eta parean beste ate bat zegoen irekita; 
beste taberna bat zen eta han gelditu nintzen nire bularra mostradorearen aurrean neukala eta 
gero nire lehengusuari sorbaldatik helduta iritsi ginen Embajadoresko gure eskola kuartelera eta 
hara sartu ginen beste arazorik gabe eta lurrean etzan ginen lo egiteko. Lehengusua, goizean 
jaiki eta berehala joan zen. Nik neure artean esaten nuen: nola iritsi ginen, nola sartu ginen inork 
konturik eskatu gabe...?. 

Gertaera horien ondoren, nire mozkorraldiaz gogoratu eta esaten nuen neure artean zer esan-
go zuen Santoñan nire portaera irakurri zuen militar hark ikusi izan banindu. Ia mozkortzen nintzen 
galdetu zidan eta nik ezetz erantzun. Gezurtia nintzela esango zuen baina egun hartara arte egia 
zen eta egia da hura izan zela nire lehen eta azken mozkorraldia. 
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Hurrengo oroitzapena Alto de los Leones-era eraman gintuztenekoa da. Mendi lepo horre-
tan harrizko bi lehoi zeudela uste dut eta taberna bat. Uste dut hiru hilabete inguru egon ginela 
han, gutxienez, eta gain hartatik hasita errepide-pista bat egin genuen piku eta palaz mendiaren 
gailurreraino. Bidean porlanezko gurutze-pausoak- hala deitzen zituztela uste dut- egin genituen 
eta gailurrean gurutze oso handia. Esan zigutenez, gailur hartan hildako falangeko zenturia baten 
omenez egin zuten eta obra amaitu zenean meza eman zuten gailur hartan, gurutze handiaren 
oinetan. Gu ere hantxe ginen denok meza horretan. 

Leku edo gailur hori da Batallón de trabajadores-en nik egindako ibilbideaz gogoratzen dudan 
azkena. Gogoan dut kartutxo pila handia zegoela frontea egondako mendi hartan eta emakumeak 
etorri ohi ziren haiek jasotzera; denetarik zegoen, erabiliak eta erabili gabeak. Azken hauei bala 
eta polbora kentzen zieten eta horrela latoizko txatarra eramateko zakuetan eramaten zituzten. 
Han baziren lubakiak, normala denez baita egurrezko taulaz egindako txabolatxoak ere. Jakinmi-
nez, txabola haietako batera sartzea bururatu zitzaidan. Ez nuen barruan minutu bat ere egingo 
baina gogoan dut atera nintzenean zorri txikiz beteta irten nintzela. Sinesgaitza hain denbora 
gutxian nire prakak zorriz josita, beltzak zirela ematen zuela. Nire artean pentsatu nuen...” Zer 
egingo dut? Nola kendu zorri hauek?” Laster asmatu nuen. Alkandora erantzi eta astindu egin 
nuen, denak bota arte. Gauza bera beste arropekin, biluzik geratu arte. Horrela libratu nintzen. 
Alto de los Leones hartako beste akordu bat da domeketan jai izaten genuela eta herrira jaisteko 
askatasuna genuela. Uste dut San Rafael zela eta Sorian zegoela. 

Hainbeste urte pasatu eta gero, oraindik pentsatzen dut pista hura eta gurutze haiek han 
egongo ote diren. Batallón de trabajadores-en 2 urte, 2 hilabete eta 16 egunetan han egon nintzela 
froga dezaketen seinale bakarrak izango lirateke23.

Juan Alberdiren espainiar 
armadako kartilla militarra.

23 Juan Casto Alberdiren familiak Elgoibar1936ri utzitako dokumentua.
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I. ERANSKINA. EPAIKETA “SUMARISIMOA”: ITAUNKETAK

Jose Maria Alberdi Arrieta

Teodoro Espilarekin hitz egin zuela onartu zuen. Teodoro Espilak Maltzagara nola pasa zite-
keen galdetu zion eta berak ezin ziola lagundu esan arren, nondik pasa zitekeen esan ziola. Onartu 
du txalupa batean ordu erdi ezkutatuta egon zela tropa faxisten sarreran. Venancio Osoro eta 
beste Venancio batekin. Barrenako zentralean esango ziotela bidea eta lasai joateko esan ziola.

Inoiz ez duela tentsio handiko kablerik moztu nazionalak ez pasatzeko. Sekula ez zela gorrie-
kin komunikatu ere esan zuen. Bere arrebak Maltzagara joaten diren galdetuta, ez duela horren 
berririk, baten senarra Frantziara joan zela ihesi nazionalen sarreran, esan zuen.

Bera eskumatarra zela eta beti izango zela esan zuen. Espainiaren batasunaren aldekoa zela. 
Teodoro Espilak beste aldera pasatzeko eskatu zionean, ezin ziola lagundu esan zion, 1000 peseta 
eskeini zizkiola eta, hala ere, ezetz esan ziola, bidea erakutsi ahal ziola, baina lagundu ezetz.

Kableei buruz bere arrebek esandakoa gezurra zela esan zuen, berak ez zuela sekula hori esan. 
Inoiz ez zela gorriekin komunikatu, eta bere arrebak ez zirela sekula pasatu gorrien lerroetara esan 
zuen.

Jose Maria Alberdi Etxaniz

Teodoro Espila ez zuela ezagutzen esan zuen, behin bakarrik pasa zirela erreketeak zentraletik 
(Barrena zentrala) eta oilo batzuk hartzeko izan zela. “Barrena de abajo” zentralaren jabearen 
alabarekin ezkondua zegoen mikeletea ezagutzen ote zuen galdetuta, baietz erantzun zuen; ez 
zuela harreman handirik eta Esteban deitzen zela.

Maria eta Jeronima Alberdi ezagutzen zituen galdetuta, baietz esan zuen, baina aspaldi ez 
zituela ikusi. Barrenako zentraleko enkargatu baten alaba mikelete batekin ezkondua zegoela gal-
detuta, ez zekiela horren berri erantzun zuen. Bere etxean aurkitu omen zuten idatziari buruz 
galdetuta, ez zuela inolako idatziren berririk esan zuen.

Maria Alberdi Arrieta

Ez zekiela ezer bere anaiari etxean aurkitutako gutunaz, Teodoro Espilaren aurrean esan zuela 
kableena, “En caso de apuro” askatuko zituela. Gezurtatu egin zuen Teodorok esandako guztia.

Bere senarra txoferra zela esan zuen eta, gorriek esandakoa eginez, beraiekin joan zela tropa 
nazionalak sartu ziren egunean eta ez zekiela non zegoen. Ez zirela inoiz Elgoibartik atera esan 
zuen, bakarrik bere amaren baserrira joaten zirela.

Baserrian agertu zen pertsona, Teodoro Espila, falangistaz mozorrotua eta gorrien aldera pasa 
nahi zuela esanez, pistola batekin agertu zela eta orain sinisten ez zituzten gauza batzuk esan 
zizkiotela beldurragatik.
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Jeronima Alberdi Arrieta

Gezurtatu egin zuen guztia, baina kableena egia zela aitortu zuen, anaiaren tontakeria bat 
zela, ez zuela serio esan. Anaia bi egunez zentralean beldurrez ezkutatua egon zela esan zuen eta 
ez zenez inor bere bila etorri, berriro bizitza normala egiten hasi zela gehitu zuen.

Bere senarrak Irailaren 20an ihes egin zuela esan zuen. Ez zirela inongo alderdi politikoko 
kideak, baina gorriek soldata gehiago izango zutela esanez engainatu zituztela esan zuen eta 
orduan gorriengana lerratu zirela. 

Ez zirela herritik atera, bakarrik beraien amaren baserrira Eibarreko bidean Elgoibarretik kilo-
metro batera joaten zirela. Bere anaia “motza” zela eta ez zuela sekula politikan parte hartu, esan 
zuen. 

Gizon bat beraien atzetik ibili zela, beraien amaren baserriraino tropa gorrietara pasa nahi 
zuela esanez; bidea erakutsi ziotela baina ez zutela horretan sartu nahi esanez bukatu zutela gi-
zon horrekin harremana. Josek kableena esan zuela baina tontakeria izan zela esan zuen, ez zuela 
serio esan. Anaiaren lagunek, gorriek, beraiekin joateko esan ziotela Joseri eta honek ezetz esan 
ziela, bera ez zihoala.

Isidora Gallastegi Arbulu

Saturixo zentraleko bizilaguna zen, gutunaren inguruan galdetuta, ez zeukala inolako ideiarik 
erantzun zuen eta jakin izan balute zer pertsona klase ziren, ez zirela bertan bizitzen egongo, 
gehitu zuen.

Jose Alberdi Agirregomezkorta (Jose Maria Alberdi Etxanizen semea)

Jeronima eta Mariari buruz esan zuen ez zuela uste etsaiaren lerroetara pasatu zirenik. Esan 
zezakeen bakarra, bere aita ez zela espioitzara dedikatzen. Komitearen orriari buruz ez zekiela 
ezer erantzun zuen, eta ez zuela uste bere etxean aurkitua izan zenik.

Antonio Aranberri Iriondo

Jose Alberdi Arrieta eta bere arrebak ezagutzen zituela esan zuen. Jose Alberdi nazionalista 
zela esan zuen eta ez zekiela haren arrebek ideia politikorik zuten ala ez. 

Egunero zentraletik zentralera 2 aldiz telefonoz hitz egiten zutela esan zuen, makina martxan 
jartzean eta itzaltzean, eguraldiaz aritzen zirela eta tiro asko entzuten zirela ere komentatu izan 
zutela. Solidaridad de Obreros Vascoseko (ELA) kidea zela onartu zuen.
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II. ERANSKINA. EPAIKETA ULERTZEKO DATU HISTORIOGRAFIKOAK 

Brigadas de Navarra

1936ko abenduaren 11n, Becerraren bi karguak ezin betetzearren, kontseilu militarra suspenditzen 
dute eta berri bat ezartzen dute:

Presidente: Teniente Coronel Pablo Cayuela
Vocales: Capitán de Caballería Luis Villanova, Capitán de Ingenieros Ángeles Gil Alvarellos, Capi-
tán de Carabineros Cesar Guillen, Capitán de Infantería Luis Velliz de Ávila, Luis Igunza y Vicente 
Aparicio.
Defensa de los acusados: Capitán de Infantería Jose Dávila,
Ponente del vocal: Oficial de 1a de Complemento del cuerpo Camilo Julia de Bejarde. 
Juez Militar: Arturo Iruretagoyena. 

Acta del Consejo de Guerra

1936ko abenduaren 21a.
Teodoro Espilak eta Jose Maria Dominguezek beraien bertsioa kontatu eta heriotza zigorra eskatzen 
dute atxilotu guztientzat.
Defentsak esan zuen, froga bakarra gutuna zela, baina ez zuela ezer frogatzen, edozeinek jar ze-
zakeelako gutun hori bertan.
Froga argiak zirela eta, heriotza zigorra ezarri zieten, Jose Alberdi Arrieta, Jose Maria Alberdi 
Etxaniz, Jeronima Alberdi Arrieta eta Maria Alberdi Arrieta. Antonio Aramberri Iriondo absolbitu 
egin zuten.
Ignacio Becerra komandante militarrak, Grupo Becerrako Columna Los Arcos eko Evaristo Gar-
cia de Vinuesa medikua hautatu zuen heriotza ziurtatzeko, eta Abenduaren 23an hilko dituztela 
adierazten du.
Becerrak beste telegrama batean dio fusilamendua goizeko 07:15etan izango dela, Maltzagara 
bidean dagoen trintxeraren erdiko aldean burutuko dute afusilamendua, hilerriaren parean, eta 
Grupo Mixto de Ingenieroseko 5º konpainiako sekzio batek fusilatuko ditu.
1936ko abenduaren 26an fusilatuak izan ziren, 25ean Maria eta Jeronima absolbitu egin zituzten. 
(Testiguek diotenez, haurdun zeudela esan zuen Don Jose medikuak, Maria bai, baina Jeronima 
ez zegoen haurdun.)

Certificado de Defunción

Domingo Etxeberria Elorza, juez municipal y Angel Arregi Eguia, secretario, testigos: Benito Irure-
tagoyena, Eugenio Arrien y Angel Arregi.

1940

1940ko martxoaren 25ean, heriotza zigorra kendu zieten, jada heriotza zigorra aplikatua zutelako, 
Jose Maria Alberdi Etxaniz eta Jose Alberdi Arrietari. Baita Jeronima eta Maria Alberdiri ere. Jose 
Alberdi Agirregomezkortari, semeari, 30 urteko espetxe zigorra mantendu zioten. Ondoren, Maria 
Alberdi Arrietari 20 urtera jaitsi zioten zigorra, eta heriotza zigorra kendu; baita Jeronimari ere.
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III. ERANSKINA. JERONIMA ETA MARIA ALBERDI ARRIETAREN MANUEL ANAIAK, 
1942KO URRIAN “REVISION DE PENAS”-EN AURKEZTUTAKO GUTUNA 

1942ko urriaren 21a. 
“Revisión de Penas”-eko batzordeari. 

Lehen puntua:

“Nik dakidanez, akusaziozko froga bakarra, etxean aurkitu zuten gutuna izan zen, eta gutun ho-
rren bidez, gerra-batzordeak heriotza zigorra ezarri zien nire arrebei, Jose Maria Alberdiri eta nire 
anaiari. Jose Maria Alberdiren etxean aurkitu zuen poliziak gutun hori, eta bertan nire arrebak eta 
anaia gorrien espiatzat hartu zituen.”

Bigarren Puntua:

“Sarri entzun dut, ez bakarrik nire arreben ahotik, baita etxe-miaketa burutzen ari zirenean bertan 
zeuden testiguengatik ere, gutun hori poliziak sartu zuela liburuan. Jose Maria Alberdi gixajoa, 
apolitikoa eta santua, Elgoibarko herritar guztiek dakiten bezala, “Viva Cristo Rey” oihukatzen 
hil zuten fusilatua. Nire anaia bezain errugabea zen gizon hau, apolitikoa; pentsa nire anaia zein 
neurritan zen apolitikoa, 1936ko otsailaren 13ko hauteskunde ospetsuetan ez zuela bozkarik eman, 
nahiz eta bere ugazaba, zentralaren jabea, nazionalista izan. 

Hirugarren puntua:

“Ziurrenik, ezin izango dut batzorde honen iritzia aldatu; normala denez, polizia eta autorita-
teari sinestera behartuta zaudete. Baina, 1940ko azaroaren amaieran gertatu zitzaidana kontatu 
nahi dizuet, kontatzeak nazka ematen didan arren; hau da gertatutakoa: 

Egun horretan, Teodoro Espila Fernandez (gutuna aurkitu eta liburuan sartu zuen polizia) eto-
rri zitzaidan hitz egitera. Nire bi arreben askatasuna eskaini zidan, diruaren truke. Argi hitz egiteko 
prest zegoela esan zidan. Goardia Zibilengana joan nintzen jarraian hau salatzera; Teodoro Espila 
Altzolan atxilotu eta Bergarara eraman zuten. Bergaran atxilotua zegoela, ihes egitea lortu zuen 
espetxetik, gero berriro atxilotu eta Ondarretara eraman zuten, berriro ere ihes egin zuen Onda-
rretako espetxetik. Nik ez dut misterio hau gehiago ikertu nahi, baina ez dugu berri gehiagorik 
izan sujetu honetaz, Jaungoikoak jakingo du! 

Gutun honetan diodana, Elgoibarko guardia zibilek, Alkatetzak, Bergarako epaitegiak eta On-
darretako espetxeak ziurta dezake. Egia da autoritateei sinestu egin behar zaiela, baina beraien 
ekintzak bidegabeak direnean, sinesgarritasuna galtzen dute. Eta zer esan pertsona hauek erai-
kitako frogetaz? 

Batzordeko Jaunak! nire arrebak manipulazio zital baten biktimak dira, Jose Maria Alberdi eta 
nire anaia Josek, bizia galdu zuten biktima errugabeak ziren. Gure Caudilloak aukera ematen digu 
berrazterketa hau eta justizia egiteko horrenbeste errugaberekin. 

Nik batzorde honi erregutzen diot posible den pertsonekin egindako akats larria zuzentzeko, 
hau da, nire arreba Maria eta Jeronimarekin, hildakoak ezin baitira berpiztu. Horrela, berriro besar-
katu ahal izango dituzte beraien semeak, amaren maitasunik gabe horrenbeste urte igaro dituzten 
semeak, fisikoki eta mentalki ere kalte izugarria eragin dieten semeak. 

Nire arrebek herrian duten irudia frogatzeko, Elgoibarko alkatearen, apaizaren eta FET de la JON-
Sen ziurtagiriak atxikitzen dizkizuet; bertan adierazten dute, nire arrebek ez dutela ezer egin Elgoiba-
rren ez bizitzeko, eta beste batzuek ausarki adierazten dute ez dutela espioitza akusazioan sinisten24.

24 “Revisión de Penas”-i bidalitako eskutitza (Familiak Elgoibar1936ri utzita).
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Aitor Alberdi

Nire aitak San Kristobaleko ihesean parte hartu zuen, berak kontatzen zuen nola joan ziren 
Cuerpo Guardiara eta nola kendu zizkieten armak eta atxilotu zituzten, eta berak dio ez zutela bera 
identifikatu, bestela, identifikatu zituzten guztiak fusilatuak izan ziren, eta zorte hori eduki zuela. 
Osabak eta aitak hartu zuten parte ihesean, eta gutxi gora behera historia antzekoa kontatzen dute 
biek, nola ihes egin eta beheraka zihoazela, “tronpeta” batek ikusi zituen, eta bizirik utzi zuten. Ho-
nek abisua eman zien zentinelei, eta tiroka hasi ziren. Eta gauza kurioso bat kontatzen zuen aitak, 
ihesaldia oso ondo prestatua zutela esaten zuen. Erreka bat pasatu behar zuten, normalean erreka 
hura ur gutxirekin joaten zen, baina garai hartan eurite handiak izan ziren eta erreka ere hazi egin 
zen. Berak beti esaten zidan; -ikasi igerian, ze ni harrapatu ninduten igeri egiten ez nekielako. Ho-
rrela harrapatu zuten eta berriro espetxeratu. Espetxean egun gogorrak bizi izan zituzten, lau egun 
jan gabe, eta beti beldurretan, noiz fusilatuko zain. 

Aitari beti entzunda nago gure aitonaren fusilamenduaz, abadea izan zela salaketa sartu zue-
na; ordutik abadeen aurkako gorrotoa izan zuen beti. Bizitza guztian esan zuen abadea izan zela. 
Etxera iritsi orduko konturatu eta ihesari ekin zioten. 

Nire aita lubakiak prestatzen ibili zen, zulatzaile bezala. Kontatzen zuen behin, lubaki batean 
lo hartu zutela berak eta beste batek, eta bonbardaketarekin ere ez zirela esnatu, esnatu zirenean 
ondoan hildakoak ere bazeudela esaten zuen. 

Gero epaiketa, espetxean urte pila eta askatu zuten. Baina handik beste sei hilabetera sartu 
zuten berriro espetxera, ihesaldian parte hartu izanagatik. Gero libre zegoelarik, Maiatzaren 1ean 
kuartelera eramaten zituzten, badaezpada. 

Behin Antena 3en batu ziren Ezkabako ihesean parte hartu zutenak, Isabel Gemioren progra-
man, bost edo sei lagun egon ziren bertan, nire aita ez zen joan gaixorik zegoelako, kriston pena 
hartu zuen, oso jende gutxi ziren bizirik geratu zirenak eta.

IV. ERANSKINA. GAUR EGUN BIZI DIREN OINORDEKOEN TESTIGANTZAK
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Juan Mari eta Maria Begoña Alberdi

Gure aitona Abenduaren 26an fusilatu zuten, aita, “Batallón de trabajadores”-en egon zen 2 
urte 2 hilabete eta 16 egun eta bere bi anaiak espetxean egon ziren. Nik uste, fusilamendua gertatu 
eta gero, komunistekin elkartu zirela… gerra denboran. 

Nik dakidana aitaren ibilbidea da; berak idatzi zuen eguneroko batean guztia. Berarentzat gerra 
noiz hasi zen kontatzen du, Eibarreko bonbardaketarekin, 1936ko abenduaren 29an. Bera lanean ze-
goen eta Rialtoren aurrean zegoen erreka eta uda izanda ur gutxi zegonez, alde batean harresi bat 
zegoen; busti gabe zegoen tokian jarri ziren hegazkinak entzutean, eta paretaren beste aldean erori 
zen lehergailua; horma horrengatik bizirik atera ziren bera eta berarekin zegoen langilea. Korrika 
atera ziren Rialtoraino eta han beste lehergailu bat bota zuten; Rialtoko kristal guztiak txikitu zituen 
bonbak, Boneta farmazia ere txikitu egin zuen. Gero etxera joan ziren, eta Irailaren 21ean, erreketeak 
Elgoibarren sartu zirenean, berak, Patxi anaiak, eta Olasoko bik, Paskual eta Joan Marik, Morutik 
ihesari ekin zioten Markina aldera. Gero Markinan baserri batzuetan egon eta gero, zulatzaile bezala 
sartu zuten, trintxerak eta egiten… Atzera eta aurrera ibili ziren; Durangon egon zen, bonbardake-
taren hurrengo egunean, bertako anekdota batzuk kontatzen ditu; gero azkenean, beti atzeraka, 
Santanderren atxilotu zuten. Urtebete ibili zen etxetik ihes egin zuenetik atxilotu arte, eta hor hasten 
da bigarren etapa. 2 urte preso “Batallón de trabajadores”-en egon zen gero. Santander, Santoña,… 
Gero iritsi zen Elgoibarko informea, eta informeak esaten zuen mozkorti bat zela (Barreak)… eta ez 
zuen edaten, behin bakarrik eta Madrilen mozkortu zela dio kontakizunean. Bere aitaren hilketaz, 
kabo baten bitartez enteratu zen Markinan; “-Los fascistas han fusilado a Jose Maria Alberdi Etxaniz 
en Elgoibar… -pero si ese es mi padre…” esan zuen. Eta gero enteratu zen ere nola Barrena zentrala 
bonbardatu zuten errepublikarrek, bere etxea. Ezer gabe gelditu ziren eta amona Bilbora joan zen, 
beste familia batzuekin eta gero Eibarrera. Aitak esan zuen, San Rokeko norbaitek salatu zituela 
espioitzat. Bukatzean, zerbitzu militarra egin zuen 2 urtez. 

Aitona Sigman fusilatu zuten, frontoi inguruan zegoen zelai batean, gure aitona lasai joan zela 
kontatu digute… aitite ez zuten lehenengo tiroketan hil, errematea eman zioten. Bere aitak zioenez, 
gerra baino lehenago dena zuten Elgoibarren, munduko aberatsenak zirela dio, jateko nahikoa, 
lana, errekako arrainak…
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Luziano Elkoroiribe

Elgoibarren erreketeak sartu ziren, eta gero Barrenara joan ziren. Hori miatu behar zutela 
esanez. Itxuraz, gutun bat aurkitu zuten liburu batean sartuta eta, antza denez, gutun horretan 
“Rojos, Separatistas y Espías” zirela jartzen zuen. Han zeuden testiguek esan zutenez, poliziak 
berak ipini zuen eskutitza liburu barruan. Jose Maria Alberdi eta nire osaba hartu eta fusilatu egin 
zituzten, epaiketa “sumarisimo”an. Ni aitari entzunda nago, hilerrian dagoen zubian, han parean 
dena zelaia zela eta han harresi bat zegoela eta bertan fusilatu zituztela. Aitari ere entzunda nago, 
amamak ere tiroa entzun ote zuen Olasopetik. Aita Frantziara joan zen gero.

Amaren etxea ere miatu zuten gero eta han ez zuten ezer aurkitu. Nire izeba eta ama atxilotu 
zituzten; epaiketa “sumarisimo”-a egin zieten eta heriotza zigorra ezarri ere bai. Amari entzunda 
nago, han hilkutxak ere bazeudela, eta berak azkenengo eskari bezala seme-alabak ikustea nahi 
zuela; orduan ni joan nintzen, ez naiz ondo gogoratzen…. baina arrebak sei urte zeuzkan eta bera 
bai gogoratzen zen; nik 2 urte neuzkan, eta han elkartu ginen amarekin. Amak gero fusilatzeko 
pelotoiari esan omen zion: “Igual da bizkarra emanda hiltzea?” eta baietz erantzun zioten, berdin 
zela eta han gelditu ginen zain. Nire izeba lodikotea zen, eta esan zieten haurdun zegoela… eta 
hori dela eta ez zituzten hil. Gero biziarteko espetxe zigorra ezarri zieten biei; Ondarretara eraman 
zituzten eta han ez dakit zenbat urte egin zituzten. 

Gero osaba Manueli gutun bat iritsi zitzaion, (Teodoro Espilarena); ez dakit zenbat diru, baina 
mordo bat eskatzen zuen, esanez diru hori ordainduta berak argi hitz egingo zuela. Gutuna goar-
dia zibilari eraman zioten, eta han jartzen zuen Altzolako balnearioan egongo zela. Goardia zibilak 
atxiloketa burutu zuen bertan eta Bergarako espetxera eraman zuten. Espetxetik ihes egin zuen, 
edo ihes egiten lagundu zioten… eta berriro atxilotu zuten. Ondarretara eraman zuten jarraian… Ez 
genuen bere berri gehiago eduki, handik ere ihes egin zuen… Gu amonarekin gelditu ginen; gero 
Torrekua baserrira joan ginen urtebetez, bertakoa zen gure amona, azkoitiarra, eta aita ere itzuli 
zen atzerritik. Gero ama bisitatzera joaten ginen batzuetan ni eta besteetan arreba, Saturraranera. 

Saturraran gogoan daukat oraindik. Ate handi bat zen sarrera, eta ezkerretara frontoia zegoen 
eta militarrak zeuden bertan; amak militarrei janaria prestatzen zien… ni joaten nintzen eta esaten 
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zidaten: “Ama da hori” eta nik: “Bai ama…” handik 15 egunera ikusiko nuen ama berriro, baina 
niretzat nire amona zen ama, nik 9 urte eduki arte ez nuen ama etxean ikusi. 9 urte egin zituzten 
espetxean, eta espetxetik atera eta pentsa ezazue… amari jarraitu egiten zioten kalean… 

Hilabetean behin edo hamabostean behin poliziengana aurkeztu behar zuen sinadura egiteko. 
Eta hau bai gogorra… gogorra benetan! (emozionatu egiten da Luziano)… Gurasoak Olitera joaten 
ziren oporretan, hamabost egun edo pasatzera… eta nire emazteak komentatu zidan pare bat 
egun pasatzeko bertan, Oliten… Bertan geundela gizon bat hil zen gu geuden etxearen alboan, 
eta hiletara joan ziren (nire ama oso fededuna zen). Meza entzun eta bukaeran, andre batekin hitz 
egiten egon ziren: -Jeronima, ¿tu viviste en Elgoibar, no? -Esan zion emazteak. - Sí, ahora vivo en 
Eibar pero sí que he vivido en Elgoibar. -Pues mira, este señor que ha muerto nosotros solíamos 
estar con él, y nos solía decir que él ya conocía a dos mujeres de Elgoibar que estuvieron muchos 
años en la cárcel y no tenían culpa… Nire ama eta harrituta gelditu ziren… jo! Bera zen! (Teodoro 
Espila). Elgoibarren batzuek bazekiten gizon hori nafarra zela baita gure historia ere… 

Nere osaba Manueli eta nire aitari ez zieten ezer egin, eta hauei… Zer gertatu zen hor? Nork 
sartu zuen ziri hura? Aitari entzunda nago, “Hau dena pasatzen denean Zumaiara joango naiz…” 
baina gehiago ez nion entzun… eta ez dugu arrastorik atera. Pena daukagu, lehenago jakin izan 
bagenu… ezagutu egingo genuen gizona (Teodoro Espila), eta Elgoibarkoek bazekiten zein zen, 
baina ez ziren ausartu esaten nork esan zion hori… 

Saturraranen asto zuri bat zegoen, norbait hiltzen zenean, kanpaiak, karroarekin astoan hartu 
eta hilerrira eramaten zituzten. Amak kontatzen zituen historiak, pelikuletan agertzen diren ber-
dinak dira (Izarren Argia). Bisitan joaten ginenean, ez zegoen kristalik eta andre pila batek eta 
umeek zarata handia egiten zuten… Nik oraindik ikusi egiten dut Saturraran, ate haundi hura… 
alanbrea alboetan eta zarata, denak hitz egiten eta ni jolasean hango umeekin… 
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Miguel Mari eta Maria Angeles Alberdi

Jose Alberdi Agirregomezkorta zen nire aita, eta bera bere aitarekin batera atxilotu zuten. 
Espetxean sartu zuten eta espioitza egotzi zioten, eta gero Ezkabako ihesaldian parte hartu zuen 
eta 17 urtetara kondenatu zuten matxinadatik. Gure osabak beti oihukatzen zuen “Viva Rusia”, 
Patxi “el comunista” bezala ezaguna zen Eibarren. Etxetik ihesari ekin ziona gazteena izan zen, 
Juan Casto, besteak etxean gelditu ziren, eta atxilotu egin zituzten. Burgosera eraman zituzten 
lehendabizi, gero Donostiara eta gero Ezkabara, bertan parte hartu zuen ihesaldian. Dena garbia 
izan zela kontatzen zuen, ez zela inor ere ez konturatu, guardiak desarmatu eta ihes egin zuten. 
Badirudi korneta bat ikusi zutela ihesaldian, eta ez zutela geldiarazi, beraz hau korrika joan eta 
bere kideei ihesaldiaren berri eman zien, tiroka hasi ziren jarraian. Ihesaldian parte hartu zuten 
erdiak edo hil zituzten, ez dakit zenbat, 300 bat edo, izugarria! Preso hartu zituztenak, zauri-
tuak… lau egun eduki zituzten jan gabe. Bertan zeuden presoek esaten zieten; “ Ez zarete sekula 
hemendik bizirik aterako, ihesaldi honetaz ez da inor enteratuko”. 

Ihesean zihoan pertsona baten anekdota kontatzen zuen, atxilotu zutenean, haur bat omen 
zegoen inguruan eta amari esaten zion; “Ama, ama, ez da gorria, aita bezalakoa da!”. -“Ez begi-
ratu seme!”. 

Zortzi urtez egon zen preso, eta Camararen liburuak dioenez espioitza egotzita. Gero amona 
bakarrik geratu zenean Eibarrera joan zen eta han beste zentral bat hartu zuen “Hijos de Agustin 
Gabilondo”, Azitainen zegoen zentraleko enkargatua zen.
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Nati Elkoroiribe

Saturraranen kartzela zegoen, edifizio handiak ziren. Seminarioa zen, eta gero kartzela bezala 
erabili zuten. 

Jose Alberdi direnez biak, beti pentsatu zuten aita-semeak zirela, baina ez daukagu zer ikusi-
rik, gu ginen Olasopekoak eta haiek Barrena zentralekoak. Beste fusilatua hiru seme zituen… Gure 
etxean ez zuten ahoa zabaltzen. Garai hartan sei urte nituen nik. 

Herrian batek galdegin zigun; “zuek ere eduki zenuten zerbait gerran, ezta?” Bere aitite zen 
hil zutena, gure osabarekin batera fusilatua, Jose Alberdiren iloba bat zen. Patxik ederrak kon-
tatzen zituela esan zidan, baina Patxi orain hilda dago. Lehenengo lerrokoak falta zaizkigu, hilda 
daude gehienak. Gure ama eta izeba abade batek atera zituen, izeba lodikotea zenez, haurdun 
zegoela esan zuten. Goardia zibila guri apuntatzen eta gu paretaren aurka egon ginen, gero ama 
eta izeba eraman zituzten atxilotuta, Lauko baserrian gertatu zen hau guztia. 

Napar bat izan zen salatzailea, gure aitak jakingo balu hura izan zela… akabatu eta ortura 
ekarriko zuen. Nik beti entzun dut kapila aurrean daudela lurperatuta. Amak esan zidan hori. 
“El Valle de los Caídos” egin zutenean, atera eta bertara eraman nahi izan zituzten. Gure 
aita Frantziara pasatu zen, ihes eginda. Izeba eta ama espetxean zeuden eta bien gizonak 
Frantziara joan ziren. Txalupa batean pasatu ziren Mutrikutik. Mariari esan zioten Frantzian 
zegoela, arrantzaleek ikusi zuten. 

Egun batean Eibarrera deitu ziguten Irunera joateko, aitaren bila, komandantziara iritsi ginen, 
lokal handi bat zen, eta sala handi batean jendea jarrita zegoen. Zain egon ginen denbora luzez, 
ibiltzeko baimena zeukan aitak. Gu baino lehenago pasatzen ziren guztiak… arratsaldeko hiruak 
eman zizkiguten, susmo txarra hartzen genion. “Usted no puede pasar” esan zion aitari guardia 
batek azkenean, baina ni haurra nintzen eta niri utzi zidaten pasatzen, ni bakarrik pasatu nintzen 
zubitik, eta izeba bat nuen nik Hendaian. 

Gure aitak ez zuen gutunik jasotzen Frantziatik, beste guztiek bai. Orduan frankistei galdegin 
zien ia zerbait gertatu zitzaien bere senideei. Orduan kontatu zioten Jose fusilatu zutela eta bi 
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andreak espetxean zeudela. “Elgoibar hartuta dago eta ez hurbildu” esan zioten. Bere lagun bat 
zuen koadrilakoa, eta laguntza eskatu zion. Baina ezetz esan zion, argi ibiltzeko esan zion gaine-
ra. Koadrilakoa zen, baina jada beste aldera pasatakoa, frankista. Baina aita menditik zehar etorri 
zen Eibarrera, familiagatik galdegin eta Azkoitiako Torre baserrian zeudela jakin zuen, mendiz 
joan zen baserrira. 

Aitak sufritu zuena… izugarria izan zen. Amak heriotza zigorra zuen baina aitak gehiago pasa 
zuela uste dut. Gure aita Eibarren hasi zen lanean, eta txontara joan ginen bizitzera, urtebete 
pasa genuen Azkoitiako baserrian. Elgoibarrera bueltatzerik ez zuela nahi zioen, bere koadri-
lakoak ikusten bazuen… topo egin zuten egun batean eta uniforme dotorearekin ikusi zuen, bel-
durra pasa zuen. “Jakin al duzu zer gertatu zaien zure emazteari eta familiari? galdegin zion 
frankistak. -“Bai zerbait entzun dut, Jose ere fusilatu dutela…”.

Ezkerretik hasita: Miguel Mari Alberdi, Jose Miguel Alberdiren semea; Juan Mari Alberdi, Juan Casto Alberdiren semea; 
Jose Juan Simal; Maria Begoña Alberdi, Juan Casto Alberdiren alaba; Aitor Alberdi, Patxi Alberdiren semea; eta Maria 
Angeles Alberdi, Jose Miguel Alberdiren alaba. (2018).
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INTRODUCCIÓN

La asociación Elgoibar1936 se creó en 2007 con un claro objetivo, el de sacar a la luz – del ol-
vido- las consecuencias que produjo el Alzamiento fascista de 1936 y la guerra en la que derivó, en 
Elgoibar, y socializar el recuerdo de los perdedores, reivindicando la verdad, justicia y reparación. 

Con la intención de lograrlo hemos trabajado en distintos ámbitos: por un lado examinando 
la documentación de los archivos; por otra parte recogiendo los testimonios de los vecinos, su 
sufrimiento, de los que tanto sufrieron…  

Hemos querido lograr la versión de los hechos contada `por los represaliados, y en general re-
escribir la historia contando los sucesos y luchas del pueblo, y en la medida de lo posible afloran-
do los atropellos y matanzas de los fascistas, mencionando las acciones realizadas contra el pue-
blo y sus vecinos como las venganzas, confiscaciones, detenciones, recordando los asesinatos; y 
también denunciando la sociedad funesta y retrógrada que impulsó y estableció el franquismo. 

Mientras hemos estado recogiendo toda esta documentación, también hemos estado en las 
cuentas y en los montes identificando y señalando los lugares en el estaban los muertos por los 
fascistas, y si fuera el caso participando en las inhumaciones para entregar a los familiares de las 
víctimas los restos de familiares como corresponde.    

También hemos abordado otros campos, como por ejemplo denunciando y exigiendo la re-
tirada de los símbolos franquistas. También hemos pedido al Ayuntamiento la aplicación de la 
Memoria Histórica, hemos participado en el estudio del Gobierno Vasco sobre la catalogación de 
los símbolos franquistas en Elgoibar, que son muchos y aún no han sido retirados.

Hemos participado también en varias charlas, con los Antifascistas alemanes, en la Fundación 
Sabino Arana, en el homenaje de Andoain, o en el Gaztetxe con los jóvenes del pueblo sobre las 
ocultas acciones de las instituciones del Estado en esta época oscura. 

Hemos estado también organizando exposiciones, año tras año nuestro fatídico día 21 de 
septiembre el “Goazen gudari danok” de Zirardamendi, el “Izarren Argia”, o el organizado por 
Aranzadi sobre las fosas comunes, y por último, en 2018, trajimos al pueblo la extraordinaria ex-
posición “Emeek emana”. 

Con participación ciudadana y bajo la dirección del grupo de teatro Taupada, tal vez el mayor 
acto que hemos realizado ha sido la recreación de la participación ciudadana y el documental, 
pero seguimos haciendo actividades, y continuaremos, teniendo presentes a los perdedores, ofre-
ciendo nuestra humilde reparación, para expresar el abrazo y apoyo de la sociedad.

En la última época, y este libro es testigo de ello, estamos ordenando y clasificando la do-
cumentación que tenemos, y de verdad que es mucha, las entrevistas escritas y en video, la 
documentación de los archivos, las noticias de prensa, las actas municipales, los documentos de 
Salamanca, los traídos de la Sociedad de Ciencias Aranzadi, los de Euskal Memoria, los extraídos 
de numerosos libros y las cartas guardadas por los familiares de estas víctimas; en definitiva, do-
cumentos de todo tipo. 

Como debíamos empezar con algún tema, gracias a Hodei Otegi que ha sido el que se ha 
responsabilizado, hemos empezado con algunos fusilamientos. A ver si en adelante podemos 
publicar más documentos como este, para que la gente los lea y su contenido sea recordado, lo 
contrario de lo que ha pretendido el poder al apartar estos temas y olvidarlos. Porque se lo debe-
mos a la Verdad, se lo debemos a la Justicia, y se lo debemos a la Reparación.

Iñaki Odriozola

Elgoibar1936 Elkartea
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1. CONTEXTO HISTÓRICO: EN LA LÍNEA DEL FRENTE 

”Cerca de Elgoibar subí a un coche que se dirigía a San Lorenzo dejando la carretera de 
Azkoitia. Esa parte del frente estaba muy movida y convenía saber su situación. Iban en él 
ocho milicianos que se incorporaban a las líneas montañosas procedentes de Durango...”

Manuel Chiapuso

Septiembre de 1936, el ejército golpista avanza por la provincia de Gipuzkoa sin apenas opo-
sición, las poblaciones son defendidas a duras penas, desde la caída de Donostia los milicianos 
se baten en una retirada constante. Los días precedentes son un peregrinar de gente que con sus 
pocas pertenecías se refugia en tierras vizcaínas, evacuación que se lleva a cabo por todos los 
medios existentes. De Elgoibar se marchan 614 personas, el 10% de la población. 

La villa de Elgoibar es testigo del paso de trenes y autobuses llenos a rebosar, sobre todo 
de mujeres y niños que intentan protegerse de los bombardeos de los aviones facciosos. Las 
noticias avanzan muy rápidamente y el domingo día 20 los comentarios de la caída de Azkoitia 
son el principal tema de conversación entre la población, el miedo es evidente. Los del frente 
popular llevan días trabajando en el alto de Azkarate, se cavan trincheras y se colocan defensas 
improvisadas. Distintos grupos de milicianos ocupan posiciones en la ermita de Madariaga, Alto 
de Untzon, así como en diferentes lugares del camino que une la villa con el Alto de Azkarate. 
Los milicianos combatían en grupos organizados, ideológicamente afines y comandados por el 
componente con mayor autoridad moral sobre sus compañeros, la gran mayoría sin formación 
militar ninguna. A la altura del caserío Aldazabal se realiza una voladura para frenar el paso de la 
columna que dirige Diez de Rivera, columna compuesta por el Tercio carlista de Lacar, Tercio de 
Lesaka, dos compañías de ingenieros, Batallón Sicilia 8, una Centuria de falange y cuatro carros 
blindados. Los milicianos tratan de frenar el avance de los golpistas y así impedir su entrada en la 
villa. Al amanecer del día 21, comienza el combate: varios milicianos caen en el enfrentamiento, no 
son los únicos, también caen algunos voluntarios de la cruzada carlista. Los milicianos que tienen 
alguna posibilidad escapan a Eibar, y un numeroso grupo se refugia en las alturas de Ballagoitxi 
y Olazarra, posiciones dominantes sobre el río Deba. A las seis de la tarde los golpistas hacen su 
entrada en la villa. Elgoibar se convierte en una plaza militar facciosa, ocupan las viviendas, siendo 
obligados los habitantes a cobijar a los fascistas en sus casas y caseríos. Durante los siguientes 
días siguen llegando más golpistas, cada vez hay más militares en la villa. Las órdenes del general 
Mola son claras: tantear las zonas débiles de la línea defensiva de los milicianos para acceder a Bi-
zkaia y Eibar. Van tomando posiciones en todos los puntos altos de la villa, Karakate, Garatemendi, 
Armueta gaina… Los blindados se colocan junto a los cañones situados a la altura del convento 
de Santa Clara, Morkaiko es el objetivo. El teniente coronel Cayuela se aproxima a Alzola, donde 
han tomado posiciones los mendigoizales, tratando de frenar la maniobra envolvente que trata de 
cerrar la bolsa en ciernes instalada en la línea del Deba por los golpistas. 

El Tercio navarro de Montejurra, partiendo de Azkoitia, se aproxima a la cima de Hirukurut-
zeta, tras los parapetos los milicianos intentan defenderse de plomo fascista sin ser capaces de 
aguantar la embestida. Llegados a la altura del monte Atxolin, descienden hacia Placencia de las 
Armas, población que ocupan la noche del 23. Este será el punto de partida para neutralizar la 
posición de Karakate, siendo esta tomada por los facciosos la tarde del 24 de septiembre. 
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Es el día 25 de septiembre, el anunciado por Mola como el día de la gran ofensiva. La suma de 
fuerzas golpistas es muy superior en número y en medios, y el combate es duro y cruel. Muchos 
milicianos son capturados y ejecutados por los mandos requetés. La velocidad de avance de las 
tropas golpistas reduce enormemente su ritmo. La línea defensiva miliciana se extiende desde el 
monte Moru, San Pedro, Morkaiko, San Miguel hasta el caserío Bioin. 

Son numerosas las compañías de milicianos presentes en esta línea defensiva, anarquistas gui-
puzcoanos de la CNT, Batallón Barakaldo, Batallón Arana Goiri del PNV, milicias Azaña Gipuzkoa 
de Izquierda Republicana y guardias de asalto, entre otros. No existen trincheras ni posiciones 
definidas, la munición es escasa y la superioridad de ejercito faccioso muy notable. Mientras los 
blindados avanzan por la carretera de San Miguel hacia la frontera vizcaína, apoyados por arti-
llería los facciosos emprenden la toma del monte Morkaiko o “monte Cónico”, punto estratégico 
para la ocupación de Eibar. Es en estos combates del día 27 de septiembre, cuando los milicianos 
dan muerte al infante Carlos de Borbón y Orleans, que ostentaba el rango de alférez, son los 
combates más sangrientos. Es imposible detener el avance y la línea se rompe por varios puntos 
de resistencia, Después de superar las posiciones de San Pedro y Morkaiko, Kalamua se convierte 
en la siguiente posición a defender. Son numerosos los milicianos caídos en el intento de frenar la 
avanzada golpista. Es durante estas semanas cuando nace el Ejército Vasco o Eusko Gudarostea, 
después de que el PNV hubiera decidido participar en la contienda contra los golpistas de una 
forma activa. Estamos en puertas de la estabilización del frente en las posiciones de Arrate, Kala-
mua y Akondia, donde los combates se desarrollarán los próximos siete meses. 

Joserra Sousa Lebaniegos
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2. ANTECEDENTES. ELGOIBAR DURANTE LA II REPÚBLICA Y LA 
GUERRA CIVIL

Durante la república, todos recuerdan esa sensación de libertad, manifestaciones continuadas, 
movimientos obreros… El movimiento anticlerical también cogió mucha fuerza según los testigos 
que vivieron aquella época. El primero de Mayo se realizaban manifestaciones, y también durante 
el 14 de Abril, día de la República. La charanga tocaba canciones republicanas por la calle, “Si los 
curas y frailes supieran la paliza que les van a dar, subirían al coro cantando, Libertad, libertad, li-
bertad!”, cuando finalizaban en la plaza, los manifestantes gritaban “Abajo el clero” a los feligreses 
que salían de misa1 . Después de las manifestaciones se realizaban bailes en la plaza hasta las once 
de la noche. 

En el ayuntamiento de Elgoibar, el alcalde era Ramón Balanzategi de Alzola, pertenecía al 
Partido Agrario, partido de derechas y españolista. Aun así, aceptó la República y fue elegido 
alcalde de Elgoibar, pero nunca puso la Bandera de la República ni la Ikurriña en el balcón del 
ayuntamiento2. 

La tasa de paro era grande, y los obreros realizaban colectas para ayudar a las personas en 
paro. 

El 5 de Noviembre de 1933, 2850 personas participaron en el referéndum por la autonomía, 
con 2708 votos a favor y 17 en contra. 

Cuando comenzó el alzamiento fascista, no hubo demasiados enfrentamientos en Elgoibar, 
los franquistas no llegaron hasta el 21 de Septiembre de 1936, 614 personas huyeron del pueblo, el 
10% de la población, muchos se fueron a la guerra como gudaris y milicianos3. 

Los que se marcharon de sus casas siendo “rojos separatistas” perdieron todos sus bienes, 
se dieron saqueos en las casas. Según cuentan los testigos, en esos saqueos participaba el el-
goibartarra Santiago Arrese, Sargento de los Requetes en Elgoibar, acompañado por la Guardia 
Civil y la Falange, confiscando tiendas y enseres. El batzoki de Elgoibar también fue confiscado, y 
convertido en la sede de la falange española y de las JONS4. Los requetés, falangistas y militares 
fueron instalados en las casas de los vecinos de Elgoibar; así miles de soldados durmieron en sus 
casas, esperando al relevo de sus compañeros en el frente. 

Muchas de las mujeres de los que eran gudaris o milicianos, se quedaron en sus casas, solas o 
con sus hijos, y en Febrero de 1937 63 mujeres y niños fueron expulsados de Mendaro, Elgoibar y 
Alzola. Antes de ser expulsadas, los requetés y falangistas se personaban en sus casas, y les de-
cían que tenían que ir al ayuntamiento. El alcalde Francisco Javier Ansuategui Alday, miembro de 
las FET y de las JONS, les preguntaba sobre el paradero de sus maridos. Al decirle estas que no 
sabían dónde se encontraban sus maridos, el alcalde les dijo que si no se presentaban allí, tendría 
que ir tras ellos, y así sucedió. Esta es la lista de las personas expulsadas de Elgoibar:

1 Testimonio de Julen Iriondo Bergaretxe (Ahotsak).
2 Actas del Ayuntamiento de Elgoibar.
3 Papeles de Salamanca. 
4 Testimonios Elgoibar1936.
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Higinia Agirrezabala, Joseba Argarate Unzilla, Sabin Argarate Unzilla, Iker Argarate Unzilla, Xa-
bier Argarate Unzilla, Candida Arregi, Jesusa Arrien Bilbao, María Koro Arrizabalaga, Santos Arriola 
Iriondo, Angeles Azkue, Jaime Azpiazu, Fernando Azpiazu, José Luis Azpiazu Etxebarria, Benita 
Bernedo, Gregoria Barrenetxea Areta, Belen Barrutia Urreta, Consuelo Barrutia Urreta, Esther Ba-
rrutia Urreta, Amalia Barrutia Beitia, Juana Barrenetxea Areta, Dominga Cendoya, Alberta Etxaniz 
Arrieta, Magdalena Etxebarria Arrillaga, María Etxebarria Arrillaga, Angelita Etxebarria Arrillaga, 
Eduardo Elortza, José María Elortza , Jesus Elorza Zabaleta, Teresa Etxabe Arrona, Clara Etxebarria 
Arrillaga, Justa Garate Zelaia, Karmele Gabilondo, Juana Gisasola Alberdi, Antonio Irigoien, Josefa 
Iriondo Bergaretxe, Manuel Iriondo Etxabe, Dolores Iriondo Etxabe, José Iriondo Etxabe, Miguel 
Iriondo Etxabe, Antonia Iriondo Etxabe, Manuel Iriondo Barrenetxea, Antonio Iriondo Barrenetxea, 
María Iriondo Barrenetxea, Jel Iriondo Barrenetxea, Libe Iriondo Mugertza, María Iriondo Txurruka, 
María Jauregi, Paulina Jubita, María Landa Iriondo, Miren Landaluze Ortiz, Juanita Landaluze Ortiz, 
Dominga Lariz, Elezar Lonbide Barrenetxea, Nerea Lonbide Barrenetxea, Xeber Lonbide Barrene-
txea , Joxepa Manzisidor Aristi, Joxepiñaxi Manzisidor Aristi, Trinidad Matas Koro, María Teresa Ma-
tas Koro, Beatriz Martinez Gomez, Paquita Mardaras Areta, Irene Okamika, Leonor Olaizola, Isidora 
Ondarza Gorriti, María Angeles Ondarza Martinez, Aurora Ozkorta Zabala, Pura Salaberria, Teresa 
Unzilla, Teresa Unzeta, Felisa Unzueta Arriola, Catalina Urtaza Salaberria, Concepcion Uribetxe-
berria, Rufina Urreta Garate, Blanki Urreta, Fernando Urreta, Josefa Urreta Garate, Teresa Unzilla, 
Pepita Zabala Arriola, Eugenia Zubiaurre Zabala y Jesus Elortza Zubiaurre5. 

5 Sabino Arana Fundazioa, ‘Euzkadi’ eta ‘Eusko Deya’ egunkariak eta Elgoibar1936 taldea.
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3. LA SITUACIÓN DE LAS MUJERES EN EL CONTEXTO DE LA GUERRA 

“La única misión que tienen asignadas las mujeres en la tarea de la Patria es el hogar” 

Falange

3.1. El derecho al voto femenino

El 14 de Abril de 1931, la República Española quedó instaurada tras la victoria del Frente Popu-
lar y la igualdad ante la ley comienza a reivindicarse en el Estado español. 

Aun con grandes discrepancias, tras las protestas de Clara Campoamor (Partido Radical So-
cialista), se añadió el siguiente punto a la constitución republicana: 

“No podrán ser fundamento de privilegio jurídico: la naturaleza, la filiación, el sexo, la 
clase social, la riqueza, las ideas políticas, ni las creencias religiosas. El Estado no reco-
noce distinciones o títulos nobiliarios. (art. 25)”6. 

Se aprobó la ley del divorcio, siendo Italia y el Estado español los primeros en aprobarlo en 
Europa. Se podía sentir el viento de libertad en la II República Española. Pero la persecución a 
líderes independentistas en Cataluña y en Euskal Herria fue constante, se dieron muchas deten-
ciones de líderes abertzales. 

El derecho al voto de la mujer no fue cosa de un día. En un principio, ese derecho se lo qui-
sieron dar solo a las mujeres que vivían solas, ya que los republicanos temían que las mujeres al 
ser muy devotas, pudieran votar en contra de la República, y eran consecuentemente reacios a 
otorgar ese derecho. 

Hilario Ayuso contempló la posibilidad de dejar votar solo a las mujeres mayores de 45 años, 
que según él era la edad en la que las mujeres comenzaban a pensar. Clara Campoamor del Parti-
do Republicano Radical estaba a favor de conceder el derecho a voto para la mujer; no así la líder 
del Partido Republicano Radical Socialista Victoria Kent. El presidente Manuel Azaña (Izquierda 
Republicana) por su parte dijo que “si dos diputadas no se ponen de acuerdo imagínese cuando 
estén 50”7. 

El debate dividió a la izquierda: Indalecio Prieto (PSOE) dijo que aprobar el derecho de voto a 
la mujer era un ataque contra la República, porque las mujeres votarían a la derecha. 

En Diciembre de 1931 se aprobó la ley del derecho del voto de la mujer. Por primera vez las mu-
jeres de Gipuzkoa, Araba y Bizkaia pudieron votar en un referéndum por la autonomía. Así, muchas 
mujeres acudieron a la cita, y el 84% de los votantes aprobó la autonomía. En Navarra no tuvieron 
la opción de votar ya que los ayuntamientos denegaron la votación por mayoría simple, el 53,7%. 

Durante las elecciones de 1933 pudieron votar por primera vez las mujeres en el Estado es-
pañol y la derecha ganó las elecciones por lo que los partidos republicanos las culparon de su 
derrota. 

6 Publicación Almendron, La mujer en la República (1931-1936)
7 Publicación Almendron, La mujer en la República (1931-1936)
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Tras el golpe de estado por parte de los fascistas en 1936, y tras su victoria en 1939, todos esos 
logros quedaron en nada durante 40 largos años.

3.2. La participación de la mujer en las actividades políticas de Elgoibar

Al igual que en la mayoría de pueblos y ciudades del Estado, las mujeres de Elgoibar se arti-
cularon en movimientos políticos en favor de la democracia, y en consecuencia sufrieron perse-
cución, cárcel, multas, exilio y hasta la muerte.

Emakume Abertzale Batza

En el año 1931 reaparece el movimiento Emakume Abertzalen Batza, consiguiendo una auto-
nomía propia, y se difundió por todo Euskal Herria. “Jaun-Goikoa eta Lagi Zarra, JEL” y la defensa 
del euskara eran sus objetivos principales. Se veían subordinadas a los hombres en su trabajo. 
Además del trabajo en la enseñanza (Ikastolas y guarderías), se dedicaron a la propaganda y las 
labores sociales. El resultado fue que junto con Juventud Vasca (EGI), crearon la “Eusko Irakasle 
Batza” y el “Eusko Ikastola Batza” en 1932. 

La fuerza y el poder de la organización fue grande hasta la llegada del golpe de estado, y 
los franquistas las reprimieron duramente. Muchas se exiliaron tras la guerra, y apoyaron desde 
dentro a los exiliados vascos. Las integrantes más conocidas de EAB fueron, entre otras: Karmele 
Errazti, Polixene Trabudua, Haydée Agirre, Sorne Unzueta, Robustiana Mujika Egaña y Elbira Zi-
pitria. 

Las integrantes de EAB Elgoibar fueron:

1931-11-15ko Batzarrean erabakia
Kandida Arregi Presidenta
Margari Muguruza
Florentina Muxika Secretaria
Gregoria Gabilondo Tesorera
Erremide Bereziartua Vocal
Miren Nekane Ziaran Vocal

Zabalkunde Batzakuak
Jone Andonegi Presidenta
Imanole Zubizarreta Vocal
Miren Larreategi Vocal

Kistar-Ikasbide-Batza
Polentine Leiaristi Presidenta
Agurne Bereziartua Vocal
Erramone Egiguren Vocal

Jantzitegi-Ropero-Batzakuak
Valentina Zendoia Presidenta
Andere Gabilondo Vocal
Josebe Isasmendi Vocal

1932-11-12 Batzarra
Miren Juaristi “Mirentxu” (Euskal Idazlea) Presidenta
Jone Andonegi Secretaria
Kepe Juaristi Tesorera
Berane Bereziartua Vicepresidenta
Andere Arriola Vicepresidenta

1935-05-31 Batzarra
Nekane Barrutia
Miren Larreategi Secretaria
Argi Abaskal Secretaria Suplente
Miren Arozena Tesorera

EABko Gastetxu Batza
Miren Vallejo Presidenta
Pilar Garate Secretaria
Begoña Latxa Tesorera8

8 Sabino Arana Fundazioa: “Euzkadi”
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También hubo mujeres afiliadas al Partido Comunista, al Socorro Rojo Internacional (Cruz Roja 
de la URSS), o afiliadas a la CNT, como es el caso de Josefina Anguera Barrutia, luchadora y muy 
militante en Elgoibar. 

También había mujeres de la Agrupación Republicana de Elgoibar, como es el caso de Cristina 
Muguerza, Sebastiana Otegi o Angelita Lizarralde. 

La represión contra las mujeres en Elgoibar fue intensa; al igual que en toda Euskal Herria, 
muchas fueron expulsadas de sus trabajos, otras encarceladas en campos de concentración, y 
algunas a punto de ser fusiladas como es el caso de Jerónima y María Alberdi.

3.3. Mujeres de Elgoibar represaliadas

Mujeres elgoibartarras muertas

NOMBRE MOTIVO DEL ASESINATO

Agustina Irigoien Manzisidor Tenía 3 años y vivía en la calle Rosario de El-
goibar, cerca de la casa de cultura, al entrar las 
tropas franquistas, un camión la pisó y falleció 
en el acto, según el acta de defunción el 22 de 
septiembre de 1936. Su padre estaba con los gu-
daris y su hermano y madre fueron expulsados 
del pueblo en Febrero del 37.

Josefa Arrillaga Arrizabalaga Nacida en Elgoibar, los requetés la asesinaron 
en Plasencia de las Armas el 30 de Marzo de 
1937 en el caserío Aldasoro donde vivía. Tenía 
48 años. 
Según los testimonios se casó en Placencia 
de las Armas y fue a vivir al caserío Aldasoro 
ya que el marido era de allí, Pedro Aldazabal 
Urreategi. Los requetés estaban en la posición 
de Legarda, entraron el día 22 de septiembre en 
el pueblo desde Bergara. Los requetés dispara-
ban a todo lo que se movía, si pasaba un perro 
al perro, si pasaba una gallina a la gallina… juga-
ban a ver quién tenía mejor puntería, y discutían 
sobre ello, que “yo la tengo mejor” y demás… 
Cuando Josefa salió a la ventana, le pegaron 
un tiro y la mataron en el acto. Se asomó para 
enfriar la leche en la ventana de la cocina. Al 
día siguiente los requetés quisieron pasar por 
el caserío a dar el pésame, pero alguien del 
pueblo les dijo que estaban locos. En el pueblo 
contaban este asesinato como si fuera una gran 
hazaña9. 

Marina Abascal Gabilondo Muerta durante el bombardeo de Gernika el 26 
de abril de 1937.

9 Testimonio Familia, Elgoibar1936.
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NOMBRE MOTIVO DEL ASESINATO

Teodora Unzueta Unzueta Muerta en un bombardeo de Durango mientras se 
encontraba en misa el 31 de marzo de 1937. Tenía 
41 años.

Purificación Iturzaeta Galtzakorta Natural de Aizarnazabal, vivía en Elgoibar y 
tenía 50 años. Una bomba cayó en su huerta 
mientras se encontraba en ella.

Josefa ”La Extremeña” Una bomba la mató el 7 de Febrero de 1937. La 
conocían en el pueblo como La Extremeña.

Mikaela Lete Una bomba la mató el 7 de Febrero de 1937, en 
la calle San Francisco.

Mujeres elgoibartarras represaliadas por responsabilidades políticas

NOMBRE SANCIÓN MOTIVO DE LA SANCIÓN

María Arocena Unzueta Le impusieron una multa de 
150 pesetas el 4 de septiem-
bre de 1940.

Secretaria y miembro de la dirección 
de Emakume Abertzaleen Batza. 
Le obligaron a trabajar de costurera 
para las tropas franquistas.

Kandida Arregi Multa de 2000 pesetas Pertenecía al Emakume Abertza-
leen Batza.

Maxima Izeta Multa de 2000 pesetas Presidenta de Emakume Abertza-
leen Batza.

Teresa Barrenechea Bernedo

No sé ha encontrado.
Se le atribuyeron responsabilida-

des políticas.

Francisca Banca Rodriguez

Asunción Etxaniz Arrieta

Maria Elorza Arano

Antonia Ojanguren Gandarias

Irene Ormaetxea Urizabarrena

Mujeres en campos de concentración y prisión

NOMBRE FECHAS DE ENCARCELAMIENTO 
Y LUGAR

MOTIVO DE LA DETENCIÓN

Maria y Jeronima Alberdi Estuvieron presas en Ondarreta y 
Saturrarán 7 años.

Sentenciadas a penas de 
muerte, las iban a fusilar el 26 
de Diciembre de 1936, pero al 
alegar que estaban embara-
zadas no las fusilaron.
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NOMBRE FECHAS DE ENCARCELAMIENTO 
Y LUGAR

MOTIVO DE LA DETENCIÓN

Josefina Anguera Barrutia 
Maria Luisa Garrido

3 años en el campo de concentra-
ción de Argelès sur Mer.

Josefina era afiliada a la 
CNT y muy activa en Elgoi-
bar. Con María Luisa, su hija 
adoptiva llegó a Barcelo-
na, después pasaron por 
Tarrasa, Perpiñán, Marsella, 
Toulouse y al final a París. 
Josefina trabajó en una 
fábrica de Citroën cuyo jefe 
era fascista. Este las delató, 
las metieron en un camión y 
las trasladaron al campo de 
concentración de Argelès 
sur Mer.

Pilar Arregi Garate Campo de Concentración de Ar-
gelès sur Mer.

Aniceta Garate Echaniz 2 años en Saturrarán . Nacida en 1906 en Elgoibar, 
era ama de casa.

Miren Joaristi “Mirentxu” 15 días en una prisión de Donostia 
y/o Tolosa.

Afiliada al Emakume Abertza-
leen Batza. Escribía artículos 
en el diario Euzkadi, con el 
seudónimo Mirentxin.

Josefa Osoro Mendikute Campo de Concentración en Francia.

Julita Gorrotxategi Osoro Campo de Concentración en Francia.

Maria Luisa Gorrotxategi Osoro Campo de Concentración en Francia.

Mujeres expulsadas de sus puestos de trabajo

NOMBRE PROFESIÓN

Antonia Ojanguren Gandarias Maestra de San Miguel, de la escuela municipal de Aiastia. El párroco 
de Elgoibar la denunció por roja y separatista10.

Priscila Pinedo Arza Los franquistas la depuraron y después se metió monja. Miren Vallejo 
relata que le decía: Sabes Miren que no hablas bien el castellano”.

Francisca Cincunegui Eco Maestra.

Martiana Del Val San Juan Maestra.

Adelaida Lopez Galarraga Maestra.

Hilaria Irazabal Burpide Maestra de Alzola.

10 Actas del Ayuntamiento de Elgoibar.
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Mujeres que regresaron a sus puestos de trabajo tras pagar una multa

NOMBRE ACONTECIMIENTO

Natalia Arrien Bilbao Maestra Municipal readmitida en el empleo y suspendida de sueldo 
durante un mes.

Saturnina Ciaran Lizarriturri Maestra de párvulos de la escuela municipal readmitida en el 
empleo y suspendida de sueldo durante un mes.

Cristina García Iturrioz Maestra Municipal readmitida en el empleo y suspendida de suel-
do durante un mes11.

Mujeres cuyos bienes fueron confiscados por los franquistas

Juana Aguirrebeña Iturricastillo
Josefa Arbilaga Leturiondo

11 Actas del Ayuntamiento de Elgoibar.
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4. EL FUSILAMIENTO DE ELGOIBAR: UNA HISTORIA INÉDITA QUE VE LA LUZ 

4.1. El sufrimiento de dos familias 

Durante el año 1885, tras aprobarse una ley de las cortes españolas, se crearon las instalació-
nes eléctricas en los pueblos; tres años más tarde, en el año 1888, mediante Orden Real, se realiza-
ron instalaciones eléctricas en los teatros, prohibiendo la iluminación mediante gas, y permitiendo 
la utilización de lámparas de aceite solo en casos de emergencia. 

Durante el año 1891 empezaron las primeras instalaciones en Euskal Herria, y en Elgoibar co-
menzaron estos trabajos en el año 1893: “La utilización de la luz eléctrica en el pueblo se inauguró 
el día de San Bartolomé de 1893”12.

Con la energía hidroeléctrica comenzaron a darse los primeros pasos en Elgoibar, sustituyen-
do o adaptando los molinos por centrales, aprovechando el río deba. 

Así lo recoge la publicación “Madrid Científico Ciencia e Industria” en su publicación de 1904:

“Se ha autorizado a D. José Agustín Arbillaga para construir dos fábricas de electricidad 
con canales de conducción de aguas, que afectan al ferrocarril de Malgaza á Elgoibar, en 
los kilómetros 21 y 22. (Olasope eta Barrena)13. 

Así comenzaron mediante un tubo desde el depósito de agua a generar electricidad en Ber-
dun, caserío de San Lorenzo; y se fueron creando las centrales como Laupao, Barrena, Olasope, 
Saturixo… En un principio, personas particulares adaptaron estos molinos en centrales para ge-
nerar electricidad y vendérsela al ayuntamiento mediante un acuerdo previo (no sin quejas de 
algunas personas del pueblo reacias a la electricidad).

Santiago Barrutia de Goikoerrota era representado por Elorza. El ayuntamiento adjudicó a la 
empresa Arbillaga y Compañía el suministro de electricidad para el pueblo de Elgoibar en octubre 
del año anterior, y se llevó a cabo el 26 de Diciembre de 189314.

Familia Erdiko Barrena

José Alberdi Etxaniz nació en Azkoitia y era encargado de la central Erdiko-Barrena. Su padre 
era de Azkoitia, tenía el caserío en el camino que lleva a Zumarraga. José fue encargado de una 
central en Eibar, en la calle Txonta, cuyo antiguo pabellón todavía se puede ver hoy en día. Algu-
nas personas de Eibar lo recuerdan como un buen hombre que les repartía carbón15.

José Alberdi Etxaniz estaba casado con María Agirregomezkorta, natural del caserío Armazio 
que se ubica en San Pedro, pero su familia decidió bajar a vivir al pueblo. Tuvieron 3 hijos, José 
Miguel Alberdi Agirregomezkorta, José Francisco Alberdi Agirregomezkorta y Juan Casto Alberdi 
Agirregomezkorta. 

12 (Peio Arrieta, Elgoibar Modernitatearen Atarian 1870-1910)
13 Madrid Científico Ciencia e Industria (Publicación de 1904)
14 (Peio Arrieta, Elgoibar Modernitatearen Atarian 1870-1910).
15 Testimonio de la familia.
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A José Miguel Alberdi lo detuvieron junto a su padre el 13 de Diciembre de 1936 acusándolo 
de espionaje. Lo condenaron a 30 años de prisión. El 23 de Diciembre de 1936 lo trasladaron a la 
prisión de Ondarreta, el 19 de Enero de 1937 a San Cristóbal. José Francisco participó en la fuga de 
San Cristóbal, lo detuvieron y los tuvieron cuatro días sin comer desnudos y amontonados en una 
celda. Tras la fuga, le añadieron a los 30 años de reclusión por espionaje 17 años, 4 meses y un día 
por la fuga. El 11 de Noviembre de 1942 es trasladado a Astorga (León), el 26 de Diciembre de 1942 
a Figuerido (Pontevedra) El 21 de Octubre de 1943 lo vuelven a trasladar a Ondarreta, y el 19 de Julio 
de 1945 quedó en libertad16. 

Juan Casto Alberdi, el hermano menor, dejó un testimonio valioso y detallado de su paso por 
distintos batallones de trabajadores, una historia inédita que se recoge por primera en esta publi-
cación (ver capítulo 5).

Familia Olasope

María Ignacia Arrieta, nació en el Caserío Torrekua de Azkoitia y su marido Ascensio Alberdi 
era del caserío Zaldun de Azkoitia. En 1908 se asentaron en Elgoibar por trabajo junto a su hijo de 
cuatro años Manuel Alberdi, y se afincaron en la central de Olasope, donde vivían y trabajaban. 
Tras varios años, la familia fue creciendo, y así nacieron Teodoro, María, José y Jerónima. 

José Alberdi era soltero, María se casó con el ondarrutarra Isidro Mendizabal y tuvieron un 
hijo: Ascensio Mendizabal Arrieta. Jerónima se casó con Antonio Elkoroiribe, con el que tuvo un 
hijo y una hija: Luziano Elkoroiribe y Nati Elkoroiribe17.

He aquí el devenir de la familia durante la Guerra Civil y el primer franquismo:

16 Archivo familiar.
17 Testimonio de la Familia.
18 Archivo de Salamanca.
19 Archivo de Salamanca.
20 Anuario de Ondarroa del año 2007, Testimonio de Asentzio Mendizabal.

MIEMBRO DE LA FAMILIA VIVENCIAS DURANTE LA GUERRA CIVIL Y EL PRIMER FRANQUISMO 

Manuel Alberdi “Olasope” 
(1904-1981)

Nacido en Azkoitia, llegó con cuatro años a la central Olasope junto 
a su familia en el año 1908. Fue Gudari en el Batallón 50 San An-
dres, compañía choferes y Armeros, Sargento Armero STV18.

Teodoro Alberdi Arrieta Fue Gudari en el Batallón 50 San Andres, Sargento Armero STV19.

Antonio Elkoroiribe Cuando entraron las tropas franquistas se fugó a Donibane Lohizu-
ne, Lapurdi.

Isidro Mendizabal Miembro de EAE-ANV, y chófer de un comandante de la República. 
Cuando entraron las tropas se fugó a Donibane Lohizune, Lapurdi. 
Desde Santander se dirigió a Burdeos, y luego se refugió en Francia. 
Después perteneció a la resistencia con los Maquis20.
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4.2. El Fusilamiento

A las 8 de la mañana del 11 de Diciembre de 1936, el requeté Teodoro Espila Fernández (1ª 
compañía del Tercio de Lacar, Azkona, Navarra) se personó en la comandancia de la Guardia 
Civil de Elgoibar para dar testimonio sobre unos supuestos espías. Lo recibió Gumersindo Benito 
Mozo, guardia civil de Barcelona, que estaba destinado en Elgoibar. La casa cuartel se encontraba 
donde ahora se encuentra la sede del sindicato LAB.

Según Teodoro Espila, había escuchado rumores en el pueblo de que dos mujeres, María y Je-
rónima Alberdi, habían ayudado a algunos vecinos a pasar a la zona de los rojos. Según le decían 
en el pueblo, ayudaron a un falangista a cruzar hacia la zona roja. Así, Teodoro Espila se disfrazó 
de falangista y se acercó al caserío Olasope. Allí dio con Jerónima y María, y les pidió ayuda para 
pasar hacia Malzaga diciendo que quería pasarse al bando de los rojos. Las dos hermanas le di-
jeron, siempre según el relato de Teodoro, que ellas le podían enseñar el camino para cruzar sin 
ningún problema, y que el encargado de la central más adelante le mostraría el camino a seguir, 
añadieron que ellas iban a menudo, y que si estaba dispuesto le ayudarían hasta la frontera. Teo-
doro cuenta que estas mujeres cruzaban hacia posiciones del enemigo para ver a sus maridos 
que estaban con los rojos.

Las hermanas le comunicaron que José María Alberdi Etxaniz, el encargado de la central, le 
mostraría el camino y que más adelante José Alberdi Arrieta, hermano de María y Jerónima, tam-
bién le ayudaría. Además añadieron que el encargado de la central de Ortusate le ayudaría a pasar 
ya que previamente había ayudado a un falangista a cruzar a zona roja. 

De esta forma, Teodoro Espila habló con José María Alberdi Etxaniz en la central, y siempre se-
gún su testimonio, José María le dijo que él era rojo, y que ya le ayudaría a pasar con ellos. Le reco-
mendó esperar un poco, ya que los rojos tenían dos tanques nuevos en Malzaga y pronto tomarían 
Elgoibar. También le ofreció esconderse en la central que está cerca de Malzaga, ya que él mismo 
debió esconderse una vez y al ver que no venían a detenerle continuó su vida con normalidad. 

Teodoro Espila cuenta que Alberdi le dijo que soltaría cables de alta tensión para poder reali-
zar la mayor cantidad de bajas posibles a los requetés.

Ignacio Becerra, comandante militar de Elgoibar, dice en un dossier datado el 17 de Diciembre 
de 1936 que Jerónima y María se encontraban limpiando ropas en la plaza de las escuelas, y que 
antes de que los rojos bombardearan esta plaza, desaparecieron las dos. . 

El 22 de Septiembre, falleció el Capitán Guillem de la 3ª del Tercio de Navarra (No se ha encon-
trado el certificado de defunción en el ayuntamiento de Elgoibar) a causa de electrocutarse con 
unos cables de alta tensión sueltos. En ese momento pensaron que fue una muerte casual, pero 
con las nuevas informaciones creen que fue un asesinato. 

MIEMBRO DE LA FAMILIA VIVENCIAS DURANTE LA GUERRA CIVIL Y EL PRIMER FRANQUISMO 

Maria Alberdi Nacida en Olasope, a punto estuvieron de fusilarla, tras ser condenada 
por espionaje, estuvo presa en Ondarreta y Saturrarán.

Jeronima Alberdi Nacida en Olasope, a punto estuvieron de fusilarla, tras ser conde-
nada por espionaje, estuvo presa en Ondarreta y Saturrarán.

Jose Alberdi Acusado de espionaje, fue fusilado en Elgoibar.
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Para detener a José María Alberdi Arrieta, procedieron Teodoro Espila y José Domínguez 
Ortiz (guardia civil de Elgoibar), diciendo que querían pasar al lado de los rojos. Dice Espila que 
Jerónima y María los acogieron bien, y les enseñaron el camino. Les dijeron que más adelante el 
encargado de la central de Barrena les acogería encantado, y que antes también ya había reali-
zado este tipo de labores. 

Al escuchar esto, Espila y Domínguez detuvieron a Jerónima y María y las apresaron en el ca-
serío Lauko, que se encontraba debajo del caserío Olaso. En cuanto apareció José María Alberdi 
Arrieta, lo apresaron también a él. Los tuvieron contra la pared, apuntándolos con armas, espe-
rando la orden de disparar. Jerónima se encontraba con su hija e hijo y María con su hijo pequeño.

Para detener a José María Alberdi Etxaniz, utilizaron la misma táctica, pero este vio el cinturón 
del guardia civil José Domínguez y no respondió a sus peticiones. Aun así, lo detuvieron también 
a él, a su esposa María Agirregomezkorta, a su hijo José Alberdi Agirregomezkorta , a Asensio 
Azkarate y a Isidora Gallastegi. Más tarde arrestaron a Antonio Aranberri, a su mujer Paula Bedoya 
y a Casto Agirregomezkorta.

Registraron su casa, y Espila encontró una supuesta carta de los rojos, junto a 25 pesetas. Dijo 
que la carta apareció en un libro. La supuesta carta está firmada por el Partido Comunista Libertario.

Todas las personas detenidas fueron trasladadas al calabozo de Elgoibar, y quedaron a la es-
pera del Juicio Sumarísimo. El Juicio se realizó en el salón de plenos del ayuntamiento, siendo pre-
sidente el teniente coronel Pablo Cayuela y el juez militar Arturo Iruretagoyena. En este archivo se 
recogen los testimonios (ver anexos I. y II.). Todos los acusados negaron los hechos. María y Jeróni-
ma dijeron que su hermano habló de cortar los cables de alta tensión, pero que no lo decía en serio.

José Alberdi Arrieta, José María Alberdi Etxaniz, Jerónima Alberdi Arrieta y María Alberdi 
Arrieta fueron condenados a pena de muerte. Antonio Aranberri Iriondo fue absuelto, siendo na-
cionalista, porque era buen católico; Ascensio Azkarate, Isidora Gallastegi, Paula Bedoya y Casto 
Alberdi Agirregomezkorta también quedaron en libertad.

Según un telegrama de Becerra, el fusilamiento se daría a las 07:15 de la mañana, en la trin-
chera que hay en el camino para ir a Malzaga. Hoy en día se situaría en las casas de Sigma. Antes 
los terrenos estaban separados por muros de piedras, y aprovecharon ese muro como trinchera, y 
también para este fusilamiento. Ordenaron la ejecución al quinto Grupo Mixto de Ingenieros para 
el 23 de Diciembre pero se retrasó al 26.

El 25 de Diciembre, María y Jerónima fueron absueltas de la pena de muerte. Según algunos 
testimonios, el médico Don José dijo que estaban embarazadas y que sería un doble crimen, y les 
retiraron la pena de muerte imponiéndoles la cadena perpetua acusadas de espionaje. 

El 26 de Diciembre de 1936 fueron fusilados José María Alberdi Etxaniz y José María Alberdi 
Arrieta, acusados de espionaje. Según los testimonios recogidos, José María Alberdi Arrieta se 
desmayó, y suplicó que no lo mataran. Parece ser que los verdugos les decían cosas como “mirad 
vuestra casa por última vez”, ya que se podía ver el caserío Olaso desde aquel lugar. Según otro 
testigo presencial del fusilamiento, el cura les dijo en euskera “tranquilos que esto es cosa de un 
segundo, pronto acabarán”. El testigo vio el fusilamiento cuando era un niño21. 

21 Testimonio (No quiere que su nombre se haga publico).
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El medico designado para la certificación de la muerte fue Evaristo Garcia Vinuesa, del grupo 
Becerra, Columna los Arcos. Después de certificar su fallecimiento, los dos fusilados fueron ente-
rrados en el cementerio de Olaso, posiblemente en una fosa común. 

El mismo 26 de diciembre raparon el pelo a María y Jerónima y les dieron aceite de ricino, se-
gún una testigo. La familia no tiene constancia de este dato, pero en muchos pueblos fue un cas-
tigo habitual, por lo que puede ser cierto al constatar que María y Jerónima fueron “paseadas” en 
un camión para que todo el pueblo las viera, causado temor en el pueblo .A ambas les impusieron 
cadena perpetua, y las llevaron a la prisión de Ondarreta, en la que estuvieron un año. Después las 
trasladaron a Saturrarán, lugar donde estuvieron 6 años. En el año 1942, otro hermano de María y 
Jerónima, Manuel, pidió la revisión de penas y quedaron en libertad en 1943 (ver anexo III). 

El hijo de José Alberdi Etxaniz, José Alberdi Agirregomezkorta fue condenado a 50 años de 
cárcel por colaborar con su padre, acusado de espionaje. El 21 de Diciembre de 1936 fue ingresado 
en Figueirido (Pontevedra), el 29 de Octubre de 1943 fue trasladado a Donostia. El 19 de Julio 
de 1945 fue liberado. El 29 de Enero de 1950, recibió el indulto completo. Vivió en Eibar desde 
entonces, tras pasar 9 años en prisión y perder a su padre que fue fusilado.

22 Testimonio (No quiere que su nombre se haga publico).
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5. MEMORIAS DE LA GUERRA: JUAN CASTO ALBERDI AGIRREGOMEZKORTA 

Soy Juan Casto Alberdi Agirregomezkorta - nacido en Elgoibar el día 27 de Marzo de 1918- en 
la Central Eléctrica Erdiko Barrena- que está junto a las vías del tren entre Elgoibar y Malzaga con 
un puente para atravesar el río. 

Fuimos cinco en nuestra familia, mis padres y tres hermanos: Miguel, 9 años mayor que yo; 
Francisco, 5 años mayor; y yo. Mi padre era maquinista de la central y mi hermano mayor traba-
jaba en casa haciendo cajas para escopetas, mientras Francisco trabajaba en Eibar de tornero.

Yo dejé la escuela a los 14 años para empezar a trabajar. Entonces era normal, aprendí a leer, 
escribir y cuatro reglas básicas con el maestro Don Félix. 

Luego empecé a aprender a hacer cajas de escopetas con mi hermano Miguel, pero mi padre 
me llevó a Eibar, al taller de electricidad de Makario Zamakola en la calle Bidebarrieta, junto al 
bar Gallo. 

Con 18 años todavía seguía con Makario aprendiendo la profesión. Un buen día, el último sába-
do de agosto de 1936 si no recuerdo mal, en nuestra tarde libre (teníamos el denominado “sábado 
inglés” conseguido en la República), sobre las once de la mañana escuchamos un gran ruido de 
bomba y en la parte trasera de los talleres hubo un derrumbe de tierra que entró por el edificio. 
Asustado salí fuera con Diego Aristegi, que para mí era como un padre. Estábamos ante los cines 
Rialto. Frente al edificio había una plaza de cemento y Diego y yo nos apresuramos a guarecernos 
debajo de la plaza. Ese lugar tenía en la mitad una pared de piedra para que el río pasase dividido 
en dos. En aquel momento bajaba poca agua y una parte estaba seca, llena de cantos rodados. 
Al llegar allí miré al cielo y pude ver un avión que venía desde Malzaga soltando otra bomba; y 
dije: “Diego, ¡han soltado otra!”; rápidamente nos tumbamos boca abajo y al instante sentimos 
un temblor enorme que nos levantó con fuerza del suelo. No sé a qué altura nos desplazó pero al 
caer otra vez sentí un gran dolor en el pecho. Acto seguido una nube de humo negro nos inundó 
y no podíamos respirar. Salimos corriendo del lugar por unas escalerillas y un pasadizo que nos 
condujo a Ibarregurutz. Así, llegamos a un portal con un escaparate donde ponía Rialto, pero al 
poco de meternos dentro otra bomba hizo estallar la cristalera y el nombre Rialto se rompió en 
mil trozos. ¡Pero esto qué es!, pensé. Parecía que nos perseguían; nos dirigimos hacia el solar del 
Banco Guipuzcoano, que por entonces estaba sin tabicar y con el exterior tapiado. Empujamos 
y tiramos una pequeña parte para entrar hasta el sótano, donde esperamos a que la situación se 
calmara. Tras un rato y tres pasadas más llegó el silencio y pudimos salir.

Ibarregurutz estaba destruido: la farmacia Boneta había desaparecido, porque entonces es-
taba donde ahora está el Bar Trinquete, y no se podía ni andar con los cristales que había en 
el suelo. Bajamos por el puente Arikitza, donde está la casa Mendiguren Zarraua, entonces era 
G.A.C. Aquello estaba hundido.

Ya en el taller Zamakola donde trabajábamos le dije a Diego: “esa primera bomba de Rialto 
ha estallado muy cerca”; y así fue: había caído justo al otro lado, a medio metro de donde nos 
tumbamos… esa pared que separa el río en dos partes nos salvó la vida. De hecho, la bomba hizo 
un agujero redondo tan perfecto (de unos 90 cm, se veían las varillas de hierro en forma de X en 
el centro) que no se me borra de la memoria. Nada más ver aquello cogí la bici y rápidamente 
volví a casa. 
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Tengo una nieta y un nieto y les gusta escuchar mis historias, sobre todo a mi nieta Aitziber, 
que da clases de euskara en Gasteiz. Ella me dice que debería escribir esas historias, pero lo veo 
difícil a mis 89 años. Son historias de hace más de 70 años y no tengo experiencia en expresarlas 
de forma escrita. 

Pasado los primeros sustos de Eibar, el 21 de septiembre de 1936 entraban las tropas fran-
quistas en Elgoibar y dos amigos del caserío Olaso, Pascual y Juan Mari, junto con mi hermano 
Patxi y un servidor, salimos de casa para subir por el monte Moru. Nuestra intención era ir hacia 
Markina; los tres compañeros eran mayores que yo y me sentía protegido; aquel día se nos hizo 
de noche antes de lo deseado. Llegamos a Marquina -Etxebarria y llamamos a la puerta de un 
caserío diciendo que los franquistas habían entrado en Elgoibar. Allí se preocuparon y nos que-
damos a dormir en el pajar de aquel caserío. Al mediodía del día siguiente llegamos a Markina y 
nos juntamos con varios de Elgoibar; había un ambiente triste, la gente estaba preocupada y yo, 
que era una persona que no había salido de casa y no me había faltado nada, sentí que el mundo 
se me caía encima. 

Pero teníamos que seguir nuestro camino a alguna parte, y salimos en dirección hacia el monte 
Santa Eufemia. Allí, nos sentamos cerca de un caserío llamado Montomar Goikoa; teníamos algo 
de comida y uno de nosotros, probablemente Pascual, fue a pedir algo de beber (una botella de 
sidra) y entablamos conversación con la familia que vivía allí. Les explicamos que habíamos huido 
de Elgoibar, que los franquistas habían llegado… La familia fue muy hospitalaria y nos dejaron 
una chabola cercana al caserío. Aquella fue nuestra casa durante una temporada, y con el poco 
dinero que teníamos sobrevivimos con la leche y la comida que nos daban. Pero había que hacer 
algo porque el frente se quedó parado. Pascual se puso a trabajar con mulas, llevando suministros 
al frente; mi amigo Juan Mari y yo solíamos comer a cuenta de los del caserío Ugarte, cercano a 
Montomar, cuyo hijo pequeño a la postre se convertiría en el León de Markina, famoso probalari. 

Terminado ese primer periodo, se organizó una brigada entre gente como nosotros, la ma-
yoría desplazados, principalmente para trabajar haciendo refugios, trincheras, nichos para ame-
tralladoras, etc. Un día uno que trabajaba a mi lado me dijo, así de golpe y sin rodeos: “tu padre 
ha sido fusilado” y yo: “no me digas eso, no puede ser, mi padre nunca ha tenido nada que ver 
con nadie…”. Después de cierto tiempo, trabajando en otro nicho de ametralladoras, un sargento 
de San Sebastián llamado Jesús se puso a leer una noticia del periódico en voz alta para que 
todos la escuchásemos: “los Republicanos que están en Malzaga han volado la central Barrena, y 
las personas que se encontraban allí han sido trasladadas a Eibar”. Al oír eso salté diciendo que 
aquella central era mi casa y el sargento se quedó mudo, con una expresión culpable por darme 
aquella noticia. Me mandó enseguida a la comandancia de Markina y allí me comunicaron que 
habían llevado a toda mi familia a Bilbao; cogí la dirección que me dieron y al presentarme en la 
ciudad solo estaba mi madre acompañada de otro matrimonio de otra central eléctrica. Ella me 
confirmó que era verdad, que habían fusilado a mi padre el día 26 de Diciembre de 1936, y que mi 
hermano mayor Miguel estaba preso en la cárcel San Cristóbal de Pamplona. Todavía recuerdo lo 
terriblemente triste que fue aquel encuentro.

Sobre la muerte de mi padre, la cual considero un crimen, la información de la que dispongo 
es escueta. Por lo que me han contado, hubo un casero que tenía una chabola para el ganado en 
tierras controladas por los franquistas, y su caserío había quedado en zona republicana. Al llegar 
los requetés allí lo trataron de espía, y él debió defenderse alegando que los espías estaban más 
abajo, donde se encontraba nuestra central. Tuvimos la desgracia de quedar en tierra de nadie 
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durante los meses que el frente estuvo parado, cerca de los franquistas que nos obligaron a que 
la central siguiese funcionando. A mi padre lo fusilaron porque alguno quiso salvar su pellejo a 
costa del prójimo. 

Volviendo a mi situación, nuestra desgraciada vida trascurría con continuos sobresaltos. El 
1 de abril de 1937, al día siguiente del bombardeo de Durango, un camión nos transportaba lle-
no de picos, palas y cestos, ya que nuestro cometido era rellenar los enormes agujeros que las 
bombas habían producido en mitad de la carretera. Nuestra curiosidad nos llevó a adentrarnos 
en el cementerio (el camión había descargado cerca). Es difícil describir el horror de aquel lugar: 
un pasillo estrecho por el que pudimos andar nos conducía por hileras de cuerpos amontonados 
boca arriba, todos juntos y apilados; las propias sepulturas estaban cubiertas de cadáveres y, lo 
más atroz de aquello fue ver un montón grande de niñas y niños pequeños, como si de escombros 
se trataran. De repente apareció un gudari que buscaba desesperadamente a su hermano, que 
había desaparecido en el bombardeo de Durango del día anterior. Al minuto de encontrarse con 
nosotros pudo hallar su cadáver, y rápidamente hurgó en sus bolsillos, de donde pudo recuperar 
un reloj con cadena que todavía estaba funcionando. Tampoco se me olvidará el cuerpo inerte de 
un cura, ataviado con la ropa de dar misa y boca arriba, cuyos zapatos parecía haber estrenado 
aquel fatídico día y que a su vez eran reflejo de la metralla que había atravesado su cuerpo. 

También recuerdo aquellas hierbas y zarzas que había fuera del cementerio, peinadas por las 
ondas expansivas de las bombas, como si una gran riada hubiese pasado por allí y hubiese aho-
gado todo a su paso. Y pensar que algunos dicen que las viejas heridas hay que dejarlas donde 
están, que ya están cicatrizadas… pero a los que hemos vivido aquello se nos han quedado abier-
tas para toda la vida. 

En total, nuestra estancia en Markina se prolongó durante 7 meses, desde el 22 de septiembre 
de 1936 hasta el 27 de abril de 1937. De allí nos llevaron a Bilbao, al Departamento de Defensa 
(Guda Zaingo), donde me tomaron los datos y me enrolaron en el 1º Batallón Mixto de Ingenieros 
como gudari, con fecha de 28 de abril de 1937. A mi hermano Patxi en cambio lo destinaron a 
infantería. Al entregarme la gudari txartela yo tenía 19 años y a día de hoy sigo conservándola 
todavía. 

En esta nueva labor continué con las mismas herramientas de Markina, el pico y la pala (de 
ingeniería nada), haciendo trincheras y colocando alambradas. Lo más duro era cuando me to-
caba trabajar de noche, porque a la mañana siguiente era imposible dormir entre tantos cañona-
zos, bombas y aviones caza que no paraban de ametrallar. En nuestro bando no había siquiera 
aviación. Se oían, eso sí, muchos rumores (Radio Macuto lo llamaban), siempre circulaban pero la 
información se perdía a medio camino. 

Son cosas de hace muchos años, y todo lo que hemos pasado no se puede recordar, ni soy ca-
paz de escribirlo tal y como desearía. Aun así, quisiera seguir intentando recordar los momentos 
que viví y que jamás podré olvidar. 

En ese trayecto hacia Bilbao recuerdo dos momentos imborrables: un día me dormí de verdad 
en una hondonada, y cuando desperté se había escondido el sol y se escuchaban tiros. “¡Dios 
mío!” pensé; habían avanzado los franquistas y los tenía cerca. Empecé a subir de la hondonada 
con un miedo inefable. Tenía que alcanzar a mis compañeros, pero para ello habría de cruzar una 
carretera. Nada más llegar allí empezaron los disparos de una ametralladora y el suelo a mis pies 
se llenaba de polvo por los impactos de bala. Haciendo eses conseguí sortear la carretera y tirar-
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me de cabeza entre zarzas y arbustos. Seguí caminando hasta bien entrada la noche y pude por 
fin alcanzar a mis compañeros. 

El segundo momento peliagudo que recuerdo fue otra noche, cuando subimos al monte y 
llegamos a las trincheras donde estaban nuestros gudaris. La misión era poner alambradas a unos 
metros delante de ellos; al rato de estar completando la faena, el enemigo empezó a lanzar gra-
nadas de mano y a disparar con la ametralladora. El monte se iluminó como si fuera un festival de 
fuegos artificiales. Yo me tiré boca abajo mirando al frente franquista y aquellos fueron los segun-
dos más largos de mi vida. Apenas podía abrir los ojos de la tierra que me caía encima. Las balas 
de las ametralladoras impactaban a unos 10 centímetros de mi frente y podía ver perfectamente 
cómo levantaban la tierra.

Se ve que esas ametralladoras estaban sujetas en un punto fijo y eso me salvó la vida… cuando 
pararon, aterrorizado, me levanté, corrí a nuestras trincheras y me volví a tirar de cabeza encima 
de los gudaris.

De Gernika solo recuerdo que el día que la bombardearon pasé por allí a medianoche y no 
se veían más que escombros y fuego. Así íbamos siempre retrocediendo ya que la aviación nos 
arrasaba a su paso. Recuerdo el monte Bizkargi que tras varios días seguidos de bombardeo ya no 
lucía verde, sino de color tierra. 

Por mencionar algo que no sea triste me gustaría contar una anécdota que parece un chiste. 
Estábamos en la boca de un túnel de tren (aquel día nos tocó dormir en ese túnel para trabajar 
por la noche), y al atardecer nos pusimos en fila con nuestros platos para obtener nuestra ración 
de cena. Allí, en mitad de las vías, el cocinero puso su puchero y un cazo justo en el momento en el 
que caían balas sueltas de los franquistas. Al oír como caían las balas, el cocinero levantó el cazo 
y gritó con sorna: ¡Tirad cobardes! y al momento se oyó un “¡Tac!” del impacto de una bala contra 
el cazo. Para nosotros fue una risa, pero él se quedó petrificado. 

Hacía el final del verano, concretamente el 24 de Agosto de 1937, nos dirigimos en camión 
hacia Santander. Habíamos escuchado rumores de que Santander estaba a punto de caer y que lo 
prudente era ir hacia Torrelavega, así que decidimos continuar con esa idea. Desgraciadamente a 
pocos kilómetros volvían dos motoristas de nuestro ejército, indicando con sus brazos que ya no 
se podía pasar, por lo que dimos media vuelta a Santander. Al bajar de ese camión, no teníamos a 
ningún compañero que nos mandara, habían desaparecido todos. Llegó la noche y estábamos en 
el puerto, esperando a que llegasen quizás barcos ingleses que nos sacaran de allí; pero de barcos 
nada: lo que sucedió fue un saqueo terrible, que rompieron las puertas de los almacenes de ropa, 
comida, licores,… aquello fue impresionante. Aquella noche del 24 de Agosto de 1937 era casual-
mente el día de San Bartolomé, patrón de Elgoibar, y no pude evitar recordar las fiestas de mi 
pueblo. En vez de estar en esa fiesta era ya un prisionero de guerra y pensaba: “Qué será de mí…”. 

Llegó el día 25 y seguíamos igual, las tropas franquistas no llegaban. Fue el día 26, a media 
tarde, cuando aparecieron dos coches negros de policía, con hombres vestidos de paisano, de 
negro y con pistola en mano; siguiendo a esos coches aparecieron las tropas de infantería desfi-
lando. Había llegado. Pero lo que verdaderamente me impresionó fue ver como se engalanaron de 
golpe todas las ventanas y balcones con banderas rojigualdas. Parecía que las tuviesen a mano, 
todas las personas listas para actuar a la vez al son de un director de orquesta imaginario, todas 
al mismo tiempo… me causó tal impresión que miraba estupefacto las fachadas de las casas y no 
encontraba ninguna ventana o balcón que no tuviera esa bandera. Sí mi moral estaba por los sue-
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los aquello terminó de minarla por completo. Posteriormente he llegado a pensar que si hubiese 
vivido en aquellas casas también me hubiese convenido izar ese color por si acaso.

Al día siguiente de entrar, el día 27 de Agosto de 1937, la situación fue apabullante: nuestros gu-
daris y milicianos tiraban las armas a montones enormes que se formaban en la calle, y nos fueron 
dividiendo en grandes grupos. A mí me tocó estar encerrado en la plaza de toros de Santander. 
Aquello estaba abarrotado desde los palcos hasta el ruedo. La gente hacía sus necesidades en cual-
quier lugar, el calor era insoportable, se te quemaban hasta los ojos… Allí no apareció nadie en cua-
tro días y estuvimos sin probar bocado todo ese tiempo. Al cuarto o quinto día apareció un camión 
dentro de la plaza de toros cargado con chuscos de pan; encima de los chuscos unos soldados 
ordenaban formar filas para repartir la comida pero como el recinto estaba completamente lleno 
les fue imposible organizarlas. Decidieron entonces tirar los chuscos al aire. La avalancha de gente 
me aplastaba el pecho contra la parte trasera del camión, por lo que terminé por meterme debajo 
y esperar hasta que se terminase la comida para no morir asfixiado. Si conseguí algún pedazo fue 
gracias a que me encontré con mi primo Mariano Agirregomezkorta, que era peluquero en Eibar, y 
estuvimos juntos en aquel zafarrancho compartiendo lo poco que habíamos conseguido. También 
recuerdo que, después de terminar ese desaguisado, en el palco reservado para las autoridades, 
un grupo de militares italianos estaban filmando una película, posiblemente para difundir cómo un 
grupo de rojos se tiraban a por el pan de Franco después de estar cuatro o cinco días sin probar 
bocado. 

Cuando me tocó salir de aquella plaza de toros, me embarcaron en el fondo de un barco mer-
cante viejo. Aquello era como un puchero grande: el calor que daba la chapa del barco era inaguan-
table, no teníamos agua para beber y me parecía que aquel cacharro no se movía. Por fin llegó el 
momento de salir casi de noche y no sabía siquiera dónde estábamos. Al rato supe que aquello era 
Santoña. Nos formaron a todos, y escoltados por soldados nos metieron en el fortín de Santoña, en 
lo alto del pueblo si bien creo recordar. Allí estuve cinco o seis días, y de allí me bajaron al Instituto 
Mazarredo, todavía peor que el fortín. Había tanta gente y tanta miseria que no se puede imaginar… 
mirabas al que tenías enfrente y lo veías cubierto de piojos. A saber cómo estaban aquellas perso-
nas por dentro, comiendo apenas una vez al día… Allí, a las ocho de la mañana nos daban un chusco 
pequeño de pan y un bote pequeño de alubias para dos personas, de unos 300 a 350 gramos. Al 
otro día a las ocho de la mañana, el chusco pequeño y un bote de carne de buey cubierta de sebo, 
una ración de unos 600 gramos a repartir entre cuatro personas. En el patio había unas zanjas a 
modo de trincheras de unos 50 centímetros de profundidad, donde hacíamos nuestras necesida-
des. Recuerdo que yo no tenía nada para hacer, solo veía una mucosidad mezclada con sangre, y 
estaba muy preocupado porque pensaba que no saldría vivo de allí. Por la noche apenas dormía 
recordando el horror que presencié en el cementerio de Durango… aquel pasillo angosto y las pilas 
de cuerpos tumbados, pegados unos con otros. El techo del instituto tenía una bombilla de pocos 
vatios. Con la poca luz aun podía ver cómo se rascaban los que tenían piojos, incluido yo. En dicho 
Instituto había un armario de bastante altura y encima de él, en una esquina, vi un cacho pequeño 
de pan. Tuve la tentación de cogerlo varias veces pero temía que alguno de mis compañeros me 
viese. Al final decidí levantarme y cogerlo con mucho sigilo y con cuidado de no pisar a nadie. Al 
regresar a mi sitio me tumbé y pude disfrutar de aquel tesoro que Dios sabe cuánto tiempo llevaba 
allí. Era un cachito de pan tan pequeño y duro que sacaba ruido al hincarle el diente. Hay que ver 
hasta dónde llega la miseria del hambre… ahora veo que llegan sacos de pan de días anteriores a los 
caseríos para dar al ganado y, cuando voy a la panadería a comprar el pan veo a algunos clientes 
que dan vueltas no sabiendo qué escoger. 
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En esa situación pasé días interminables, esperando a que me llamasen en cualquier momento, 
porque hacia el mediodía solía llegar el correo y con él cantaban los nombres de aquellos a los 
que les había llegado el informe de conducta desde sus respectivos pueblos. Todos los días estaba 
atento a esa hora, y pensaba en mi informe, en la conducta que describirían al haber fusilado a mi 
padre y al tener a mi hermano mayor preso en San Cristóbal. Tenía miedo.

Al fin el último día de Septiembre de 1937, al mes de estar encerrado en aquel instituto dijeron 
mi nombre. Acto seguido me llevaron a un departamento donde un militar de bastante edad con el 
pelo muy blanco me esperaba al otro lado de la mesa. Junto a él, unas seis chavalitas vestidas de 
falangistas, con las flechas bordadas en sus pechos, esperaban mi entrevista. Yo me quedé cerca 
de la puerta mientras el militar comenzaba a leer una no muy grande, de unos 20 x 15 cm. Re-
cuerdo que me decía en voz alta que yo era un borracho, que me emborrachaba; sentí vergüenza 
delante de aquellas jóvenes…¿Qué pensarían de mí? Tan joven y tan borracho… en aquel momento 
pensé que en mi pueblo se habían vuelto locos por mandar aquel informe de conducta, pues en el 
informe pude vislumbrar las iniciales a lápiz A-D. El militar insistía: “¿Es verdad esto?”; yo le con-
testé que no. Entonces levantó el brazo gritando y enfadado me despachó de aquel lugar. Yo salí 
despavorido y corrí asustado. Al rato conseguí calmarme y pensé que la conducta que mandaron 
no era grave, pues podían haberme acusado de cualquier otra cosa. Al tiempo descubrí que las 
letras A-D significaban que yo era un Adicto Dudoso.

En esas condiciones de hambre y de piojos pasé el mes de septiembre de 1937 y al día siguien-
te de leerme mi conducta me sacaron junto a varios prisioneros más del inolvidable Instituto Ma-
zarredo de Santoña. No tengo ninguna constancia escrita de aquel lugar pero no se me olvidará 
nunca; de hecho no he vuelto más por Santoña. ¿Existirá el instituto todavía? Al salir a la calle me 
acuerdo que tenía una puerta de hierro, y en esa puerta colgaba un cartel de menú como ponen 
los bares en la puerta de la calle. Así la gente podía ver lo “bien” que nos trataban... 

Mi siguiente destino fue el Campo de Concentración de Miranda de Ebro. Nada más llegar, 
sobre las tres o cuatro de la tarde, nos recibieron con un plato de alubias rojas muy caldosas, que 
me supieron a gloria. Después del mes en Santoña sin probar un plato caliento aquello nos parecía 
una maravilla. Por si fuera poco lo acompañaron de un mendrugo de pan blanco como la nieve 
(probablemente de harina de arroz). Aquel campo de concentración era una explanada grande 
cercada con una alambrada de pinchos y, junto a él, pasaba un río que tenía un puente de madera. 
Aquel puente tenía forma de pequeño embarcadero y lo utilizábamos para evacuar allí, algo poco 
higiénico para el río pero mejor que hacerlo en una zanja. 

De Miranda de Ebro me trasladaron al Campo de Concentración de San Juan de Mozarrifar, 
en Zaragoza. Allí me destinaron junto al Batallón de Trabajadores nº23 a Jaca, con fecha de 1 de 
octubre de 1937. 

La misión encomendada a este batallón era clara: desescombrar las calles para que las tropas 
y vehículos franquistas siguiesen avanzando por todo Aragón y rellenar los socavones de las 
carreteras producidos por las bombas de la contienda. Durante aquel periodo pasé por innume-
rables pueblos, por mencionar alguno: Ayerbe, Barbastro, Carpe, Monzón, Huesca, Plasencia del 
Monte, Lupiñen, Huesca, Lérida, Gerona, Madrid, Alto de los Leones, etc. Durante mis trayectos a 
menudo pensaba en poder apuntar todos aquellos lugares y las vivencias en cada uno de ellos, 
para poder así recopilarlas en un libro contundente. Por desgracia me veo escribiendo lo poco 
que recuerdo ahora, 70 años después. 
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Pero continuo con aquello que recuerdo bien. Trabajábamos con nuestras herramientas habi-
tuales, el pico y la pala, en un terreno que al picar salía una especie de gravilla útil para asfaltar la 
carretera. Nuestra misión era cargar camiones con esa gravilla para posteriormente permitir que 
los vehículos pudiesen circular una vez arregladas las carreteras. Mis compañeros de batallón eran 
en su mayoría vascos y siempre íbamos escoltados y vigilados por la Guardia Civil, los falangistas u 
otros soldados. Durante los días en los que nos acompañaban los soldados empezamos a entablar 
conversación con algunos de ellos, y cogimos confianza para discutir sobre la guerra. Algunos de 
mis compañeros aseguraban que si nosotros hubiéramos tenido aviación no hubiesen tomado Bil-
bao y que el bombardeo de Gernika había sido cosa de los alemanes. Tras aquellos comentarios, lle-
gó el domingo por la tarde y nos dieron la orden de formar fila. Fue cuando me percaté de que uno 
de los soldados que estuvo escoltándonos durante varios días había llamado a su oficial, que había 
venido a identificarnos. Aunque en el momento de la conversación yo estuve presente no llegué a 
dar mi opinión sobre la guerra de forma explícita, pero temía que aquella situación fuese grave. El 
oficial mientras iba pasando lentamente, mirándonos las caras uno a uno, y yo no podía dejar de 
pensar en la mala suerte que corrió mi padre… Cuando llegaron donde estaba yo se pararon, pero 
reanudó su paseo sin sacarme de la fila. Sentí que me había salvado de milagro, aunque a tres de 
mis compañeros se los llevaron y no supe más de ellos. 

Desde el 1 de octubre de 1937 hasta el 20 de abril de 1938 pertenecí al Batallón de Trabajado-
res nº23, fecha en la cual se disolvió y me trasladaron al campo de concentración de la Universi-
dad de Deusto. Recuerdo que nada más entrar allí sentí una sensación desagradable. Había tanta 
gente que los retretes estaban atascados y la mierda salía hasta el pasillo… ¡Qué asquerosidad! A 
los diez días (el 30 de abril) escuché que alguien gritó: “¡un voluntario para Amorebieta!”; era la 
hora de comer y yo me levanté disparando ya que Amorebieta quedaba bastante cerca de Elgoi-
bar. Pensé que quizás volvería por fin a casa. 

Ya en Amorebieta el trabajo no cambió mucho: otra vez el pico y la pala, desescombrando las 
ruinas de los bombardeos. El 10 de noviembre de 1938 sin embargo nos prepararon para volver a 
Deusto debido a la fuga que ocurrió en San Cristóbal. Otra preocupación añadida para mí, pues 
mis dos hermanos se encontraban en aquel momento en ese penal de Pamplona y no sabía cuál 
había sido su destino tras el suceso. A los dos días de reingresar en Deusto me enviaron a Caspe 
con la 1ª compañía del 6º batallón (todavía conservo los certificados). 

Intento seguir contando alguno de los sucesos que viví y todavía recuerdo. Una vez, después 
de una jornada de duro trabajo, cerca de una gran llanura con el trigo ya segado nos llevaron 
a un caserón para que durmiésemos bajo llave. Dentro había un poco de luz y se entreveían un 
montón de sacos llenos de trigo, y allí a ciegas nos tumbamos. Yo me dormí tranquilo, pero al 
rato desperté sobresaltado: había ratas andando por encima de mí. ¡Qué susto y asquerosidad! A 
esto se le puede llamar tortura porque, si bien no sé a ciencia cierta las noches que allí pasamos, 
yo pasaba el día pensando en que tenía que dormir en aquel lugar infestado de roedores. Creo 
que me tapaba la cabeza y todo con la manta por miedo a que me mordieran aquellos animales 
cebados por el trigo. Aquellas noches fueron las más desagradables que he pasado en mi vida. 

Sin recordar ninguna cosa agradable hasta este recorrido, me acuerdo que llegamos a Hues-
ca. Allí nos dijeron que la ciudad estaba como una sartén y nuestros jefes se veían preocupados. 
Pronto comprendimos que aquello de la sartén se refería a que las tropas de Franco estaban po-
sicionadas en la ciudad de Huesca mientras el bando republicano la rodeaba casi en su totalidad, 
pues quedaba una carretera que permitía a los sublevados entrar y salir. Recuerdo que cuando los 
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republicanos atacaban a cañonazos veíamos pasar coches de altos mandos franquistas que huían 
a toda velocidad, seguramente por miedo a ser capturados, y luego al tiempo volvían a entrar 
para retener la ciudad. 

En el contexto de esta contienda nuestro cometido era construir avanzadillas, es decir, unas 
trincheras que se desplegaban en primera línea de combate y que funcionaban a modo de aviso 
para las tropas posicionadas detrás, especialmente útiles de noche. Como de costumbre, nuestras 
herramientas eran el pico y la pala, y fundamentalmente trabajábamos de noche. “Qué situación 
más horrible… ¡Nos van a matar a todos!” pensaba para mis adentros. Ir a trabajar allí era como 
ir al matadero, pues los soldados y altos mandos se quedaban atrás mientras nosotros nos ex-
poníamos al fuego republicano. Según íbamos dando pasos, mirando a lo lejos se vislumbraba el 
cementerio de Huesca y en sus paredes se veían mantas extendidas; el ambiente se acompañaba 
de un tenso silencio. A unos 50-60 metros de allí comenzamos a cavar y yo no podía quitar la 
vista de aquellas paredes. Era imposible que no se hubiesen dado cuenta de que estábamos allí… 
a no ser que supiesen que éramos prisioneros y por ello nos perdonasen la vida. Desde luego yo 
intentaba cerrar mi puño contra el pecho para mandar una señal de complicidad sin que me vie-
sen mis captores, con la esperanza de que no disparasen. Creo que en esa guerra los republicanos 
fueron más humanos; si Huesca estuviese bajo control republicano los franquistas no hubiesen 
dudado en arrasar y asesinar incluso a la población civil. 

Al cuarto día de estar trabajando a pie de avanzadilla, a eso de los doce del mediodía salimos 
del lugar para comer algo. En ese momento vimos a un cabo salir de su trinchera, fusil al hom-
bro, campechanamente hacia nosotros; y justo antes de llegar donde estábamos escuchamos un 
tiro que atravesó su muslo. Nosotros, alarmados, lo recogimos rápidamente y lo devolvimos a su 
trinchera para que lo atendiesen. No recuerdo ningún tiro más en aquel lugar, pero es inquietante 
pensar que estábamos constantemente vigilados por los republicanos. Yo seguí con el puño en el 
pecho por si acaso, para que viesen que no era su enemigo. A partir de aquel incidente no volvimos 
a cavar de día. 

Me acuerdo de otro vivido en aquellas trincheras de Huesca. Estaba yo cavando con la pala y 
mi compañero con el pico, teníamos una trinchera con buen fondo que nos llegaba casi hasta los 
hombros de profundidad. Yo estaba esperando a que mi colega picase algo más de tierra cuando 
oigo: “¡No quiero verte parado ni un segundo! Vosotros que lo habéis destruido todo ahora lo 
tenéis que levantar.” Miré hacia arriba y era un guardia civil, que agarraba su fusil del revés con la 
culata apuntando a mi cabeza, como si quisiera pegarme con él. Este sujeto tenía un bigotito a lo 
Hitler y se ve que tenía mucho odio dentro. Por un momento pensé que me machacaría la cabeza 
por no tener tierra que sacar de allí, incluso pensé que nos había obligado a cavar nuestra propia 
tumba… de hecho, nos podría haber asesinado ahí mismo y quedar libre e impune, porque una 
mentira suya hubiese bastado contra todas nuestras verdades. 

Ordenar todos los hechos es difícil, no sé si los estoy contando de forma cronológica. Sé 
que estuve en la retirada de Cataluña, cerca de Girona, frontera con Francia. Allí vi un sinfín de 
enseres abandonados: ropa, colchones, muebles,… nos obligaban a hacer montones y quemarlo 
todo. También estuve muy cerca de Francia entonces y veía a la guardia francesa a pocos metros. 
Deseaba poder cruzar la frontera y estar a salvo y, sobre todo, reunirme con mi madre que había 
sido evacuada a Francia desde Bilbao. Muchas veces pienso que si me hubiese atrevido a cruzar 
me hubiesen capturado los alemanes… 
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En Lleida también pasamos tiempo trabajando y de allí nos trasladaron en un tren de mercan-
cías, en vagones que usaban para trasladar ganado, que tenían una ventanita con rejas. Conocía 
bien aquellos trenes porque en Malzaga crecimos cerca de las vías del tren. La verdad, me hizo 
gracia pensar que iba a viajar como las vacas, aunque para entonces ya había vivido penurias 
horribles y para mi aquello fue una novedad (hacía mucho que no había montado en un tren). 

Los compañeros del vagón eran en su mayoría de Azpeitia y Azkoitia, gente trabajadora, al-
guno de ellos carpintero, por lo que improvisamos unas traviesas para ir acogiendo a las personas 
que subían de estación en estación. Nos organizamos muy bien: algunos se acostaban arriba y 
otros abajo. Eso sí, aquel tren era lentísimo y generalmente se movía de noche. De día nos dejaban 
en vías muertas de las estaciones y veíamos pasar a las tropas, que eran más importantes que 
nosotros… En el viaje no trabajamos, y nos daban una lata de sardinas y un chusco de pan al día. 
Recuerdo que teníamos un bote de zinc (entonces el plástico no había irrumpido todavía), que 
utilizábamos para asearnos y después hacer sopa. Todo el mundo aportaba un poco de aceite de 
su lata de sardinas, algo de pan, lo que tuviésemos. Y así, como una familia unida comíamos sopa 
caliente con sardinas encima. 

ras varios días amanecimos en la estación de Cantalapiedra. Parecía mentira, de chaval siem-
pre escuchaba a los mayores del pueblo decir: “¡Tú qué eres, de Cantalapiedra!” y allí estaba… 
me gusta el nombre de ese pueblo, nunca lo olvidaré. 

Así supimos que estábamos en la provincia de Salamanca. En otra estación un grupo de 
chavales de unos 10 a 12 años nos miraron extrañados, murmurándose el uno al otro: “pero si no 
tienen cuernos…” y yo les espeté: “¿Pensabais de verdad que los rojos teníamos cuernos?” Extra-
ñados me contestaron que eso les decían los adultos. Se ve que allí no habían conocido la guerra 
y que cualquier burrada vale como propaganda. 

Al cruzar aquellos parajes todo me parecía distinto a nuestro verde paisaje: los toros, los 
campos de melones, las bandadas de aves que surcaban el cielo a la par que nuestro tren nos 
llevaba hacia un lugar desconocido. Una tarde al anochecer el tren paró en una vasta llanura y a 
200 metros vislumbramos una chabola. Un grupito de tres o cuatro decidimos aventurarnos a ver 
qué encontrábamos allí. No recuerdo bien si la chabola tenía puerta o no, pero hallamos unos sa-
cos enormes llenos de higos secos. Robamos un saco, que pesaba una barbaridad, y entre varios 
conseguimos llevarlo a nuestro vagón. En aquel momento sentí remordimiento porque yo nunca 
había robado, pero el mal ya estaba hecho (desde aquí pido perdón al dueño de los higos por el 
disgusto ocasionado). No sé cuántos higos comí aquella noche, seguro que demasiados, porque 
me desperté a medianoche con una sed de campeonato. Tal era la sed que tenía que cogí mi can-
timplora y me dirigí a los maquinistas del tren (un tren de vapor que funcionaba con carbón); ellos 
me dieron de beber. Al día siguiente repartimos los higos entre todos los compañeros de vagón, 
alimento que racionamos y nos duró mucho tiempo, ya que íbamos comiéndonoslos poco a poco, 
resolviendo así el hambre voraz de algunos días en aquel infierno. 

Un par de días después de la historia de los higos, el 29 de marzo de 1939, llegamos a Madrid. 
La capital había sido tomada por los franquistas y en las afueras de la ciudad estaban todas las 
casas destruidas. Los pocos edificios en pie parecían un colador de la metralla que soportaban; 
las trincheras de uno y otro bando estaban dispuestas a muy poca distancia, a la anchura de la 
carretera, y se me antojaba imposible que estuviesen combatiendo tan cerca los unos de los 
otros. Con la impresión de ver todo aquello tan devastado llegamos a la calle Embajadores, a 
una escuela que por fuera estaba vallada con hierro. Enseguida nos pusieron a trabajar tapando 
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socavones, llenando trincheras, etc. En el paseo de la Castellana se montaron grandes estructuras 
de madera, de mucha altura, como si un ascensor fuese a circular por dentro de ellas, cubiertas 
por tablones y con una tribuna grande para Franco y sus secuaces. Estábamos engalanando la vía 
para el primer desfile de la victoria. Mientras montábamos estas estructuras oí una voz familiar 
que gritaba “¡Juanito!”; miré para abajo y vi que un soldado me llamaba. Al bajar pude reconocer 
a mi primo Casto y una tremenda emoción me inundó por dentro. ¡Vaya abrazo nos dimos! Aquel 
primo era del caserío Aizbizkar, cerca de la central donde yo vivía en Elgoibar. No sé cómo pudo 
dar conmigo, pero recuerdo que pedimos permiso a un oficial para que nos dejase pasar un día 
juntos, pues llevábamos dos años sin vernos. Sorprendentemente nos dio el permiso y estuvimos 
comiendo y viendo Madrid. No recuerdo mucho aquel día, pero sí cómo terminó: en un bar. Re-
cuerdo que estaba con mi primo apoyado en el mostrador del bar y a la izquierda una persona 
vestida de blanco me miraba. Era un hombre negro muy alto y yo tenía que mirar hacia arriba 
para ver su rostro. Él me miraba pensando “cómo estás…” y yo, borracho, no podía mantener los 
ojos abiertos y me sentía un enano a su lado. Salimos del bar a trompicones, yo por delante y mi 
primo por detrás, y de allí no sé cómo llegamos a otro, atravesando una estrecha calle. Yo iba apo-
yándome en el brazo de mi primo y de algún modo conseguimos llegar a Embajadores otra vez, 
a nuestra escuela-cuartel. Al fin nos acostamos en el suelo los dos juntos y a la mañana siguiente 
mi primo se marchó. No sé ni cómo llegamos en pie, ni cómo entramos, ni cómo nadie nos había 
llamado la atención por aquello.

Tras mi primera borrachera pensé en el informe de conducta de aquel militar de Santoña, que 
me preguntaba si era verdad que yo era un borracho… Si me hubiese visto aquella noche me hu-
biese tildado de mentiroso, pero hasta aquel día yo no me había emborrachado nunca y aquella 
sería mi primera y última cogorza. 

El último recuerdo que tengo de mi paso por los batallones de trabajadores de Franco fue en 
el Alto de los Leones. Allí había dos estatuas de leones en piedra, de ahí el nombre. Estuvimos 
unos tres meses construyendo una pista hasta la cima de un monte, a pico y pala. También pusi-
mos un viacrucis con cruces de cemento de unos dos metros de altura, que culminaban en una 
cruz gigante en la cumbre de aquel montículo. Según nos contaron las cruces se pusieron en ho-
nor a una centuria de Falange que fue abatida en aquel lugar. Cuando terminó la obra se celebró 
misa en la cima, al pie de la gran cruz, misa a la que tuvimos que asistir obligados. 

Todavía se podían ver innumerables cartuchos de bala en el monte donde estuvo el frente. 
Algunas mujeres venían a recogerlos y a reciclar aquellos que estaban sin usar. Les retiraban la 
pólvora y se quedaban con el latón, que luego lo vendían como chatarra. En los alrededores e 
veían también la trincheras y unas rudimentarias chabolas de madera. 

Una vez entré en una de ellas y al minuto salí infestado de pequeñas pulgas, con los pantalo-
nes negros de aquellos bichos. Tuve que desnudarme por completo y sacudir la ropa para des-
hacerme de semejante plaga. Los domingos teníamos el día libre y solíamos bajar al pueblo, que 
creo recordar que se llamaba San Rafael, provincia de Soria. 

Después de tantos años pienso todavía en el viacrucis y en aquella pista como únicas señales 
que podrían demostrar mi cautiverio… ¿Seguirán existiendo? Solo sé que mi recorrido por el ba-
tallón de trabajadores duró 2 años, 2 meses, y 16 días23.

23 Diario cedido a Elgoibar1936 por la familia de Juan Casto Alberdi
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ANEXO I: INTERROGATORIOS DEL JUICIO SUMARÍSIMO

José María Alberdi Arrieta

Admite haber hablado con Teodoro Espila. Teodoro Espila le pidió ayuda para ir a Malzaga, y 
le contestó que no podía ayudarlo hasta allí pero que le podía enseñar el camino. Admite haber 
estado escondido en una “txalupa” durante media hora mientras se liberaba el pueblo por parte 
de los requetés, junto a Venancio Osoro y otro Venancio de cuyo apellido no tiene constancia. Le 
dijo a Teodoro que siguiera por el camino y que en la central de Barrena le indicarían el camino a 
seguir hasta Malzaga. 

Niega haber cortado cables de alta tensión al paso de los nacionales. Añade que jamás se ha 
puesto en contacto con los rojos. Preguntado por si sus hermanas suelen ir a Malzaga dice no 
tener constancia de eso, y que el marido de una de ellas está en Francia, pues huyó allí tras la 
entrada de las tropas nacionales.

Dice que él es de derechas y que siempre lo será, y que está a favor de la unidad de España. 
Se negó a ayudar a Teodoro Espila pese a que le ofreció mil pesetas. Dice que le enseñó el camino, 
pero que no le ayudó. 

Añade que lo que dicen sus hermanas sobre los cables es mentira, que él nunca dijo nada 
sobre eso. Dice que nunca se comunicó con los rojos, y que sus hermanas jamás pasaron a donde 
los rojos.

José María Alberdi Etxaniz

Dice que no conoce a Teodoro Espila y que los requetés solo vinieron una vez a la central de 
Barrena para coger unos pollos. Preguntado por el hijo del dueño de la central de Barrena, el cual 
es “Mikelete”, dice que sí le conoce, aunque no tiene mucha relación, y que se llama Esteban.

Preguntado por si conocía a María y Jerónima Alberdi, responde que sí, pero que no las había 
visto hace mucho tiempo. Preguntado por si una de las hijas de Barrena estaba casada con un 
“Mikelete” responde que no lo sabe. Preguntado por la carta encontrada en su casa, dice que él 
no tiene noticia alguna de ninguna carta.

María Alberdi Arrieta

Dice que no sabe nada sobre la supuesta carta encontrada en su casa. Afirma que dijo delante 
de Teodoro Espila que soltaría los cables en caso de apuro. Desmiente todo lo dicho por Espila. 

Dice que su marido era chofer y acató lo que los rojos le dijeron. Su marido se fue con los rojos 
a la entrada de las tropas nacionales, ese mismo día, y no conoce su paradero. Dice que no salen 
nunca de Elgoibar, solo cuando van al caserío de su madre. 

También afirma que Teodoro Espila apareció disfrazado de falangista, y con una pistola, di-
ciendo que quería pasar a donde los rojos; y añade que dijo cosas que no cree, porque tenía 
miedo.
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José Alberdi Agirregomezkorta (Hijo de José María Alberdi Etxaniz)

No cree que Jerónima y María pasaran nunca al lado de los rojos. Lo único que puede decir es 
que su padre no se dedica al espionaje. 

Antonio Aranberri Iriondo

Afirma que conoce a José Alberdi Arrieta y a sus hermanas María y Jerónima. Dice que José 
Alberdi es nacionalista, y que desconoce si sus hermanas tienen ideas políticas. 

Dice que todos los días se comunicaban entre las dos centrales, dos veces por día vía telefóni-
ca, cuando ponían en marcha una máquina y cuando la apagaban. Añade que hablaban del tiem-
po y de que se escuchaban muchos tiros. Admite ser miembro de Solidaridad de Obreros Vascos. 

Isidora Gallastegi Arbulu

Es habitante de “Saturixo”. Interrogada sobre la carta encontrada, dice que no tenía constan-
cia de esa carta y de haber sabido la clase de gente que era no conviviría con ellos. 

Jerónima Alberdi Arrieta

Desmiente todas las acusaciones, aunque admite que lo de los cables es verdad, y que fue una 
tontería que dijo su hermano, que no lo dijo en serio. Confirma que su hermano estuvo escondi-
do durante dos días en la central por miedo, y al ver que nadie venía a buscarlo empezó con sus 
actividades diarias. 

Dice que su marido se escapó el 20 de septiembre; que no sabe si pertenece a algún partido 
político pero que los rojos le engañaron diciendo que tendría un mejor sueldo, por lo que se alineó 
con ellos. 

Dice que no salían del pueblo, que solo iban a visitar a su madre al caserío que está a un kiló-
metro de Elgoibar en el camino hacia Eibar. Dice que su hermano es corto, y que nunca participó 
en política. 

Añade que un hombre les siguió hasta el caserío de su madre diciendo que quería pasar a las 
filas rojas, le enseñaron el camino pero le añadieron que no querían saber nada más del tema. 
Dice que José comentó lo de los cables pero que no lo dijo en serio. Los amigos de su hermano 
le dijeron que se fuera del pueblo con ellos, pero José les dijo que no, que él no se iba del pueblo.
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ANEXO II: DATOS HISTORIOGRÁFICOS PARA ENTENDER EL PROCESO 
JUDICIAL

Brigadas de Navarra

Presidente: Teniente Coronel Pablo Cayuela
Vocales: Capitán de Caballería Luis Villanova, Capitán de Ingenieros Ángeles Gil Alvarellos, Capi-
tán de Carabineros Cesar Guillen, Capitán de Infantería Luis Velliz de Ávila, Luis Igunza y Vicente 
Aparicio. 
Defensa de los acusados: Capitán de Infanteria José Dávila.
Ponente del vocal: Oficial de 1a de Complemento del cuerpo Camilo Julia de Bejarde. 
Juez Militar: Arturo Iruretagoyena. 

Acta del Consejo de Guerra

21 de Diciembre de 1936.
Teodoro Espila y José María Dominguez dan su versión de los hechos y piden la pena de muerte 
para todos los acusados. 
La defensa argumenta que la única prueba contra los acusados es la carta encontrada, y que esa 
carta la pudo poner cualquiera dentro de ese libro. 
Siendo las pruebas muy claras, se impone la pena de muerte para: José Alberdi Arrieta, José Ma-
ría Alberdi Etxaniz, Jerónima Alberdi Arrieta y María Alberdi Arrieta. Antonio Aramberri Iriondo 
queda absuelto. 
El comandante militar Ignacio Becerra designa al médico Evaristo Garcia de Vinuesa, Grupo Be-
cerra Columna Los Arcos, para certificar la muerte de los acusados. 
Cuenta Becerra en otro telegrama que los fusilamientos serán a las 07:15 de la mañana, en la trin-
chera que hay de camino a Malzaga, y para ello designa al Grupo Mixto de Ingenieros n5. 
El 26 de Diciembre de 1936 fueron fusilados los dos hombres, el día 25 María y Jerónima fueron 
absueltas de la pena de muerte. (Según nuestro testimonios, el medico Don José comunico que 
estaban embarazadas).

Certificado de Defunción

Domingo Etxeberria Elorza, juez municipal y Ángel Arregi Eguia secretario, testigos: Benito Irure-
tagoyena, Eugenio Arrien y Angel Arregi.

1940

El 25 de Marzo de 1940, José Alberdi Arrieta y José María Alberdi Etxaniz fueron absueltos de la 
pena de muerte después de haberlos fusilado en 1936. También fueron absueltas Jerónima y Ma-
ría. A José Alberdi Agirregomezkorta le mantuvieron la pena prisión de 30 años. Posteriormente, 
a María Alberdi Arrieta y a Jerónima Alberdi les redujeron la pena a 20 años de reclusión.
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ANEXO III. CARTA PRESENTADA A LA COMISIÓN DE REVISIÓN DE PENAS 
POR MANUEL ALBERDI ARRIETA, HERMANO DE JERÓNIMA Y MARÍA

21 de Octubre de 1942 
A la comisión de revisión de penas 

Primer Punto:

Según tengo entendido, la única prueba que consta contra mis hermanas es una carta, y mediante 
esa carta el consejo de guerra aplicó la pena de muerte a José María Alberdi, mis hermanas y mi 
hermano. La carta fue encontrada en la casa de José María Alberdi, y en ella se decía que mis 
hermanas y hermano eran espías de los rojos. 

Segundo Punto:

He escuchado varias veces, y no solo por parte de mis hermanas si no por parte de las personas 
que se encontraban durante el registro de la casa, que la propia policía puso esa carta en la casa, 
dentro del libro. José María Alberdi, apolítico y santo, murió fusilado mientras gritaba “Viva Cristo 
Rey” como este pueblo sabe. Este señor era tan inocente como mi propio hermano, apolítico… 
piensen si era apolítico que durante las elecciones del 13 de Febrero de 1936 no acudió a votar 
pese a tener un encargado nacionalista.

Tercer Punto:

No conseguiré cambiar la opinión de esta comisión, como es normal, ustedes tienen la obligación 
de creer a las autoridades y a la policía. Pero os quisiera contar lo que me ocurrió en Noviembre de 
1940 (aunque me dé asco contarlo); esto es lo sucedido: 

Ese día, encontré una carta de Teodoro Espila y acudí a donde el policía que metió la carta en el 
libro. Me ofreció liberar a mis hermanas a cambio de una suma grande de dinero. Dijo que hablaría 
claro. Acudí a la Guardia Civil, y lo detuvieron en Alzola y fue trasladado a Bergara. Teodoro Espila 
consiguió escapar de la prisión de Bergara. Fue detenido de nuevo y trasladado a Ondarreta, desde 
donde también consiguió escapar. Yo no quiero que se investigue ese misterio, pero no hemos tenido 
más noticias de este sujeto, Dios sabrá. 

Lo que cuento en esta carta, lo pueden corroborar la guardia civil de Elgoibar, el Alcalde, los juz-
gados de Bergara y la prisión de Ondarreta. Es verdad que tenemos que creer en las autoridades, pero 
cuando sus actos son injustos, pierden su credibilidad. ¿Y qué decir de las pruebas aportadas por estas 
personas?

¡Señores del consejo! Mis hermanas son víctimas de una manipulación, José María Alberdi y mi 
hermano José, son inocentes que perdieron la vida por esta manipulación. Nuestro Caudillo nos da la 
oportunidad de revisar estas condenas y hacer justicia con tanto inocente. 

Yo le suplico a esta comisión, que rectifique el error cometido con las personas que aún están vivas, 
con María y Jerónima Arrieta, ya que los muertos no se pueden resucitar. Así podrán volver a abrazar 
a sus hijos, hijos que han pasado largos años sin el amor que solo una madre puede dar, unos hijos que 
han sido afectados tanto mental como físicamente por esta falta. 

Para demostrar la imagen que tienen mis hermanas en el pueblo, les agrego una nota del alcalde de 
Elgoibar, el cura y las FET de las JONS, en el que observan que mis hermanas pueden volver a Elgoibar, 
y que no desmerecen vivir en esta villa. Algunos valientemente añaden que no se creen la acusación 
de espionaje24.

24 Carta a la revisión de penas entregada a Elgoibar1936 por la familia.
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Aitor Alberdi

Mi aita participó en la fuga de San Cristóbal. Él me contaba cómo fueron al Cuerpo de Guar-
dia, y como les quitaron las armas y los detuvieron. Tuvo la suerte de no ser identificado por los 
guardias, porque los que fueron identificados acabaron fusilados... En la fuga participaron mi tío 
y mi aita, y los dos contaban una historia parecida. Decían que mientras escapaban para abajo, se 
encontraron con un trompeta, y que le dejaron vivo. Este trompeta avisó a sus compañeros y estos 
empezaron a dispararles.

Mi aita también contaba algunas anécdotas curiosas; decía que tenían la fuga muy bien prepa-
rada: primero habrían de pasar por un río, que llevaba muy poca agua normalmente, pero durante 
esos días llovió sin cesar, por lo que el río estaba crecido. Y él siempre me decía: “Aprende a nadar, 
porque a mí me atraparon por no saber nadar”. Así lo detuvieron y fue enviado de nuevo a la pri-
sión. Cuenta que los primeros cuatro días fueron terribles, sin comida, y a la espera de ser fusilados. 

Yo a mi aita le tengo oído que fue el cura el que denunció a mi aitite y desde entonces le tuvo 
un odio a los curas... Toda la vida nos decía que había sido el cura. En cuanto llegaron a su casa y 
se percataron de lo que pasaba, se fugaron hacia Markina. 

Mi aita se dedicaba a hacer trincheras, como zapador. Una vez se durmieron en una trinchera 
y no se percataron ni del bombardeo, nos decía que en cuanto se despertaron, había muertos a 
su alrededor. 

Pasaron por el juicio, un montón de años de cárcel… Pero después de soltarlo, al tiempo lo 
detuvieron de nuevo para cumplir otros seis meses de condena por la fuga. Después, cuando ya se 
encontraba en libertad, el primero de mayo los llevaban al cuartel por si acaso. 

Una vez participaron en un programa de Antena 3 con Isabel Gemio. Estuvieron cinco o seis 
personas que participaron en la fuga, pero mi aita no pudo acudir por encontrarse enfermo y le dio 
mucha pena, puesto que ya no quedaban muchos de ellos. 

ANEXO IV. TESTIMONIOS ORALES DE LOS DESCENDIENTES DE AMBAS 
FAMILIAS

Juan Mari y Maria Begoña Alberdi

A nuestro abuelo lo fusilaron el 26 de diciembre de 1936. Mi aita estuvo en el batallón de tra-
bajadores durante dos años, 2 meses y 16 días y sus dos hermanos estuvieron también presos. Yo 
creo que después del fusilamiento se hicieron comunistas, en tiempo de la guerra. 

Lo que yo sé es la historia de mi aita, él lo escribió todo en un diario… empieza contando cuán-
do empezó la guerra para él: con el bombardeo de Eibar, el 29 de Agosto de 1936. Se encontraba 
trabajando. Delante del Rialto había un río dividido en dos por un muro y , siendo verano, no había 
mucha agua por lo que una zona estaba seca. Allí se refugiaron, detrás del muro, y la bomba cayó 
al otro lado, salvando su vida y la de su compañero de trabajo de milagro... Salieron corriendo 
hacia Rialto, y allí ocurrió otra explosión, que reventó los cristales del lugar y también destruyó la 
farmacia Boneta. Después regresaron a casa y el 21 de Septiembre los requetés tomaron Elgoibar. 
Mi aita, su hermano Patxi, y dos más de Olaso (Pascual y Juan Mari), se escaparon hacia Markina 
por Moru. Después de estar en algunos caseríos de Markina, lo alistaron conmo zapador… 
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Anduvieron de aquí para allá: estuvo en Durango el día después del bombardeo, y cuenta algu-
nas anécdotas, y después los detienen en Santander. Desde que salió de su casa, pasó unos años, 
de los cuales 2 en el Batallón de Trabajadores. Santoña, Santander,… Después llego el informe de 
Elgoibar, y en ese informe decían que era un borracho (ríe)… y él no bebía; bueno, solo se había 
emborrachado una vez, en Madrid.

Sobre el asesinato de su aita se enteró en Markina por medio de un cabo: “Los fascistas han 
fusilado a José María Alberdi Etxaniz” “Pero si ese es mi padre”… dijo él, abatido. También se enteró 
de cómo los republicanos bombardearon su casa, la central de Barrena. Se quedaron sin nada, el 
abuelo se fue a Bilbao con otras familias, y luego marchó a Eibar. Mi aita decía que el que les delató 
fue alguien de San Roque… Al acabar la guerra hizo el servicio militar durante 2 años.

Al abuelo lo fusilaron en Sigma, cerca de donde hoy en día está el frontón, junto a un muro. Iba 
tranquilo por lo que nos contaron, y no falleció con la primera ráfaga, lo tuvieron que rematar. Mi 
aita siempre decía que antes de la guerra lo tenían todo, que eran los más ricos del mundo, tenían 
para comer, trabajo, los peces del río… 

Luziano Elkoroiribe

En Elgoibar entraron los requetés y después fueron a Barrena; registraron la central, y al 
parecer encontraron una carta dentro de un libro. En ella decían que eran rojos separatistas y 
espías. Los testigos que estaban en el registro, comentaron que la policía puso esa carta en el 
libro. Detuvieron a mi tío y a José María Alberdi, y los fusilaron, después del Juicio Sumarísimo. Yo 
me acuerdo que mi aita me contaba que después del puente del cementerio, al otro lado, aquello 
era una campa, y allí les fusilaron junto a un muro. También me decía mi aita, que la amama había 
escuchado el disparo desde el caserío Olasope. 

Mi aita se marchó a Francia y después registraron la casa de mi ama, pero no encontraron nada. 
Arrestaron a mi ama y a mi tía, les hicieron un juicio sumarísimo, y les condenaron a muerte… Me 
contaba mi ama que tenían las tumbas junto a ellas… y como última voluntad pidió si podía ver a 
sus hijos, entonces mi hermana y yo acudimos a verla. Mi hermana sí que se acordaba de algo, tenía 
seis años; yo en cambio tenía dos y no me acuerdo de nada. Allí nos reunimos con ella. Mi ama les 
comentó a los del pelotón de fusilamiento si podían fusilarla mirando para el otro lado, y le dijeron 
que si, y se quedó allí esperando a ser fusilada. Mi tía estaba gordita y mintieron diciendo que es-
taba embarazada… y por esta razón no las fusilaron. Después les impusieron una pena de cadena 
perpetua a las dos, y se las llevaron a Ondarreta. No sé cuánto tiempo estuvieron allí. 

Luego a mi tío Manuel le llegó una carta (de Teodoro Espila) en la que le pedían una gran suma 
de dinero a cambio de revelar la verdad sobre su hermana y demás. Manuel le entregó la carta 
a la Guardia Civil, y esa carta decía que Teodoro estaría en el balneario de Alzola, y allí lo detu-
vieron... Fue trasladado a la prisión de Bergara, y se fugó de la cárcel… después fue arrestado de 
nuevo y lo llevaron a Ondarreta. Nunca más supimos de él, ya que se volvió a escapar. Nosotros 
nos quedamos con la amama, y fuimos al caserío Torrekua (Azkoitia) durante un año (ella era de 
allí); mi aita posteriormente regreso del exilio. Después íbamos a visitar a mi ama, a veces iba yo 
y otras veces mi hermana.

Me acuerdo de Saturrarán… había una puerta grande en la entrada y un frontón a la izquierda; 
había militares, mi ama solía prepararles la comida. Cuando yo iba de visita, me decían: “ahí está 
tu ama”; yo veía a mi ama cada quince días, aunque para mí, mi amama era mi ama. Hasta los nue-
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ve años no vi a mi ama en casa… pasó nueve años en prisión, imagínate, cuando salió le seguían 
por la calle. Cada mes o cada quince días tenía que firmar en comisaría. Y esto sí que es duro, lo 
que os voy a contar… duro de verdad (Luziano se emociona).

Mis padres veraneaban en Olite, pasaban quince días… y mi mujer me dijo que podríamos ir 
de visita, y así lo hicimos. Nos encontrábamos allí y mi madre era muy devota. Resulta que una 
persona murió al lado de nuestro portal, y fueron a misa. Después de la misa, una mujer le vino 
a hablar a mi ama: -Jerónima, ¿tu viviste en Elgoibar, no? -Sí, ahora vivo en Eibar pero sí que he 
vivido en Elgobar. -Pues mira, este señor que ha muerto lo conocíamos y nos solía decir que el ya 
conocía a dos mujeres de Elgoibar que estuvieron muchos años en la cárcel y no tenían culpa… Mi 
madre y los demás se quedaron helados… ¡era él! (Teodoro Espila). Algunas personas en Elgoibar 
sabían que este hombre era navarro y conocían nuestra historia… 

A mi tío Manuel y a mi aita no les pasó nada, pero a estos… ¿Qué paso ahí? ¿Quién se inventó 
esta historia? Mi aita decía que cuando todo acabara iría a ver a alguien a Zumaia… pero no he-
mos podido sacar nada en claro. Siento una gran pena… si hubiéramos sabido antes que era aquel 
hombre… Los de Elgoibar ya sabían quién era, pero no se atrevieron a decirlo.

En Saturrarán había una mula blanca. Cuando moría alguien, tocaban las campanas, los metían 
en el carro y llevaban los cuerpos al cementerio. Mi ama no contaba muchas historias de aque-
llo, pero lo poco que contaba, era como en la película (Izarren Argia). Cuando la visitábamos no 
tenían cristales, todas las mujeres hablando, niños y niñas… recuerdo las visitas como muy ruido-
sas… Recuerdo esa puerta grande, alambre a los lados, todos hablando… y yo jugando con otros 
niños y niñas.

Miguel Mari y Maria Angeles Alberdi

José Alberdi Agirregomezkorta es mi padre y lo detuvieron junto a nuestro abuelo. Le me-
tieron en la cárcel por espionaje y estuvo en San Cristóbal, donde participó en la fuga y fue con-
denado a 17 años por rebelión. Nuestro tío Patxi siempre decía “Viva Rusia”, le conocían como 
el comunista. El que se marchó de casa fue el más joven, los otros dos se quedaron y fueron 
detenidos. Primero los llevaron a Burgos, luego a Donostia y después a San Cristóbal…

Decían que la fuga la hicieron limpiamente, no se enteró nadie: desarmaron a los guardias y 
se fugaron. Pero parece que venía un corneta, y en vez de apresarle o dispararle le dejaron correr 
y escaparse, aunque entonces este avisó a los demás... Les empezaron a disparar y mataron a la 
mitad de ellos, no sé a cuántos, trescientos o así… una barbaridad. Y a los que fueron apresados, 
heridos y demás, les metieron en una celda todos juntos, y les tuvieron cuatro días sin comer, y 
les decían: “Aquí no sale vivo nadie, de esto no se entera nadie”. 

Cuenta una anécdota que cuando le estaban deteniendo, dice que escucho a un niño decirle 
a su madre: “Mamá, Mamá, si no es rojo… si es como mi padre…” “-No mires hijo, no mires…”.

Estuvo preso durante 8 años, dice el libro de Cámara que le metieron por espionaje. Luego la 
amama, cuando se quedó sola se fue a Eibar, y cogió otra central: Hijos de Agustín Gabilondo, en 
Azitain. Ahí nacimos nosotros, la amama era la encargada de la central.
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Nati Elkoroiribe

En Saturrarán había una cárcel, eran grandes edificios. Era un seminario, luego utilizado como 
una prisión. Como los dos se llamaban José Alberdi, siempre pensaron que eran padre e hijo, pero 
no tenemos nada que ver, nosotros éramos de Olasope y ellos de la central de Barrena. El otro 
fusilado tenía tres hijos… En nuestra casa no se abría la boca. En aquella época yo tenía 6 años. 

En el pueblo una persona nos preguntó; “Vosotros también tuviste algo en la guerra, ¿ver-
dad?” Su abuelo fue asesinado, le mataron junto a nuestro tío, era un sobrino de José Alberdi. Me 
dijo que Patxi contaba buenas (historias), pero Patxi ahora está muerto. Faltan los que estuvieron 
en la primera línea, la mayoría están muertos. A nuestra tía y a nuestra madre las libró un cura, 
como nuestra tía era una mujer obesa, dijeron que estaba encinta. La guardia civil nos estaba 
apuntando y estuvimos contra la pared, más tarde llevaron arrestadas a mi madre y mi tía. Todo 
esto sucedió en el caserío de Lauko. El delator fue un navarro, si nuestro padre hubiera sabido 
quien era... lo hubiera matado y traído al huerto. Siempre he escuchado que están enterrados 
frente a la capilla. Me lo dijo mi madre. 

Cuando hicieron el “Valle de los Caídos”, quisieron sacarlos y llevarlos allí. Nuestro padre fue a 
Francia, huyendo. Mi madre y mi tía estaban en la cárcel y sus maridos huyeron a Francia. Fueron 
en una chalupa desde Mutriku. A María le dijeron que estaba en Francia, lo vieron los pescadores.

Un día nos llamaron a Eibar para ir a Irún, en busca del padre, llegamos a la comandancia, era 
un gran local, y había mucha gente en una sala. Estuvimos esperando mucho tiempo, a mi padre 
tenía permiso de circular. Todos pasaron antes que nosotros... nos dieron las tres de la tarde, co-
menzamos a desconfiar. Al final un guardia le dijo a mi padre “No puedes pasar”, yo era una cría 
y me dejaron pasar, yo pasé sola por el puente y tenía una tía en Hendaya. 

Nuestro padre no recibía cartas, todos los demás sí. Entonces les preguntó a los franquistas si 
les había ocurrido a sus familiares. Le dijeron que habían disparado a José y que las dos mujeres 
estaban en la cárcel. “Han tomado Elgoibar y ni te acerques”, dijeron. Tenía un amigo de su cua-
drilla y le pidió ayuda. Pero le dijo que no, y que anduviera con cuidado. Era de su cuadrilla, pero 
se había pasado al otro bando, franquista. Pero mi padre vino por monte a Eibar, preguntó por su 
familia y se enteró de que estaban en el caserío Torre de Azkoitia,  y fue por el monte al caserío. Lo 
que sufrió nuestro padre... fue terrible. Mi madre fue condenada a muerte, pero creo que mi padre 
sufrió más. Nuestro padre comenzó a trabajar en Eibar, y nos fuimos a Txonta, pasamos un año 
en la granja de Azkoitia. No quería volver a Elgoibar, si lo veía el de cuadrilla… un día se encontró 
con él y lo vio con uniforme elegante, pasó miedo. “¿Has sabido lo que le pasó a tu esposa y a tu 
familia? le preguntó el franquista. - “Sí algo he oído, que también han fusilado a José...”.
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